
 افزایش صادرات با بازاریابی برای کالاهای ایرانی

رشد تجارت خارجی در دولت سیزدهم
خریــدار   اقدامات دولت ســیزدهم بــا ایجاد 
تســهیلات در گمــرک، شــرایط پولــی و مالی، 
توافقنامه های اقتصادی، توســعه زیرساخت ها و 
برقراری روابط در سطوح سیاسی منجر به افزایش 
تجارت با همسایگان شده که پیش از این در روابط 
کشور مغفول مانده بود و از سوی دیگر باعث رشد 
تجارت خارجی و افزایش صادرات کالاهای شد به 

طوری که صادرات از ۵۳ میلیارد دلار گذشت.
تجارت از مولفه هایی اســت که رشــد و توســعه 
اقتصادی کشورها را تعریف می کند، زیرا با واردات 
کالا هر کشــور نیــاز داخلی خــود را تامین کرده 
و با صــادرات محصــولات تولیــدی در بازارهای 
بین المللــی جایگاهــی را بــرای خود به دســت 

می آورد که به بهبود اقتصادی می انجامد.
از نیمــه مردادماه ســال ۱۴۰۰ »آیت الله ســید 
ابراهیم رییسی« ســکانداری دولت سیزدهم در 
حالی سکان را به دست گرفت که اوضاع اقتصادی 
و تجاری کشور نه تنها در وضعیت پایدار و با ثباتی 
نبود، بلکه رکود بر آن حاکم شــده و بســیاری از 

ارتباطات با کشورهای دیگر کاهش یافته بود.
از همــان روزهای ابتــدای کار دولت ســیزدهم، 
تجارت اولویت قرار گرفــت، اما مهم تر از آن روابط 
اقتصادی با همسایگان بود که بارها از سوی رییس 
جمهوری مورد تاکیــد قرار گرفت تا بســیاری از 
مشــکلات را در راســتای واردات و صادرات حل 
شود.دیپلماسی اقتصادی بخصوص با کشورهای 
همسایه در دستور کار دولت سیزدهم قرار گرفت 
تا با افزایــش صادرات و ارز آوری برای کشــور، در 
جهت تحقق اقتصاد مقاومتی گام اساسی برداشته 
شــود. دولت از این طریق توانســت اثر در جهت 

خنثی سازی تحریم ها اقدام کند.
دو ســال از آغاز به کار دولت ســیزدهم می گذرد 
و یکــی از اولویت هــای تجارت خارجــی ایران، 
افزایش حجم تجارت با ۱۵ کشــور همســایه بود. 
این جزو وعده ها و برنامه های آیت الله سید ابراهیم 
رییسی در زمان کاندیداتوری ایشان برای ریاست 
جمهوری بود که پس از آن نیز بــا روی کار آمدن 
وی به عنوان رئیس جمهور، فرآیند افزایش حجم 

تجارت خارجی ایران با دنیا کلید خورد.
تجارت با همســایگان مزایای بســیاری دارد که 
از جمله آن می توان به کوتاه بودن مســیر و صرفه 
جویــی در هزینه ها اشــاره کرد، از ســوی دیگر 
نزدیکی فرهنگی و اقتصادی کشــورهای هم مرز 
می تواند در تامین نیازهــای بازارهای صادراتی و 
وارداتی کمک کننده باشــد به همین دلیل رییس 
جمهوری خواســتار ایجاد دیپلماســی اقتصادی 
مناسب برای افزایش مبادلات با ۱۵ کشور هم مرز 

با ایران شد.
آیت الله رئیسی در ســخنانی اعلام کرد: »توسعه 

تجارت با همسایگان و کشــورهای منطقه اولویت 
سیاست خارجی دولت ســیزدهم بوده و ساز و کار 
مناســب، پیگیری و اجرای این سیاست در وزارت 

امور خارجه طراحی و عملیاتی شده است.«
این اولویت نه تنها از ســوی رییس جمهوری بلکه 
تیم اقتصادی دولت را نیز برای توســعه تجارت با 
همسایگان به خط کرد؛ »رضا فاطمی امین« وزیر 
صنعت، معــدن و تجارت وقت به عنوان دســتگاه 
متولی تولیــد و تجارت خارجی با برآورد توســعه 
صادراتــی ۳۵ میلیــارد دلاری و افزایش تجارت 
۷۰ میلیارد دلاری کشــور طی چهار سال آینده، 
توســعه تجارت با همســایگان را از اولویت های 

دولت و از نیازهای کشور اعلام کرد.
البته این همه ماجرا نبود، زیرا ســفرهای دولت به 
کشورهای همسایه، رسمی شدن عضویت ایران در 
اتحادیه شانگهای و برقراری دیپلماسی اقتصادی 
با هم مرزان ایران فعالیت هایــی بود که طی ۶ ماه 
در راســتای هدف توســعه تجارت با همسایگان 
انجام شد.بر همین اساس تجارت با همسایگان و به 
طور کلی تجارت خارجی در دولت سیزدهم مورد 
توجه ویژه تری قرار گرفت و دیپلماســی اقتصادی 
و برنامه های وزارت امور خارجه، ســخنان رییس 
جمهــوری و مســئولان دولتی موضــوع واردات 
و صــادرات را در جایــگاه بهتری قــرار داد و این 
موضوع را می توان در رابطه با عضویت در سازمان 
همکاری های شــانگهای، تجارت با کشــورهای 
همسایه، امضای توافقنامه های اقتصادی با روسیه 
و چیــن، فراهم کردن امکانات فیزیکی، تســهیل 
شرایط پولی و مالی،  تســهیلات گمرکی مشاهده 
کرد که برخلاف همه مشــکلات منطقه ای و غیر 
منطقه ای و تحریم ها، رشــد مناســبی را تجربه 
کردیم و این روند جز با دنبال کردن سیاست های 

درست امکانپذیر نبود.

با توجه به اینکه ۱۵ کشور همســایه ایران سالانه 
یک هــزار و ۲۰۰ میلیــارد دلار کالا را با یکدیگر 
مبادله می کنند و ایران ظرفیت کافی و استاندارد 
لازم برای دســتیابی به ۳۰۰ میلیــارد دلار از این 
صادرات و واردات را دارد و می تواند به آن دســت 
پیدا کند؛ روند دســتیابی به این هــدف در دولت 
سیزدهم آغاز شــد که نشانه های رشــد را نیز در 
تجارت دو ســال اخیر شــاهد بوده ایــم و دولت 
سیزدهم توانست مسیر را در تجارت با همسایگان 

هموار کند.
در این یک ســال با تلاش های ســازمان توســعه 
تجارت ایــران، وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
وزارت جهاد کشــاورزی و ســایر دســتگاه های 
ذی ربط، در سال ۱۴۰۰ شــاهد رشد ۴۳ درصدی 
حجم تجارت ایران با کشورهای همسایه بودیم که 
رشد ۲۹ درصدی صادرات و ۶۰ درصد در واردات 

را در این سال تجربه کردیم.
از آنجا که کشــورهای همســایه ایران از اولویت 
بیشتری نســبت به تجارت با سایر دنیا برای دولت 
سیزدهم برخوردار هســتند و دولت نیز سیاست 
گســترش تجارت با این کشــورها را دارد، به نظر 
می رســد کماکان جای گســترش کار با ســایر 
کشورهای همســایه نیز وجود دارد؛ ضمن اینکه 
کشورهای CIS و اوراسیا که غالباً جزو همسایگان 
ایران قرار می گیرند، می توانند بــا توجه به انعقاد 
توافقنامه تجــارت ترجیحی با اوراســیا و پیمان 
شــانگهای، از رشــد مناســبی در تجارت با ایران 
برخوردار باشــند.برقراری روابــط دیپلماتیک و 
سیاسی با کشورهای حوزه خلیج  فارس و گسترش 
تجارت به ویژه با کشور عربستان که در دستور کار 
دولت هم قــرار دارد، می تواند بــه افزایش حجم 
تجارت ما به کشــورهای همســایه کمک کرده و 

افزایش مبادلات را بیش از گذشته رقم بزند.

قاسمی: در اقتصاد ایران به مردم پول بدهید، دیگر نمی توانید بگیرید
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کانون صرافان منحل شد؟ به همین سادگی؟
اصغر ســمیعی شــنیدیم کانون صرافان ایرانیان منحل شــده، به همین 
ســادگی، توســط بانک مرکزی. علت انحلال هم تخلفات عدیــده، از جمله 
انحراف از اهداف عنوان شده است.خوب قبلا هم گفته ایم کسی با تخلف موافق 
نیست، ولی خوب اســت آقایان بفرمایند تخلفات در چه تاریخی انجام گرفته 
و انحراف از اهداف از کی شــروع شده اســت؟ آیا ظرف یک هفته اخیر ناگهان 
کانون از اهداف خود منحرف شــد؟ یا از ماه ها یا سال ها پیش، و در آن تاریخ که 
انجام می گرفته، آیا به موقع هیات نظارت ورود کرده و تذکر کافی داده یا خیر؟ 
و اگر تخلفی از جانب شــخصی صورت می گرفته، آیا آن شــخص مسوول آن 

تخلف است یا کل نهاد مدنی کانون؟

یادداشت

آگهی مناقصه عمومی  دو  مرحله ای
 به روش معمولی همراه با ارزیابی کیفی )نوبت اول(
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)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه :  خرید مربوط به دستگاههای حفاری به شرح ذیل  :     ) کالاها می بایست ساخت داخل باشند(
مشخصات مناقصه :

مبلغ برآورد )ریال(شرح تقاضاشماره تقاضانام مناقصه گزار
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36,108,730,000شفت ) SHAFT(0140211شرکت ملی حفاری ایران
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روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :
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نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه :

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir  –گروه مناقصات تلفن تماس   061-34146257محل دریافت

تحویل اسناد
 به شرکت

- 14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.irمحل تحویل

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

مبلغ تضمین

  1,540,000,000          ریال                                             تقاضای                          0139176

1,806,000,000            ریال                                            تقاضای                          0140211

7,703,000,000           ریال                                              تقاضای                            0140246

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه 
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واز پر

آغاز ممنوعیت پروازهای چارتری از دهم مرداد 
با هدف ایجــاد آرامش در بازار بلیــت هواپیما و 
وعده توســعه ناوگان هوایی، از مهم ترین اخبار 

حوزه حمل ونقل در هفته گذشته بود. 
در حالــی کــه در هفته هــای گذشــته، بلیت 
هواپیما در مســیرهایی به سختی پیدا می شود 
و این موضوع به نارضایتی مســافران منجر شده 
است، مســئولان صنعت هوایی تصمیم گرفتند 
تا اطلاع ثانــوی پروازهای چارتــری را در همه 
مسیرهای هوایی ممنوع کنند، موضوعی که در 
هفته ی گذشــته، یکی از مهم ترین اخبار حوزه 
حمل ونقل را بــه خود اختصــاص داد.به دنبال 

مشکلات موجود در پیدا کردن و خریدن بلیت 
هواپیمــا و قیمت های بالاتر از نــرخ مصوب که 
به صورت چارتری به فــروش می رفت، مهرداد 
بذرپاش -وزیر راه و شهرســازی- به ســازمان 
هواپیمایی کشــوری گفت ترتیبــی اتخاذ کند 
که پروازهای چارتری تا اطلاع ثانوی لغو شــود 
تا آرامش به بــازار بلیــت برگردد.بدین ترتیب 
وزیر راه و شهرســازی اعلام کرد این تصمیم از 
۱۰ مردادماه اجرایی می شود. البته ممکن است 
این تصمیم بعدا تغییر کند اما تا برگشتن آرامش 
به بازار خرید و فــروش بلیــت هواپیما جاری 
خواهد بــود.در حالی که در روزهای گذشــته، 

مســافران و زائران عتبات، منتظر اعلام قیمت 
بلیت هواپیما بــرای عراق هســتند، وزیر راه و 
شهرســازی درباره تصمیم گیــری برای قیمت 
بلیــت پروازهــای اربعین ۱۴۰۲ اظهــار کرد:  
قیمت مصوب پروازهای اربعیــن ۱۴۰۲ تا ۱۰ 
روز آینده مشــخص و اعلام خواهد شد. قیمت 
مقطوع است و ســعی می کنیم برای همه مردم 
دسترســی به خرید بلیت را فراهم کنیم.پیش 
از این محمد محمدی بخش -رئیس ســازمان 
هواپیمایی کشوری- گفته بود که میزان و تعداد 
پروازهــا و هزینه های فرودگاه بغــداد و نجف، 

عامل تعیین کننده نرخ اربعین است.

وازهای چارتری آغاز ممنوعیت پر

در گزارشی بررسی شد

مصوبه ای که جلوی 
رسوب کالا را می گرفت 

رسـوب کرد



حجت الاسلام صدیقی در خطبه های نماز جمعه تهران:

خداوند اهانت کنندگان به قرآن را تأدیب خواهد کرد

 از دیدار امنیتی تا نشست های اقتصادی

وابط سفر به همسایه شرقی؛ گام مهم دستگاه دیپلماسی برای ارتقای ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رئیس جمهور در پیامی به مناسبت قهرمانی تیم ملی وزنه برداری:
امیدوارم با افزایش حمایت ها شاهد تداوم 

موفقیت نوجوانان باشیم
رئیس جمهور ضمن تبریک قهرمانی وزنه برداری نوجوانان در آســیا، 
تاکید کــرد: امیدوارم بــا افزایش حمایت ها شــاهد تــداوم موفقیت 

نوجوانان در سایر عرصه ها باشیم.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیســی در پیامی با تبریک قهرمانی تیم 
ملی وزنه برداری نوجوانان کشــورمان در رقابت های آسیایی در هند، 
گفت: درخشــش های پی در پی اخیر در میادین ورزشــی که حاصل 
تلاش بی وقفه و امیدوارانه نوجوانان و جوانان لایق این مرز و بوم است، 
گواهی بر استعداد و توانمندی های آنان در ساختن آینده ای سرافرازتر 

است.متن پیام رئیس جمهور به شرح زیر است؛
بسم الله الرحمن الرحیم

قهرمانی امیدبخــش تیم ملی وزنه بــرداری نوجوانان کشــورمان در 
رقابت های قهرمانی آسیا در هند، بار دیگر شایستگی پولادمردان میهن 
اسلامی را که بارها در عرصه های مختلف جهانی افتخارآفرین شده اند، 

به نمایش گذاشت و مایه فخر و مباهات همه هموطنان شد.
درخشــش های پی در پی اخیر در میادین ورزشــی که حاصل تلاش 
بی وقفه و امیدوارانه نوجوانان و جوانان لایق این مرز و بوم است، گواهی 

بر استعداد و توانمندی های آنان در ساختن آینده ای سرافرازتر است.

اینجانب، با کمال مسرت این پیروزی ارزشمند را به مردم قهرمان پرور 
ایــران تبریــک می گویــم و از تلاش های ارزنــده تمامــی مربیان و 
دســت اندرکاران تیم ملی وزنه برداری به ویژه ورزشــکاران عزیز این 
رشــته پرافتخار قدردانی می کنم. امیدوارم با افزایش حمایت ها شاهد 

تداوم موفقیت نوجوانان عزیز در سایر عرصه ها و میادین باشیم.
سید ابراهیم رئیسی
رئیس جمهوری اسلامی ایران

بهادری جهرمی:
پیشرفت کشور نیازمند شنیدن صداهای موافق 

و مخالف است
سخنگوی دولت گفت: شــنیدن صداهای موافق و مخالف، همفکری و 
تبادل نظر لازمه پیشرفت کشور است.علی بهادری جهرمی در حساب 
کاربری خود در توئیتر، نوشــت: »سه شنبه در بوشــهر، چهارشنبه در 
دانشگاه شهید بهشتی و امروز در دانشگاه علم و صنعت میهمان جوانان 

عزیز بودم و با هم  گفت وگو کردیم.«
وی در ادامه این مطلب آورده است: »شنیدن صداهای موافق و مخالف، 
همفکری در موضوعات، تبادل نظر و بررسی راهکارهای مختلف لازمه 
پیشرفت کشور و وجه مشترک همه جلسات با آینده سازان  ایران عزیز 

است.«

تلاش ایران برای عضویت در بریکس
مدتی پیش مهدی صفری، معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور 
خارجه، در خصوص تقاضــای ایران برای عضویت در بریکس ســخن 
گفته بود.وبگاه Cryptopolitan در گزارشــی آورده اســت: ایران با 
تلاش برای کســب جایگاه در گروه اقتصادی تأثیرگذار بریکس، گامی 
جسورانه رو به جلو برداشته است. این کشــور می کوشد بدون توجه به 
مخالفت ها، آینده اقتصادی خود را در عرصه جهانــی تثبیت کند و به 
دنبال اتحاد بــا قدرت های بزرگ عضو بریکس، یعنی برزیل، روســیه، 

هند، چین و آفریقای جنوبی است.

ایران فعالانه برای عضویت در بریکس تــلاش می کند و به گفته معاون 
دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه این کشــور، هیچ چیز مانع 

عضویت این کشور در بریکس نمی شود.
نظم اقتصادی کنونــی جهان، دیگر برای ایران رضایت بخش نیســت. 
نگاه این کشــور به جهت های دیگر به ویژه به سمت کشورهای بریکس 
است.ایران در کنار برقراری روابط مســتحکم با چین، روسیه و هند، بر 
گسترش روابط اقتصادی خود با سایر اعضای بریکس نیز تمرکز کرده و 

آشکارا به دنبال عضویت در این بلوک اقتصادی است.
تلاش ایران برای عضویت در بریکس هنگامی ســرعت گرفت که وزیر 
امور خارجه و دبیر شورای عالی امنیت ملی این کشور در جلسات اخیر 
این بلــوک اقتصادی شــرکت کردند.انتظار می رود ابراهیم رئیســی، 
رئیس جمهور ایران، نیز در نشست سران بریکس که قرار است از ۲۲ تا 
۲۴ اوت )۳۱ مرداد تا ۲ شــهریور( در ژوهانسبورگ برگزار شود، حضور 
یابد.تلاش های ایران برای عضویت در بریکس با استراتژی وسیع تر این 
کشور برای دلارزدایی در هم تنیده اســت. رئیس جمهور ایران درباره 
تمایل خود برای از بین بردن وابستگی به دلار آمریکا در تجارت جهانی، 
بدون پرده پوشی سخن می گوید و خواســتار تغییر استفاده از ارزهای 
ملی اســت.آفریقای جنوبی، میزبان امسال نشســت بریکس، قبلًا به 
صراحت اعلام کرده است که فهرست مهمانان شــامل ۶۹ نفر، عمدتاً 
از سران کشورهای جهان جنوب اســت و در این میان سران کشورهای 

غربی جایی ندارند.
تلاش ایران برای عضویت در بریکس، نشــان دهنده آمادگی این کشور 
برای مشــارکت در تغییر اقتصاد بــزرگ جهانی، به چالش کشــیدن 

نظام های موجود و ایجاد ائتلاف های جدید است.

نائب رییس مجلس شورای اسلامی:
تولیدات صنعت ساختمان با بهترین برندهای 

جهان رقابت می کند
 نائب رییس مجلس شــورای اســلامی با بیــان اینکــه در دولت قبل 
هشت سال به صنعت ساختمان ظلم شــد و این صنعت به سمت رکود 
رفت، گفت: با جرات مــی گوییم کالای ایرانی در صنعت ســاختمان با 
بهترین برندهــای دنیا رقابت می کند.» عبدالرضا مصری« در حاشــیه 
بیست و سومین نمایشگاه بین المللی صنعت ســاختمان )از ۱۲ تا ۱۵ 
مرداد( اظهار داشت: دولت سیزدهم ســالانه ساخت یک میلیون واحد 
مســکونی را در نظر گرفته اســت که این امر به رونق صنعت ساختمان 
منجر می شود.نائب رییس مجلس شــورای اسلامی افزود: با جرات می 
گوییم کالای ایرانی در صنعت ساختمان با بهترین برندهای دنیا رقابت 
می کند  و در بسیاری از محصولات سفارش به کشورمان می شود.مصری 
با بیان اینکه هیچ نیازی به محصولات صنعت ساختمان در دنیا نداریم، 
گفت: صنعت ســاختمان با همــه زنجیره های آن فعال اســت و امروز 
افتخار می کنیم در هیچ بخشــی نیاز به واردات، صف و رانت نداریم همه 
نیازهای این صنعت در کشور ما با کیفیت بالا تولید می شود.وی عنوان 
کرد: در گذشته برای خرید محصولات و مصالح ساختمانی نیاز به حواله 

و صف های طولانی بود در حالی که اکنون شاهد رشد فناوری هستیم.

تریبون

عضو کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها مجلس 
شــورای اســلامی به بیان توضیحاتی دربــاره دلایل 
استنکاف بانک ها از اعطای تسهیلات مسکن در قالب 

قانون جهش تولید مسکن پرداخت.
قدرت الله حمــزه شــلمزاری، نماینده مــردم اردل، 
فارســان، کیار و کوهرنگ در مجلس شورای اسلامی  
درباره دلیل عدم تمکین بانک ها به اعطای تســهیلات 
مســکن بر اســاس قانون جهش تولید مسکن گفت: 
متأسفانه در خیلی از مســائل بانک ها با دولت و مردم 
هماهنگ نیســتند، اگر بانک ها بــه وظایف خود عمل 
می کردند در بحث توسعه پیشرفت و اشتغال وضعیت 

ما این نبود.
عضو کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها در ادامه 
بیان کــرد: بســیاری از بانک های ما مشــغول بنگاه 
داری هســتند و از این مسیر ســود زیادی نصیب آنها 

می شود به همین دلیل در سایر حوزه ها مثل 
اعطای وام ساخت مسکن ورد نمی کنند و از 

پرداخت وام مسکن امتناع می کنند.
حمزه شــلمزاری با بیــان اینکــه مجلس 
درصدد اســت ایــن وضعیت رها شــدگی 
بانک ها را ســاماندهی کند و در برنامه هفتم 
هم تصمیماتی در این خصوص گرفته شــده 

اســت ادامه داد: برای اصلاح رویه بانک داری در کشور 
ما برای بانک مرکزی برنامه هایی تدوین شــده که باید 
به سیار بانک ها هم تسلی پیدا کند تا شاهد تغییر رویه 

آنها باشیم.
این نماینــده مجلس یازدهــم با بیان اینکــه نه فقط 
در مســکن بلکه بانک ها در خیلی جاهــای دیگر مثل 
ازدواج و فرزندآوری هم به وظایــف خود برای اعطای 
تســهیلات تکلیفی عمــل نکردند توضیــح داد: وزیر 

اقتصاد و رئیس بانــک مرکزی که در مجلس 
حاضر شــدند قول دادند این رویه را اصلاح 
کنند و بانک ها را پای کار اعطای وام مسکن 
بیاورنــد، اگر بانک هــا تغییر رویــه ندهند 
مجلس وارد عمــل می شــود و از اهرم های 

قانونی خود بر علیه آنها استفاده خواهد کرد.
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
افزود: رئیس جمهور هم به این بانک ها اولتیماتوم لازم 
را داده که در زمینه اعطای وام های خرد مخصوصاً وام 
مســکن تصمیمی عاجل اتخاذ کنند. امیدواریم با این 
تذکر اصلاح شــوند و دیگر نیازی بــه ورود مجلس به 

عملکرد بانک ها نباشد.
حمزه شلمزاری بیان کرد: بانک ها باید در خدمت مردم 
و پشتیبان ملت و مردم باشد، ولی در دهه های گذشته 
آنها به عرصه تجارت و سودآوری وارد شدند و در خیلی 

از مواقع در بــروز تورم و گرانی نقــش آفرین بودند، در 
حالی که باید خنثی کننده این شرایط باشند.

این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: چون بانک ها 
عادت کردند به سودآوری و بنگاه داری به وظایف خود 
در زمینه اعطای وام ساخت مســکن که مجلس آنها را 
موظف کرده ســالانه ۲۰ درصد از اعتبارات خود را در 

این حوزه هزینه کنند عمل نمی کنند.
عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها افزود: 
مجلس در نظر گرفته بود کــه با اعطای زمین رایگان از 
سوی دولت نیمی از موضوع حل شود و با موظف کردن 
بانک ها به اعطــای ۲۰ درصد از منابع خــود به حوزه 
مســکن رونقی در حوزه ساخت و ســاز مسکن ایجاد 
کنیم که بانک هــا پای کار نیامدند و بــا این رویه نباید 
انتظار داشته باشیم که تحولی در عرصه مسکن سازی 

در کشور ایجاد شود.

مجلس

خریدار  خطیب موقت نماز جمعه تهران 
گفت: امروز جریان مقابلــه با پیامبر)ص( و 
قرآن، همان اســتکبار آمریــکا و انگلیس 
هستند که در عناد با اســلام نظیری ندارند 
و خداوند اهانت کنندگان به قرآن را تأدیب 
خواهد کرد. خطبه هــای نماز جمعه تهران 
به امامت حجت الاســلام کاظــم صدیقی 

خطیب موقت نماز اقامه شد.
امام جمعه موقت تهــران در ابتدا گفت: در 
خطبه اول به مناســبت ایام عرض ادبی به 
محضر ســالار شــهیدان آموزگار عارفان 
ســرور آزادگان همیشــه پرچمدار زندگی 
ساز مقاومت و مجاهدت، مولایمان حضرت 
اباعبدالله الحسین )ع( اختصاص می دهیم.

سیدالشــهداء )ع( از نظر شــخصیت یک 
شــخصیت عرشــی، ملکوتی، الهی، ربانی 
و چهره نورانی عرشــی امام حسین )ع( در 
آیات قرآن ترســیم شده. ایشــان خامس 

آل عبــا )ع( است.حجت الاســلام صدیقی 
بیان کــرد: آیه تطهیر که پنــج عنصر دارد، 
خاتم آن حضرت سیدالشــهدا است. در آیه 
مباهله، ۵ پرچم به دســت ۵ رکن توحید، 
برافراشته شد و به عنوان حجت بالغه بر همه 
عالمیان از جانب خداوند به صحنه مقابله با 
باطل محض آمدند. رسول خدا )ص(، علی 
مرتضی )ع(، فاطمه طاهره امام حسن و امام 
حسین بود که بر اســاس تطهیر کلید دل ها 
به دســت این پنج عنصر عرشــی و نورانی 
اســت.وی افزود: نفوس خبیثه انسان های 
پلید که اهل کفران نعمت و همواره به امامت 
شــیطان زندگی می کنند. دل این ها را امام 
حســین )ع( قفل می کند، اگر کسی دلی را 
می تواند قفل کند کــه مظهریت جلال خدا 

و قهر خداست .
امام جمعــه موقت تهــران با بیــان اینکه 
سیدالشــهدا )ع( رحمت الله واسعه است، 

تصریح کرد: ایشــان دل هــای تینت های 
پاک را، کســانی کــه سرشــت آن ها پاک 
اســت و خمیره آن ها آلودگی ندارد، درب 
دل آن ها را برای نــزول ملائکه و فرود آمدن 
توفیقات الهی و نزول علم لدنی و شــهودی 
باز می کند. مانند علمای خاص ما که فقیه، 
دین شــناس، صاحب نظر کارشناس دین 

در جبهه اعتقاد و اخلاق و شــریعت بودند 
همچون مرحوم ملأ محمدتقی مجلســی، 

علامه، فقیه بزرگوار و سالک الی الله.
حجت الاســلام صدیقی گفت: این اراذل، 
ملاحــده، مشــرکین و صهونیســت های 
ناپاک و وجودهای ظلمانی که قرآن سوزی 
می کنند اصلًا به قــرآن راهی ندارند و دارند 
خودسوزی می کنند. قرآن در تیررس آن ها 
نیســت که بتوانند قرآن را بســوزانند. ولی 
خب اگر لباس فرد مقدســی را بســوزانند 
هتک حرمت به آن شــخصیت قدوســی و 
صبوحی اســت.وی افزود: سوزاندن ضریح 
امام حســین خباثت، رذالت، شــیطنت و 
دنائت می خواهد. ایــن قرآن هایی که ما در 
قفسه های خانه هایمان داشته و توفیق نگاه 
به آن را داریــم، این ها به منزله همان ضریح 
ائمه و پیراهن یوســف ما هستند و قداست 
دارند، بوسیدنی هســتند و در پیش آن ها 

نباید پای خودمــان را دراز کنیــم و نباید 
بدون وضو به آن دســت زد. اما، رسیدن به 
حقیقت قرآن که نور، روح، رحمت واسعه و 
مظهر همه اسماً الهی است، در دسترس هر 

کسی قرار ندارد.
امام جمعه موقت تهران خاطرنشــان کرد: 
سیدالشــهدا )ع( حقیقتی از سنخ حقیقت 
قرآن اســت، اگر بدن امام حســین )ع( را 
قطعه قطعه کردند، حقیقت او که عرشــی، 
ملکوتی و آسمانی اســت در تیررس احدی 
قرار نمی گیــرد و نگرفت. لذا؛ این شــعر به 
حق الهام الهی به زبان شــاعر بوده اســت؛ 

»دشمنت کشت ولی نور تو خاموش نشد.«
وی ادامــه داد: سیدالشــهدا )ع( از دیدگاه 
قــرآن کریم کلیــددار دل های بهشــتی و 
جهنمی بــوده و از دیــدگاه قــرآن کریم، 
طهارت خاصّه ای دارد که برتــر از طهارت 

انبیا اولوالعزم الهی است. 

وی  آوردند بانک ها به بنگاه داری ر

نفیســه عبدالهی  وزیر امــور خارجه 
کشــورمان در ادامه ســفرهای منطقه ای 
خود و در راستای سیاســت متوازن دولت 
سیزدهم به پاکستان سفر کرده و با مقامات 

این کشور دیدارهای مهمی داشته است.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشــورمان در ادامه ســفرهای منطقه ای 
خود و در راستای سیاســت متوازن دولت 
سیزدهم به پاکستان سفر کرد تا با گسترش 
توســعه مناســبات دو جانبه با این کشور و 
فعال کردن دیپلماســی اقتصادی و تجاری 
از ظرفیت های همســایه شرقی ایران غافل 
نماند؛ در واقع سفر به این کشور را می توان 
به نوعی سفری سیاسی، اقتصادی، تجاری 

و امنیتی قلمداد کرد.
با توجــه به وجــود ۹۵۹ کیلومتــری مرز 
مشترک؛ اهمیت مقابله مبارزه با تروریسم، 
حضــور مشــترک ایــران و پاکســتان در 
سازمان همکاری های شــانگهای، سازمان 
همکاری هــای اقتصادی )اکو( و ســازمان 
همکاری هــای اســلامی، توجه ویــژه به 
تعامــل با ایــن کشــور ضریــب اهمیتی 
بیشتر پیدا کرده اســت ترکیب دیدارهای 
امیرعبداللهیان با مقامات سیاسی و امنیتی 
و رایزنی در خصــوص موضوعات اقتصادی 
و تجاری با حضور مهــدی صفری معاونت 
اقتصــادی دســتگاه دیپلماســی همگی 
را می توان به توجــه وزارت امــور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران بــه ابعاد مختلف 

ارتباط با پاکستان تحلیل کرد.
با نگاهی به اهمیت توســعه گسترش روابط 
با پاکســتان، امیرعبداللهیان در اولین روز 
ســفر به اســلام آباد با بلاول بوتو زرداری 
همتای پاکستانی خود و مقامات این کشور 

دیدارهایی را انجام داده است.

آغاز فصل جدید مناسبات میان ایران 
و پاکستان

رئیس دستگاه دیپلماسی در بدو ورود خود 
به اســلام آباد در جمع خبرنگاران با تاکید 
بر آغاز فصل جدید مناســبات میان ایران و 
پاکســتان اعلام کرد که در جریان این سفر 
در خصوص زمان ســفر آقای رئیســی در 

آینده، گفتگو و توافق خواهیم کرد.

ایران و پاکستان مصمم هستند 
مرزهای امنیتی را به اقتصادی تبدیل 

کنند
امیرعبداللهیان صبح روز پنجشنبه به وقت 
محلی مورد استقبال »بلاول بوتو زرداری« 
همتای پاکستانی خود قرار گرفت و پیش از 
آغاز گفتگوهای دو جانبه یک نهال به نشان 
دوستی میان دو کشور در محل وزارت امور 

خارجه این کشور غرس کرد.
وزیر امــور خارجه کشــورمان پــس از دو 
دور رایزنی بــا همتای خــود در کنفرانس 

مطبوعاتی مشــترک با وزیر امــور خارجه 
پاکستان گفت: در خصوص پروژه خط لوله 
گاز آی پی گفتگوهای مهمی را داشــته ایم. 
تکمیل خط لوله گاز را در راستای منافع دو 
ملت می دانیم. آمادگی داریم این خط لوله 
هر چه زودتر مراحل نهایی خود را پشت سر 
بگذارد.امیرعبداللهیــان گفت: در خصوص 
وجــود برخی مشــکلات مالــی و بانکی و 
راهکارهــای آن در چارچــوب حقوق بین 

الملل گفتگو کردیم.
وزیر امور خارجه کشــورمان خاطرنشــان 
کرد: آمادگی داریــم حجم تبادلات تجاری 
خود را به دو برابــر و ۵ میلیارد دلار افزایش 

دهیم.
وی ادامــه داد: اتفاق نظر داریم در اســرع 
وقت مجرمــان و متهمان میان دو کشــور 
تبادل شوند و دو طرف نسبت به آزادسازی 
شــناورهای ماهیگیری به فوریــت اقدام 
کنیم؛ اتفاق نظر داریــم برخی فرمت های 
همکاریهــای منطقــه ای در حوزه هــای 
تجاری اقتصــادی و مبارزه با تروریســم و 

مبارزه با مواد مخدر را فعال سازیم .
وزیر امــور خارجه با اشــاره بــه اینکه در 
خصوص بحران اوکراین و مساله افغانستان 
گفت گــو و رایزنی کردیم، گفــت: هر گونه 
تحــول در افغانســتان بر همســایگان به 
خصوص ایران و پاکســتان تأثیر می گذارد. 
ما چارچوب ابتــکارات منطقه ای را بهترین 
روش برای حل و فصل موضوع افغانســتان 
میدانیم و به حمایت از مردم افغانســتان به 
عنوان وظیفه انسانی و دینی تاکید داریم و 
ثبات و امنیت افغانستان را مورد توجه قرار 

داده ایم.
امیرعبداللهیــان ادامه داد: مــا در وضعیت 
اوکراین جنگ را راه حل نمی دانیم و تسلیح 
بیشتر اوکراین توســط آمریکا و کشورهای 

غربی را نگــران کننده می دانیم. تســلیح 
طرفین جنگ نتیجه ای جز کشتار و ویرانی 

نخواهد داشت.
در ادامه این نشســت، بلاول زرداری وزیر 
امــور خارجه پاکســتان افزود: پاکســتان 
به دنبــال همگرایی منطقه ای اســت و این 
کاملًا با شعار و سیاست آقای رئیسی رئیس 
جمهور ایران همخوانــی دارد و بنا داریم تا 
پایان سال میلادی جاری ۵ بازارچه مرزی را 
افتتاح کنیم. معتقدیم در این زمینه سازمان 

اکو می تواند نقش کلیدی ایفا کند.
وی ادامه داد: مهمترین اســناد امضا شده 
امــروز، برنامــه راهبردی تجــاری بین دو 
کشــور برای دوره ۲۰۲۳ و ۲۰۲۸ است که 
ارتقای ســطح مراودات تجــاری را به پنج 
میلیارد دلار برســانیم.علاوه بر این، ســند 
نشست مشترک کمیسیون سرمایه گذاری 

دو کشور در این سفر امضا شد.
وزیر امــور خارجــه کشــورمان در ادامه 
سفر رســمی خود به پاکســتان، عصر روز 
پنجشنبه به وقت محلی با »شهباز شریف« 

نخست وزیر این کشور دیدار کرد.
در این دیدار که وزیر خارجه پاکســتان نیز 
حضور داشــت، امیرعبداللهیان گزارشی از 
مباحثات و توافقات انجام شده در مذاکرات 
هیأت های رسمی دو کشــور در زمینه های 
سیاسی، اقتصادی، تجاری، امنیتی و مرزی 
به ویــژه در موضوعات بانکــی، تهاتر و خط 
انتقــال گاز ارائه و بــر اراده قاطع جمهوری 
اســلامی ایران در اجرای توافقات به عمل 
آمده در این ســفر و توافقات پیشین تاکید 
کرد.نخست وزیر پاکســتان در این ملاقات 
ضمن اســتقبال از ســفر به موقــع هیأت 
جمهوری اسلامی ایران به پاکستان و تاکید 
بر دعوت خود از رئیس جمهوری اســلامی 
ایران، تأکید کرد که او مدعو ملت پاکستان 

اســت.وی اظهار امیــدواری کــرد: بعد از 
تحولات مربوط بــه انتخابات پاکســتان، 
رئیس جمهــور ایران اولیــن رئیس دولتی 

باشد که به پاکستان سفر می کند.
در ایــن ملاقــات همچنیــن موضوعات 
مختلف منطقــه ای و بین المللــی از جمله 
تحولات افغانســتان مورد تبــادل نظر قرار 

گرفت.

پروژه خط لوله انتقال گاز به پاکستان؛ 
موضوع مهم گفتگوها

حســین امیرعبداللهیــان در ادامه اقامت 
رســمی در پاکســتان، عصر روز گذشته با 
محمد صادق ســنجرانی رئیــس مجلس 

سنای این کشور دیدار کرد.
وزیر امور خارجه پروژه خط لوله انتقال گاز 
از ایران به پاکســتان را یکــی از موضوعات 

مهم همکاری های دو کشور عنوان کرد.
وی ضمن اشــاره به اهمیت توسعه تجارت 
مــرزی میــان دو کشــور اظهار داشــت: 
بایستی برای گســترش و تکمیل پایانه ها 
و بازارچه های مرزی، بر اســاس یک جدول 
زمانبنــدی، توافقات و پروژه هــا را اجرایی 
کنیم. در این راســتا برنامه هایــی نیز برای 
ایجاد مناطــق آزاد تجــاری و اقتصادی در 

مناطق مرزی خودمان با پاکستان داریم.

دیدار با رؤسای مجلس سنا و ملی
وزیر امــور خارجــه کشــورمان در ادامه 
دیدارهای خود با مقامات پاکســتانی، عصر 
روز گذشــته با راجــا پرویز اشــرف رئیس 

مجلس ملی پاکستان ملاقات کرد.
در این دیدار وزیر امــور خارجه تاکید کرد: 
مجلس ملی پاکستان می تواند نقش مهمی 
در حمایت از دولت این کشور برای تکمیل 
پروژه خط لوله انتقال گاز ایران به پاکستان 

داشته باشد.
وی همچنیــن آمادگی کشــورمان برای 

خرید دام زنده از پاکستان را اعلام کرد.

دیدار امنیتی امیرعبداللهیان؛ 
ایستگاه پایانی ملاقات ها در اسلام آباد

امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
در آخریــن مرحله از ملاقات های رســمی 
خود در اســلام آباد، پنجشنبه شب با ژنرال 
عاصم منیر فرمانده ارتش پاکستان ملاقات 

کرد.
در این ملاقــات کــه افســران عالی رتبه 
ارتــش پاکســتان نیــز حضور داشــتند 
امیرعبداللهیان با اشــاره بــه ملاقات های 
خود بــا مقامات عالی پاکســتان و توافقات 
حاصل شــده در این ســفر، خصوصــاً در 
عرصه های امنیتی و مرزی، اظهار داشــت: 
حمایت ارتش پاکستان از توافقات به دست 
آمده، به طور قطع در اجرایی شــدن هر چه 

سریع تر این توافقات تعیین کننده است.
وزیر امور خارجه کشــورمان با بیان اهمیت 
دستاوردهای ســفر دو هفته پیش فرمانده 
ارتش پاکستان به جمهوری اسلامی ایران، 
توافقات انجام شــده وی با سردار باقری در 
زمینه های امنیتــی و مرزی را ســرفصل 
جدیدی از همکاری های دو کشــور دانست 
و آمادگی جمهوری اســلامی ایران را برای 
اجرایی شدن هر چه سریع تر توافقات اعلام 
داشــت.ژنرال عاصم منیــر فرمانده ارتش 
پاکستان نیز در این ملاقات، با اشاره به سفر 
خود به تهران و ملاقات های انجام شــده با 
رئیس جمهوری اســلامی ایران و ســردار 
باقری و دیگــر فرماندهان عالی رتبه نظامی 
و همچنین وزیر امور خارجه کشــورمان که 
دو هفته پیش صورت گرفت، اظهار داشت: 
مبارزه ما با تروریسم جدی است. ما امنیت 
ایران را امنیت خود می دانیم و در همکاری 
با کشــور برادر، جمهوری اســلامی ایران، 
در عرصــه مبارزه با تروریســم کاملًا جدی 

هستیم.
در این ملاقات که با ضیافت شــام فرمانده 
ارتش پاکســتان به افتخار وزیر امور خارجه 
کشــورمان ادامه یافت، طیف گسترده ای 
از موضوعــات مختلف از جملــه تحولات 

افغانستان مورد بحث قرار گرفت.

سفر به مرکز اصلی مالی و بازرگانی 
پاکستان

حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان در جریان سفر به پاکستان، صبح 
امروز اســلام آباد را به مقصد کراچی ترک 
کرد. کراچی مرکز اصلی مالــی و بازرگانی 
پاکســتان و بزرگ ترین و پرجمعیت ترین 

شهر این کشور است.
قــرار اســت امیرعبداللهیان در این شــهر 

دیداری با دولت محلی و تجار داشته باشد.
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کانون صرافان منحل شد؟ به همین سادگی؟
اصغر سمیعی شنیدیم کانون صرافان ایرانیان منحل شده، به همین 
سادگی، توسط بانک مرکزی. علت انحلال هم تخلفات عدیده، از جمله 

انحراف از اهداف عنوان شده است.
خوب قبلا هم گفته ایم کســی با تخلف موافق نیست، ولی خوب است 
آقایان بفرمایند تخلفات در چه تاریخی انجام گرفته و انحراف از اهداف 
از کی شروع شده است؟ آیا ظرف یک هفته اخیر ناگهان کانون از اهداف 
خود منحرف شــد؟ یا از ماه ها یا ســال ها پیش، و در آن تاریخ که انجام 
می گرفته، آیا به موقع هیــات نظارت ورود کرده و تذکــر کافی داده یا 
خیر؟ و اگر تخلفی از جانب شــخصی صورت می گرفته، آیا آن شخص 

مسوول آن تخلف است یا کل نهاد مدنی کانون؟
آیا کانــون باید زیر ســوال بــرود و منحل شــود؟ مثلا اگــر در نهاد 
ریاست جمهوری یک نفر حتی شخص رییس جمهور تخلفی کرد، آیا با 

او برخورد می شود یا نهاد ریاست جمهوری را منحل می کنند؟
اینکه آیا تخلف توسط شخص یا اشخاصی از جمله اعضای شورای عالی 
یا دبیرکل یا رییس کانون انجام شده، آیا نباید خودشان جوابگو باشند؟ 
یا خود کانون که یک ماهیت حقوقی دارد، می باید بار کارگزاران احیانا 

متخلف یا نابخردانه خود را بدوش بگیرد؟
بانک محترم مرکزی هم البته کار خوبــی می کند که تخلفات کانون را 
رصد می کند و پیگیری می کند و حتی اعلام عمومی می کند و ای کاش 
این کارها را زودتر هم انجــام می داد و این هم حــق و هم وظیفه بانک 
مرکزی هســت که با تخلفات برخورد کند، ولی انحــلال کانون در حد 
و حدود اختیار بانک مرکزی نیســت، حداکثر کاری که بانک مرکزی 
می تواند درباره کانون انجــام دهد که البته امیدواریــم هیچ گاه انجام 

ندهد، توقف حمایت از این نهاد مدنی است.
البته هیات عالی نظارت که سه عضو آن منصوب بانک مرکزی هستند، 
می توانند تخلفات را به مجمع عمومی کانــون گزارش کنند و مجمع با 

آن برخورد خواهد کرد.
بانک مرکزی هم اگر زمانی لازم دانســت، می تواند از عوامل متخلف به 
قوه قضاییه شــکایت و آنها را تحت پیگرد قانونی قــرار دهد، ولی نهاد 
مبارک کانون صرافان اجل از اینســت که به واســطه خبــط برخی از 

عواملش مورد بی مهری قرار گیرد.

 این هفته رشد قیمت انواع سکه و طلا 
متوقف می شود

 فعال بازار طلا با اشاره به افزایش قیمت طلا در بازار داخل پس از دوماه 
گفت: پیش بینی می شود رشــد قیمت در هفته سوم مردادماه متوقف 

شود.
»محمد کشتی« آرای اظهارداشــت: در هفته نخست مردادماه قیمت 
جهانی طــلا همچنان ســیر نزولی داشــت و در بازار داخــل به دلیل 
تعطیلات ایام سوگواری سالار شهیدان نوسان کمی حاکم بود اما هفته 
گذشــته و در آخرین معاملات بهای انس جهانی بــا ۲۱ دلار کاهش به 

۱۹۳۴ دلار رسید.

وی افزود: در چند روز گذشــته در بــازار داخل نرخ ارز مجددا ســیر 
صعودی داشت و به کانال ۵۰ هزار تومان بازگشت، این افزایش موجب 
شد برخلاف دو ماه گذشته که شاهد سیر نزولی قیمت ها بودیم دوباره 

شاهد رشد قیمت ها باشیم.
کشتی آرای گفت: در هفته ای که پشت سر گذاشتیم انواع سکه با رشد 
قیمت رو به رو شد به این ترتیب که ســکه طرح قدیم ۴۰۰ هزار تومان، 
ســکه طرح جدید یک میلیون تومان، نیم ســکه و ربع سکه ۶۰۰ هزار 
تومان و ســکه های گرمی ۲۰۰ هزار تومان افزایــش قیمت هفتگی را 

ثبت کردند.
به گفته این مقام صنفی بخشــی از افزایش یک میلیون تومان ســکه 
طرح جدید مربوط به حباب آن اســت و حباب سکه با ۷۰۰ هزار تومان 

افزایش به ۶ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان رسید.
کشتی آرای افزود: هر مثقال طلای آب شده ۱۲۵ هزار تومان و هر گرم 

طلای ۱۸ عیار نیز ۳۰ هزار تومان افزایش هفتگی قیمت داشت.
وی بیان کرد: با وجود کاهش بهای انس جهانی نرخ ارز افزایش یافت و 
این امر موجب رشد قیمت  انواع سکه و طلا شد و با این رشد قیمت تقاضا 
نیز برای خرید در بازار داخل بالا رفت که در پی آن شاهد افزایش حباب 

سکه بودیم.
کشتی آرای گفت: در دو ماه گذشته سکه و ارز سیر نزولی داشت و سکه 
به کانال ۲۷ میلیون تومان بازگشته بود و حباب سکه نیز به کمتر از پنج 

میلیون تومان رسید، اما دوباره قیمت ها افزایشی شد.
وی افزود: پیش بینی می شــود هفته آینده افزایــش قیمتی را در بازار 
طلای داخل نداشــته باشــیم بلکه قیمت ها پس از افزایش در روزهای 

گذشته تعدیل و رشد قیمت متوقف خواهد شد.

پرداخت ۲۰۰۰ میلیارد تومان به سرمایه گذاران 
صنعت ریلی

مدیرعامــل راه آهن از امضــای الحاقیه قرارداد ماده ۱۲ بین شــرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران و ۱۶ شرکت سرمایه گذار صنعت ریلی 

خبر داد.

ســید میعاد صالحی در توییتر خود نوشــت: پس از امضای تفاهمنامه 
با شرکت بهینه سازی مصرف انرژی درباره شــیوه نامه جدید ماده ۱۲ 
قانون رفع موانع تولید، ان شاءالله روز شنبه اولین سری الحاقیه قرارداد 
سرمایه گذاران ریلی بر اساس شیوه نامه جدید امضا می شود که عایدی 

حدودا ۲۰۰۰ میلیارد تومانی برای این ۱۶ سرمایه گذار خواهد داشت.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه درنتیجه سرمایه گذاری در 
پروژه های ریلی با ریســک پایین و بســیار پربازده خواهد بود، افزود: 
امیدواریم با افزایش جذابیت، به زودی شــاهد جهش ســرمایه گذاری 
بخش خصوصی در این حوزه راهبردی، افزایــش تولید در این بخش و 

رونق قابل توجه در حمل و نقل ریلی کشور باشیم.

یادداشت

بازار

رییس کنفدراسیون صادرات با ارائه پیشنهادی به وزیر 
اقتصاد برای تامین ارز مــورد نیاز واردات خودرو گفت: 
صادرکنندگان کالاهای غیرنفتــی می توانند ارز مورد 

نیاز واردات خودرو را تامین کنند.
محمد لاهوتی با اشــاره بــه اعــلام برنامه ریزی بانک 
مرکــزی و وزارت اقتصاد بــرای تأمین ارز مــورد نیاز 
واردات خودرو از ســوی ســخنگوی اقتصادی دولت 
گفت: با توجه به سخت تر شــدن تحریم ها و نیاز کشور 
به ارز حاصــل از صادرات، دولت دوازدهم از ســال ۹۷ 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات غیرنفتی به کشــور را 
از ســوی صادرکنندگان الــزام آور اعــلام و مجموعه 
دســتورالعمل ها و آئین نامه های مربوطه را به شکلی 
تنظیم کرد که ارز صادراتی قابــل کنترل و ردگیری از 

سوی دولت باشد.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران افزود: بر 
این اســاس، علیرغم تمامی فراز و نشیب ها، 
در حال حاضر برگشت ارز صادرات به چرخه 
اقتصادی بــالای ۷۵ درصد بــوده که عملًا 
نشان می دهد سیاستی که دولت به دنبال آن 
بوده، اجرایی شده و صادرکنندگان هم اثبات 
کرده اند که به هر حال، به این موضوع پایبند 

و متعهد به بازگشت ارز هستند.
وی تصریح کرد: علیرغم تــلاش صادرکنندگان برای 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات خود به کشــور، اما در 
این سال ها همواره یک چالش جدی خودنمایی کرده 
و باعث شــده تا حدودی، شــیوه هایی که دولت برای 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات به چرخــه اقتصادی 
کشور تعیین می کند، بر صادرات سایه افکنده و سرعت 

رشــد آن را بگیرد؛ این در حالی است که اگر 
این مشکل مشخص وجود نداشت، صادرات 
غیرنفتی می توانســت جهش خوبی داشته 

باشد.
لاهوتی در توضیح این مطلب خاطرنشــان 
کــرد: در واقع ایــن چالش به بازگشــت ارز 
صــادرات صادرکنندگانــی برمی گردد که 
کالاهای آنها به هیــچ عنوان با منابــع یارانه ای و نرخ 
ارزان انرژی تولید نشــده و مواد اولیه مورد نیاز تولید 
آن با ارز غیرنیمایی تأمین می شــود؛ اما شیوه برگشت 
ارز آنها همچــون رفع تعهــد ارزی صنایع بزرگی مثل 
پتروشــیمی، میعانات، فلزات رنگیــن و فولاد تعیین 

شده که این امر، صادرات این کالاها را کند کرده است.
وی با بیان اینکه واردکنندگان بــه دلیل پایین بودن و 

جذابیت نرخ ارز در ســامانه نیما، از خرید ارز صادراتی 
با نرخ توافقــی امتناع می کنند، ادامــه داد: روش های 
مختلفی برای بازگشــت ارز وجــود دارد که می تواند 

برای ارز صادراتی با نرخ توافقی تقاضا ایجاد کند.
لاهوتی ادامه داد: در مقطعی، بعــد از تلاش فراوان 
دولت پذیرفت که ارز مورد نیاز برای واردات برخی از 
کالاها همچون موبایل های لوکس را از ارز صادراتی 
تأمین نماید و بار تأمین ارز را از ســامانه نیما بردارد 
که این روش بسیار مناســبی بود، اما به دلیل اینکه 
حجــم واردات موبایل به میزان حجــم ارز صادرات 
کالاهایی مذکور نبود، متوقف گردید. هر چند که این 
راهکار در همان مدت زمان اجرا، کمک شــایانی به 
برون رفت از معضل رفــع تعهد ارزی صادرکنندگان 

مذکور نمود.

صادرات

مریم فکری  یک اقتصــاددان می گوید: 
من پارســال در زمان جراحــی اقتصادی 
دولت گفتم که در اقتصاد ایران به مردم پول 
بدهید، دیگر نمی توانیــد بگیرید. این طور 
نیست که بگویید ســه ماه پول می دهیم و 

بعد کوپن را جایگزین می کنیم.
 با وجود اصرار دولتی ها و استفاده از راه های 
تشــویقی چون افزایش یارانــه نقدی برای 
همه گیر شدن طرح کالابرگ، اما همچنان 
گزارش ها و روایت ها حاکــی از قهر مردم با 
این طرح است. این موضوع را حتی می شود 
در آخرین اظهارنظر یک مقــام وزارت کار 
مشــاهده کرد که تاکنون فقط یک میلیون 

خانوار از طرح کالابرگ استقبال کرده اند.
معاون رفاهــی وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی توضیــح داده؛ در مــدت اجرای 
کالابرگ تاکنون یــک میلیون خانوار از این 
طرح استفاده کردند که عمدتاً در سه دهک 
پایین درآمدی جامعه بودند و طرح نســبت 

به گذشته رشد قابل قبولی پیدا کرده است.
علی رضا عســگریان در مــورد این که چرا 
استقبال از کالابرگ ناچیز بوده، گفته است؛ 
دلایلی مختلفــی دارد، از جملــه آن، عدم 
اطلاع رسانی کافی و همچنین شکل گیری 
رفتــار مصرفی مــردم در زمانــی که هنوز 
زیرســاخت اجرای کالابــرگ فراهم نبود 
و مردم از یارانه معیشــتی خود برای ســایر 
هزینه هــا مانند کرایه  خانــه، هزینه ایاب و 
ذهاب و یا ســایر هزینه های خانوار استفاده 

کرده اند.
این در شــرایطی اســت که طرح کالابرگ 
الکترونیکی برای سه دهک پایین درآمدی 
به تعداد ۸ تا ۹ میلیون خانوار و به اســتعداد 

۲۹ میلیون نفر جمعیت کشور، معادل یک 
سوم جمعیت اجرا می شود.

با این حــال، بنا بــه اعــلام وزارت کار، در 
حال حاضر ســه دهک کم درآمد مشمول 
کالابرگ الکترونیکی همراه با اعتبار اضافه 
شده اند و احتمالا تا یک ماه آینده دو دهک 

۴ و ۵ هم مشمول خواهند شد.

یارانه نقدی ۵20 هزار تومان می شود
اما بی اعتنایی مردمــی به طرح کالابرگ در 
حالی است که دولت با شــرط افزایش ۳۰ 
درصدی یارانه هــا، در تلاش بــرای تغییر 
رای مردم از دریافت یارانه نقدی به کالایی 

هســتند. آن طور که وزارت کار اعلام کرده، 
ســه دهک اول تا ســوم جامعه در صورت 
خرید ۲۰۰ هزار تومــان از کالاهای تعیین 
شــده در ســبد، می توانند از دریافت مابه 
التفاوت قیمت این کالاها نســبت به سال 
۱۴۰۱ )حدود ۱۲۰ هزار تومان( برخوردار 
شــوند.طبق اطلاعیه وزارت کار، مردم باید 
این مبلغ را صــرف خرید از ســبد کالایی 
مشــخص شــده کنند.بر این اســاس، در 
مجموع میزان یارانه دریافتی یارانه بگیران 
سه دهک نخســت یعنی حدود ۲۹ میلیون 
نفر با احتســاب ۱۲۰ هزار تومان تشویقی 
دولت، ۵۲۰ هــزار تومــان برای هــر نفر 

می شود.بنا به این گزارش، این طرح ۱۱ قلم 
کالای اساسی شامل شــیر کم چرب، پنیر، 
ماســت پگاه، مرغ، تخم مــرغ، روغن مایع، 
ماکارونی، قند و شکر، برنج ایرانی، حبوبات 
وگوشت منجمد گوســاله جهت عرضه به 

خانوارها پیش بینی شده است.

چرا مردم نگاه مثبت به کالابرگ 
ندارند؟

براســاس نظرســنجی مرکز پژوهش های 
مجلس که در شــهریورماه پارسال منتشر 
شــده بــود، ۵۸.۵ درصد مــردم، دریافت 

کالابرگ را به یارانه نقدی ترجیح می دادند.

براســاس نتایج به دســت آمده موسســه 
افکارســنجی ملت، ۵۸.۵ درصــد از مردم 
ترجیــح می دادند دولت هفــت قلم کالای 
اساســی را به قیمت ســال قبل و از طریق 
کالابــرگ عرضه کنــد و در مقابــل ۲۸.۶ 
درصد ترجیــح می دادند بــه ازای هر فرد 
ماهانه مبلغ ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزارتومان نقدی 
اختصاص یابد.نتایج این افکارسنجی نشان 
می داد ۶۰.۶ درصد مردم نســبت به کلیت 
طرح اصــلاح یارانه ها نظر منفــی دارند که 
مهمترین دلیل آن، افزایش قیمت کالاهای 
دیگری اســت که قرار نبود براساس اجرای 

این طرح، گران شوند.

قاسمی: از ابتدا هم معلوم بود طرح 
کالابرگ شکست می خورد

سیامک قاسمی، اقتصاددان عنوان می کند: 
من پارســال در زمان جراحــی اقتصادی 
دولت گفتم که در اقتصاد ایران به مردم پول 
بدهید، دیگر نمی توانیــد بگیرید. این طور 
نیست که بگویید ســه ماه پول می دهیم و 
بعد کوپن را جایگزیــن می کنیم. دیگر این 

پول باید پرداخت شود.
ما وقتی بــه دهک پاییــن اقتصــاد ایران 
پول می دهیــم، افراد ســریع زندگی خود 
را بــا این پــول پوشــش می دهنــد. برای 
مثال، یک میلیــون و ۲۰۰ هزار تومان پول 
بیشــتر می گیرد، نمی توانید ســه ماه بعد 
بگویید حــالا این پــول را نمی دهیــم و از 
کوپن اســتفاده کنید. می گویــد من پول 
را می خواهم.وی تصریح می کنــد: از ابتدا 
مشخص بود که مردم به ســمت کالابرگ 

نمی روند.

و بدهید پیشنهاد رئیس کنفدراسیون صادرات به دولت؛ارز صادرات کالاهای غیرنفتی را به واردکنندگان خودر

در گزارشی بررسی شد

مصوبه ای که جلوی رسوب کالا را می گرفت، رسوب کرد
محمدحسین سیف اللهی مقدم  با وجود 
اینکه چندی پیش، وزیــر اقتصاد از کاهش 
رســوب کالا در بنادر کشــور خبر داده، اما 
انتشــار اخباری همچون ماجرای رســوب 
۱۱۰ تن گوشــت یخ زده برزیلی نشــان از 
رسوب مصوبه دولت برای کالاهای رسوبی 

دارد.
 موضوع رســوب کالا در بنــادر و گمرکات 
از جمله مســائل عجیــب و دردآور تجارت 
خارجی ایران است که مثل یک زخم کهنه 
هر از گاهی هنگام بازدید یک مقام مسئول 
ســر باز می کند. آخرین بار، بازدید سرزده 
رئیس قوه قضائیه از بنادر اســتان مازندران 
در خردادماه سال جاری بود که موجب شد 
تا بار دیگر معضل جدی رســوب کالاهای 

اساسی در رسانه ها مطرح شود.
پس از این بازدید ســرزده بــود که محمد 
مخبــر، معــاون اول رئیس جمهــور، وزیر 
اقتصــاد را مکلــف کــرد ظــرف یک ماه، 
مشــکلات و نارســایی های موجــود در 
گمرکات را حل و فصل کند. ســید احسان 
خاندوزی اما در حاشــیه بازدید از گمرک و 
انبارهای منطقه ویژه اقتصــادی بندر امام 
خمینی، از کاهش قابل توجه رسوب کالا در 

بنادر کشور خبر داد.

وزیر اقتصاد: این میزان رسوب کالا در 
بنادر طبیعی است

ســید احســان خانــدوزی در خصــوص 
حجم رســوب کالا در بنادر کشــور گفت: 
»در ســال حدود ۱۶۰ میلیــون تن کالای 
صادراتی و وارداتــی وارد مرزها و گمرکات 
کشــور می شــود؛ از این رقم، حدود ۵۰۰ 
هزار تن به صورت رســوب در ایامی از سال 
وجود دارد که بعــد از واردات کالای جدید 
در کشور توزیع می شــود؛ به عبارت دیگر، 
حجم رسوب کالا در سال معادل حدود سه 
هزارم مجموع تجارت در ایران است و رویه 
متعارفی در فرآیندهــای کالاهای تجاری و 

گمرکی کشور محسوب می شود.«
هر چند وزیر اقتصاد میزان رســوب کالا در 

بنادر کشــور را طبیعی می داند؛ اما حداقل 
شــواهد حکایت از ماجــرای دیگری دارد؛ 
دپــوی نهاده های دامی، گوشــت و ســایر 
کالاهای اساســی تنها بخشی از رسوب کالا 
در گمرکات اســت که مســتقیماً بر سفره 

ایرانیان تأثیر منفی می گذارد.
انتشار برخی اخبار همچون ماجرای رسوب 
گوشــت های یخ زده برزیلی نشان می دهد، 
معضل رســوب کالا همچنان پابرجاست و 
شاهد تغییری در این رویه نیستیم. از طرف 
دیگر، بررســی تاریخی موضوع رسوب کالا 
نشان می دهد هرگاه کشــور با سردرگمی 
در حوزه سیاست گذاری ارزی مواجه بوده، 
به فاصله زمانی اندکی بــا اخباری از جنس 
معضل رسوب کالا و فاســد شدن کالاهای 

اساسی در بنادر روبرو می شویم.
بررســی ها نشــان می دهد با وجــود تأثیر 
قابل توجه بازدیدهای میدانی مســئولان 
دســتگاه های اجرایی و نظارتــی بر جلب 
توجه به موضوع رســوب کالا، بــه منظور 
حل ریشه ای معضل رســوب کالا، بایستی 
در حوزه قانون گذاری و نظــارت بر اجرای 
قوانین موجود، اقداماتی در دستورکار قرار 
گیرد؛ موضوعی که از قــرار معلوم مقدمات 
آن در دولــت پیگیری شــده امــا به طرز 

مشکوکی متوقف مانده است.
بررســی اخبار نشــان می دهد تقریباً یک 
سال پیش، در اوایل مردادماه سال گذشته، 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران 
قوا به موضوع ســاماندهی واردات از طریق 
تقویت نظــام ثبت ســفارش و به کارگیری 
سازوکارهایی برای جلوگیری از رسوب کالا 
در گمرکات ورود کرده و تصمیماتی در این 

زمینه نیز به تصویب رسیده است.
مطابق با اطلاعات منتشــر شده از مصوبات 
این جلسه، مقرر شد به جهت بهبود وضعیت 
واردات، ضوابط و مقررات لازم در این زمینه 
تهیه و برای بررســی و تصویب به جلســه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 
ارائه شود تا انضباط در واردات از جمله الزام 
واردکنندگان به ثبت سفارش و جلوگیری 

از رســوب کالاها در گمرکات کشور محقق 
شود.

شواهد بیانگر آن اســت که با وجود گذشت 
یک ســال از این اخبار، این مصوبه نیز خود 
به نوعی درگیر رسوب شده است؛ به گونه ای 
که علی رغــم تصویب لایحه پیشــنهادی 
»پیشــگیری و مقابله با رســوب کالاها در 
مبادی ورودی کشور و سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکــی« در هیئت دولت 
در دی ماه سال گذشته، این مصوبه هنوز به 
مجلس ارائه نشده است. پیگیری ها حاکی 
از آن اســت که این مصوبــه در حال حاضر 
در راهروهای دولت و در کمیســیون های 
مختلف دولت دست به دست می شود و گویا 
کاملًا به دست فراموشی ســپرده و بایگانی 

شده است.
در همین راســتا، چندی پیش، سید علی 
روحانی معاون اقتصــادی وزارت اقتصاد در 
پاســخ به ســوالی مبنی بر آخرین وضعیت 
لایحه رســوب کالا، از سرنوشت این لایحه 

اظهار بی اطلاعی کرد.
با این حال، ســید احســان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد در تیرماه ســال جاری در خصوص 
آخرین وضعیت لایحه پیشگیری از رسوب 
کالا در مبادی ورودی کشــور اظهار داشت: 
»با توجه به اینکه نقدهای مختلفی از سوی 
اعضای هیئت دولت مطرح شد؛ این لایحه 
به منظور بررسی مجدد، به کمیسیون های 
تخصصی ارجاع شــد اما به جهت اینکه در 
چهارماهه ابتدایی ســال، بیشتر مصوبات 

هیئت دولــت متمرکز بــر آئین نامه های 
اجرایی قانــون بودجه اســت، پیش بینی 
می شــود به زودی این لایحه مجــدداً در 
دستورکار هیئت وزیران مورد بررسی قرار 
گیرد.«این در حالی است که علی خضریان، 
ســخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ مجلس 
شورای اســلامی در این خصوص می گوید: 
دولت اعلام کرده قصــد ارائه لایحه ای برای 
پیشــگیری و مقابلــه با رســوب کالاها در 
مبادی ورودی کشــور دارد که این موضوع 
همچنان انجام نشــده اســت، اما آنچه که 
مشخص است باید سازوکاری اعمال شود تا 
هر کالایی که بدون ثبت سفارش وارد کشور 
می شــود، از ابتدا تخلیه نشود و یا کالاهایی 
که اعلامیه تأمین ارز آن در ســامانه جامع 
تجارت وجود ندارد، در گمــرکات متروکه 
نشــود تا موجبات سوءاســتفاده در آینده 

پیش نیاید.

رسوب 110 تن گوشت یخ زده برزیلی 
در بنادر کشور

اما در ســایه تعلل دولــت در خصوص ارائه 
لایحه پیشگیری از رسوب کالا اما همچنان 
این معضل قدیمی خبرســاز است. افزایش 
قیمت کالاهای اساسی، بر هیچ فرد و نهادی 
حتی دولتمردان و مجلس نشینان پوشیده 
نیســت، رشــد قیمتی که علاوه بر افزایش 
هزینه های جاری و تــورم جهانی، اغلب به 
دلیل عــدم تعادل عرضه و تقاضــا در ایران 
تشدید می شــود. یکی از مواردی که دولت 
را قادر می ســازد، عرضه و تقاضا را مدیریت 
کرده و روی قیمت کالاها نظارت بیشــتری 
داشته باشد، واردات کالاهای اساسی بوده 

که مستقیماً بر زندگی مردم اثرگذار است.
به عنــوان مثــال در ماه های اخیر شــاهد 
افزایــش قیمت گوشــت و مــرغ بوده ایم، 
هرچند برخی از کارشناسان اقتصادی این 
امر را بــه تأثیر حــذف ارز ترجیحی مرتبط 
می دانند، اما بررســی دقیق ماجرا نشانگر 
عدم تعــادل در عرضــه و تقاضا اســت که 
صفوف خرید مرغ و گوشت نیز مهر تأییدی 

بر این ادعا اســت.عجیب اینجاست که در 
همین مدت ۱۱۰ تن گوشت برزیلی یخ زده 
به مدت یک ســال در بنادر کشــور وجود 
داشته اســت؛ اما عزمی برای ترخیص این 
کالای اساسی وجود نداشته و نتیجه واردات 
دیرهنگام گوشــت منجمد یخ زده، افزایش 
عجیب وغریب این محصول بوده اســت به 
گونه ای که در حال حاضر گوشــت کشتار 
روز بــا قیمت کمتر از ۴۰۰ هــزار تومان در 

دسترس نیست.
از سوی دیگر به عقیده برخی از کارشناسان 
صنایع غذایــی، انبارداری گوشــت یخ زده 
موجب کیفیت نامطلوب آن شده و در نهایت 
مواد مغذی آنکه برای ســلامتی بدن مفید 

است، حذف می شود.

وقتی تعلل دولت، خوراک رسانه های 
معاند را تأمین می کند!

همین موضوع بسیار ســاده یعنی ترخیص 
به موقــع کالا از بنادر کشــور و جلوگیری 
از هرگونه رســوب کالا، خوراک رســانه ای 
مناسبی را برای فرصت طلبان خارج نشین 
فراهم کرده اســت. به عبارتی شــبکه های 
معاند از این فرصــت بهترین بهره را برده و با 
موج سواری شدید، ذهن مخاطب داخلی را 

هدف قرار می دهند.
در ماجرای ترخیص این ۱۱۰ تن گوشــت 
یخ زده نیز رســانه های معاند، بهترین بهره 
را برده و شــدیدترین حملات را نســبت به 
حاکمیــت تحمیل ســاختند؛ درحالی که 
موضــوع فــوق، تنها بــا پیگیــری لایحه 
کاهش رســوب کالا در گمرکات و ســایر 
سیاســت گذاری ها به جهت تســهیل در 

فرایند ترخیص کالا، حل و فصل می شد.
چنانچه برخی اصلاحــات قانونی همچون 
تصویب لایحه پیشــگیری از رســوب کالا 
انجام شــود، طبیعتــاً هــم در روند عرضه 
کالاهای اساســی و هم در موضوع مدیریت 
بهینــه منابع ارزی شــاهد تحــول جدی 
خواهیم بود اما با ایــن وجود تعلل دولت در 

این زمینه بسیار جای تأمل دارد.



در دیدار سفیر ترکیه

سلاجقه: ترکیه حقابه کشورهای پایین دست را رعایت کند
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رئیس انجمن متخصصان زنان و زایمان ایران:
انجمن زنان و زایمان همسو با سیاست جوانی 

ود جمعیت به پیش می ر
 رئیــس انجمن متخصصــان زنــان و زایمــان ایران گفــت: انجمن 
متخصصان زنان و زایمان کشور همسو با سیاست های جوانی جمعیت 

درصدد افزایش نرخ باروری در کشور است.
 ســودابه کاظمی در نشســت با خبرنگاران در اردبیل اظهــار کرد: در 
حال حاضر ۶ هزار نفر پزشــک متخصص زنان و زایمان به صورت تک 
جنسیتی در کشور فعال هستند و مســئولیت سنگینی را در این حوزه 

برعهده دارند.
وی با اشــاره به همســویی انجمــن متخصصــان زنــان و زایمان با 
سیاســت های فرزندآوری و جوانی جمعیت در کشــور خاطرنشــان 
کرد: در حال حاضــر چالش جوانی جمعیت در کشــور یکی از مباحث 
اساسی در کشــور اســت و ما نیز درصدد افزایش نرخ باروری همسو با 

سیاست های دولت به پیش می رویم.
رئیس انجمــن متخصصان زنان و زایمان ایران نقــش این انجمن را در 
بحث جوانی جمعیت و فرزندآوری یادآور شــد و بیان کرد: برای نجات 
کشور از چاله جمعیتی پیش رو باید به فرزندآوری، بارداری، ازدواج به 
هنگام و حمایت های معیشتی و اقتصادی خانواده ها توجه شود و ما به 
نوبه خود با ارائه مشــاوره ها و بیان طریق سعی می کنیم خانواده ها را به 

امر فرزندآوری ایمن و سالم ترغیب کنیم.
کاظمی با اشاره به اقدامات راهگشــا در حوزه درمان نازایی در سطح 
کشــور تصریح کــرد: هرچند متخصصــان زنان و زایمــان در بحث 
جمعیتی و ســلامت زنان کم رنگ دیده می شــوند اما با حرکت های 
مؤثری که در سال های اخیر انجام شــده مرگ و میر مادران باردار در 
کشورمان روند کاهشــی داشــته و در حال حاضر جزو ۹ کشوری در 
جهان هستیم که در این حوزه توانســتیم موفقیت های بیشتری را به 

دست آوریم.
وی ادامه داد: همکاران ما در کنار نگاه علمی و صنفی به شــغل خود به 
دید نجات بخش یک انسان به حرفه خود می نگرند و همواره سعی شأن 

بر این است تا به زایمان ایمن، کم درد و مطلوب کمک کنند.
رئیس انجمــن متخصصان زنــان و زایمان ایــران ازدواج دیرهنگام و 
عدم تمایل خانواده هــا به فرزندآوری را از آســیب های جدی در بحث 
جوانی جمعیت اعلام کــرد و گفت: اغلب خانواده ها بــا روی آوردن به 
تک فرزندی و عدم گرایش به باروری مجدد هیچ اشتیاقی به گسترش 
خانواده های خود ندارند که این به دلیل مشکلات اقتصادی، اجتماعی 

و فرهنگی موجود در جامعه است.

 از داخل بطری گرفته تا رومیزی
وش های عجیب جاسازی موادمخدر ر

قاچاقچیان موادمخدر از روش های عجیب و غریب زیادی برای انتقال 
مواد و رساندن آنها به دست فروشــندگان و مصرف کنندگان استفاده 

می کنند.
 رواج مواد مخدر در جامعه موجب شده اســت که علاوه بر مشکلات و 
آسیب های اقتصادی و اجتماعی، از نظر قانونی مورد توجه قرار گرفته و 
جرم انگاری شود. به این معنا که هر گونه عملی که با انواع مواد مخدر در 
ارتباط باشــد اعم از مصرف، فروش، حمل، تولید و…، از جمله مواردی 
هســتند که جرم تلقی می شــوند و قانون برای آن ها مجازات در نظر 
گرفته است.مخدرها، موادی هســتند که انواع مختلفی دارند و شامل 
یک ترکیب شیمیایی یا طبیعی هستند، که موجب تغییرات و اختلال 
در سیستم عصبی و مغز می شوند که علاوه بر ایجاد مشکل در عملکرد 

مغز باعث اعتیاد در مصرف می شوند.

میزان و نوع این تأثیــرات با توجه به نوع مخدر متفاوت اســت که وجه 
مشترک در تمامی آن ها اعتیاد و اختلال در عملکرد مغز است.

توقیف خودروهای حامل موادمخدر
هر زمانــی که قاچــاق کالا و یا جا به جایــی مواد مخدر با اســتفاده از 
خودرویی انجام شود، نیروی انتظامی بر اساس قانون این اجازه را دارد 
که هم کالا و مواد مخدر را پس از کشــف ضبط کرده و هم آن خودرو را 
توقیف کند.خودروهای سبک سنگینی بسیاری در مبادی ورودی شهر 
تهران که قبل از پیاده و توزیع مواد به فروشــندگان و خریداران توسط 

پلیس با تعقیب و گریز توقیف شده اند.
توقیف این خودروها توســط پلیس بعد از شناســایی قاچاقچیان ابتدا 
اخطارهایی برای توقف به آنها داده می شــود کــه توجهی به اخطارها 
نمی کنند و ســعی بر فرار داشــتند اما شــلیک های دقیــق پلیس به 
لاستیک خودرو مانع حرکت آنها می شــود به ناچار متوقف می شوند و 

راننده در همان لحظه تعقیب و گریز دستگیر می شود.
با شجاعت پلیس و تعقیب و گریزها در نهایت با تیراندازی به لاستیک، 
خودروی حامل متوقــف و ۳۰۰ کیلو مواد مخدر از آن کشــف و ضبط 
می شود.خودروهایی توقیف شــده مزایده و دوباره فروخته نمی شوند و 

با توجه به قانون، به قانون و دادگاه مصادره می شوند.

ادعای طالبان
در دنیا خیلی ها شــعار مبارزه با مواد مخدر جلوگیری از کشــت آن را 
می دهند اما تنها کشوری که صادقانه با با کشــت تولید توزیع مصرف 

مواد مخدر مبارزه می کند جمهوری اسلامی ایران است.
دولت طالبان که اعلام کرده بود جلوی کشــت و توزیــع مواد مخدر را 
گرفته و کنترل کرده اســت نه تنهــا تغیری نکرده بلکه باز هم شــاهد 
ورود مستقیم مواد از افغانستان هســتیم که با روش های مختلفی وارد 
کشور ما می کنند.به دلیل تجهیزاتی که در مرزها وجود دارد عبور مواد 
سخت و ناممکن است و به روش های دیگری چون پرتاب مواد مخدر با 
دستگاهی شبیه به منجنیق از افغانستان به آن سمت مرز یعنی داخل 

کشورمان منتقل می کنند.
قاچاق مواد مخدر در همه جای دنیا همیشه پر سر و صدا بوده و معمولاً 
قاچاقچیان برای جاســاز کردن مواد مخدر از ترفندها و شــگردهای 

عجیب و غریبی استفاده می کنند تا دستگیر نشوند.
آنها به روش های عجیبی و کاملًا خلاقانه در انواع و اقسام بسته بندی  ها 
و در وزن های مختلف مواد را جاساز می کنند؛ که اگر این خلاقیت ها را 

در راه های درست استفاده می کردند قطعاً موفق می شدند.
یکی از ابزارهای کشف مواد مخدر توســط پلیس استفاده از سگ های 
موادیاب اســت که شــهروندان از دیدن پلیس همراه با سگ در داخل 

پارک ها و اماکن دیگر این را با یک هنجار شکنی دیگر اشتباه نگیرند.
قاچاقچیان برای فرار از پلیس و ســگ های مواد یاب، مواد را به صورتی 

جاساز می کنند که بو از آن خارج نشود.
جاســازی داخل بطری که کامــلًا آن را پلمپ می کننــد و روی آن را 
چندین لایه پلاســتیک بســته بندی می کنند تا بویی از آن متصاعد 

نشود و سگ های پلیس متوجه آن نشوند به دام نیافتند.

دیوار

 رییس فراکســیون محیط زیســت مجلس با اشاره به 
اینکه وضعیت اشــعه فرابنفش در تهران بحرانی شده 
اســت، گفت: در این باره قطعا دســتگاه های مسوول 
باید اطلاع رســانی مناســب و به موقع انجــام دهند و 
فراکسیون محیط زیســت مجلس نیز در هفته آتی از 
متولیان امر در خصوص اقدامات انجام شــده گزارش 

خواهد خواست.
به گزارش فراکسیون محیط زیســت مجلس شورای 
اسلامی، سمیه رفیعی اظهار داشــت: وضعیت تابش 
اشــعه فرابنفــش )UV( در تهران بحرانی شــده و به 
عدد ۱۲ رســیده اســت. در این راســتا ضروری است 
شــهروندان از قرارگیــری در معرض نور مســتقیم 
خورشــید از ســاعت ۸ صبح تــا ۱۷ به طــور جدی 

پرهیز کــرده و ضمن اســتفاده از تجهیزات 
مراقبتی مانند کرم هــای ضدآفتاب، لباس 
و عینک های مناسب از اســتخرهای سرباز 

استفاده نکنند.
رییس فراکســیون محیط زیست مجلس با 
بیان اینکه تداوم گرمــا در این روزها موجب 
تعطیلی در کشور شده است، افزود: در حالی 

تهرانی ها این روزها تداوم گرمــای ۴۰ درجه را تجربه 
می کنند که بر اســاس گزارش های هواشناسی استان 
تهران، رکورد گرمای اســتان در مردادماه سال ۹۲ با 
۴۵.۶ درجه ســانتیگراد در ورامین ثبت شده است. در 
شهر تهران هم در تیرماه سال های ۳۷، ۵۲ و ۵۴ دمای 
۴۳ درجه و در تیر ماه ســال های ۷۴، ۸۲، ۸۷ و مرداد 

ماه ۹۲ دمای ۶/۴۲ رکورد زده است.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر از ابتدای سال 
زراعــی ۱۴۰۱ )مهرماه( تا روز گذشــته در 
مقایسه با دوره بلندمدت ۳۰ ساله، متوسط 
دما در اســتان تهران یک درجه و نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۶/۰ درجه افزایش 
داشــته اســت. همچنین از ابتــدای فصل 
تابستان تا روز گذشته متوسط کمینه دما ۸/۰ درجه، 
بیشــینه ۹/۰ درجــه و میانگین ۹/۰ درجــه افزایش 
نسبت به دوره بلندمدت ۳۰ ســاله را در استان تهران 

شاهدیم.
رییس فراکسیون محیط زیســت مجلس تاکید کرد: 
تمام این آمارها نشــان می دهد موضوع تغییرات اقلیم 

و گرمایش جهانی تاثیر خود را با سرعتی بیش از تصور 
بر زندگی و حیات کشور و منطقه ما گذاشته است و اگر 
هرچه ســریعتر اقدام موثری صورت نگیرد، قطعا همه 

متضرر خواهند شد.
وی گفت: فراکســیون  محیط زیســت مجلس به طور 
جدی پیگیر ایجاد آژانس منطقه ای پارلمانی مقابله با 
تغییر اقلیم و گرد و غبار با عضویت کشورهای عضو منا 
و پارلمان اروپا اســت. در این راستا تلاش های بسیاری 
با حمایت رییس مجلس شورای اســلامی انجام  شده 
که امیدواریم به زودی شاهد شــکل گیری این اجماع 
منطقه ای و پــس از آن آغاز فعالیت هــای هماهنگ 
برای مقابله و ســازگاری با این پدیده جهانی در سایه 

حمایت های مجامع قانون گذار منطقه باشیم.

 محیط زیست

خریدار   شــروع مجدد آموزش حضوری 
دانش آمــوزان در مدارس پس از ۲ ســال 
کرونایی، بررســی، اجرا و تدوین آیین نامه 
رتبه بنــدی معلمــان و افزایــش فضاهای 
فیزیکی آموزشــی از مهم تریــن اقدامات 
حوزه آموزش و پرورش در دولت ســیزدهم 
بود که واکنش هــای مثبت بســیاری را از 
سوی فعالان حوزه تعلیم و تربیت به همراه 

داشت.
 پایان تعطیلی مدارس در فروردین ۱۴۰۱ 
در حالــی انجام شــد که دانش آمــوزان از 
اول اسفند ســال ۹۸ به دلیل شیوع ویروس 
کرونا و حفظ ســلامت فرزندان از رفتن به 
کلاس های درس منع شدند و آموزش را در 

قاب های کوچک تلفن همراه دنبال کردند.
هرچند که در این مــدت، آموزش در فضای 
مجازی تــداوم یافــت اما پس از گذشــت 
مدت زمانی کوتاه از تعطیلی مدارس، همه 
مسوولان و کارشناسان آموزشی به صورت 
هماهنگ اعلام کردنــد که آموزش مجازی 
نمی توانــد جایگزیــن آمــوزش حضوری 
دانش آمــوزان شــود و تعطیلــی طولانی 
مدت مدارس به دلیل شــیوع ویروس کرونا 
آسیب های جدی به سلامت جسمی، روانی 
همچنین آموزش و پــرورش دانش آموزان 

وارد کرده است.
حتی ایــن تعطیلی ۲ ســاله شــرایط را به 
گونــه ای ایجــاد کــرد کــه دانش آموزان 
کلاس اولی بــدون تعامل چهــره به چهره 
و انس بــا معلم و دوســتان خــود آموزش 
پایه را بــه صورت محــدود از یــک ویدئو 
در قاب هــای کوچــک موبایــل دریافت 
کنند که این موضوع نیازمنــد برنامه های 
جبرانی آموزشــی بســیاری برای آنهاست 
امــا خانواده ها باز هم با وجــود آثار مخربی 
آموزش مجازی با ترس از شرایط نامناسب 
کرونایی و اعلام روزانه آمار کشــته شدگان 
از این ویروس، از فرســتادن فرزندان خود 
به مدرســه واهمه داشــتند تــا در نهایت 
موضوع واکسیناسیون زیرساختی اساسی 
برای بازگشــایی مدارس و حضــور دوباره 
دانش آمــوزان در مدارس بود کــه با روی 
کارآمدن دولت ســیزدهم ایــن امر محقق 
شد و تحولی اساسی در نظام تعلیم و تربیت 

دانش آموزان رخ داد.
 دولت مردمــی با توجه بــه اهمیت حضور 
دانش آموزان در کلاس هــای درس، تامین 
زیرســاخت ها برای بازگشایی مدارس را در 
اولویت قرار داد و واکسیناسیون فرهنگیان 

را از مردادماه سال ۱۴۰۰ آغاز کرد.

برنامه ریزی برای واکسیناسیون فرهنگیان 
و دانش آموزان به این صورت بود که معلمان 
و رانندگان ســرویس های مــدارس تا اول 
مهر سال گذشته واکسینه شدند. بر اساس 
گفته های مســوولان آموزش و پرورش دُز 
اول واکسیناســیون معلمان در شــهریور 
سال ۱۴۰۰ تا ۹۰ درصد انجام شد همچنین 
پس از دریافت دُز اول واکســن فرهنگیان، 
در شــهریور ســال ۱۴۰۰ زمزمه هایــی از 
واکسیناسیون دانش آموزان شنیده  شد که 
دلگرمی بســیاری برای بازگشایی مدارس 
ایجاد کرد.در نهایت با ورود واکســن برای 
دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ ســاله در شــهریور 
ســال ۱۴۰۰ و اختصــاص بودجه ســرانه 
بهداشــتی برای ضدعفونی محیط مدرسه 
زمینــه بازگشــایی مــدارس بــه صورت 
اقتضایی و گروهی و البتــه آرام و تدریجی 

برای دانش آموزان مهیا شد.
براین اســاس تا پایــان مهر با واکســینه 
شــدن حدود ۶۵ درصــد از دانش آموزان 
۱۲ تا ۱۸ ســال، فعالیت حضوری مدارس 
از آبان به صــورت جدی تری تــداوم یافت 
و امکان حضــور گروهــی و اقتضایی همه 
دانش آمــوزان بــا رعایت شــیوه نامه های 
بهداشتی در مدارس فراهم شد و این روند تا 
۱۴ فروردین ۱۴۰۱ ادامه داشت و در نهایت 
با مهار کرونا در جامعه، مدارس توانســتند 
فعالیت های آموزشــی و پرورشــی خود را 

مانند دوران ماقبل کرونا آغاز کنند.
۸۴ درصــد دانش آمــوزان در ۱۴ فروردین 

۱۴۰۱ پــس از ۲ ســال دوری از مدارس در 
کلاس های درس حاضر شدند، دانش آموزان 
و معلمان پس از تعطیلات نوروزی در حالی 
آموزش حضوری را از ســرگرفتند که حدود 
۹۵درصد از معلمــان دُز اول، ۹۰ درصد دُز 
دوم و ۵۱ درصــد دُز ســوم را دریافت کرده 
و در واکسیناسیون دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ 
ســال نیز ۹۲درصــد دُز اول و ۸۰ درصد دُز 
دوم را تزریق کرده بودند.حضور ۸۳درصدی 
دانش آموزان دبستانی و حضور ۹۳ درصدی 
دانش آمــوزان متوســطه در هفتــه دوم 
فروردین در کلاس های درس نشان می دهد 
کــه نگرانــی دانش آمــوزان و خانواده ها از 
آسیب های هجوم کووید۱۹ در بستر جامعه 
کاهش یافته و آرامش روانی ناشی از اقدامات 
صورت گرفته برای واکسیناسیون همگانی 
حالا خانواده ها را مجاب کــرده بود که می 
توانند با اطمینان کافــی فرزندان خود را به 
کلاس های درس راهی کنند.دانش آموزان 
رعایــت  بــا  امســال  فروردیــن  از ۱۴ 
شیوه نامه های بهداشتی مانند دوران ماقبل 
کرونا از ساعت ۷:۳۰ دقیقه صبح در مدارس 
حاضر شــدند و تــا پایان ســال تحصیلی و 
امتحانات در کنار معلم و همکلاســی های 

دوره آموزشی خود را سپری کردند.

بررسی، اجرا و تدوین آیین نامه 
رتبه بندی معلمان

بررسی، اجرا و تدوین آیین نامه رتبه بندی 
معلمان اقدام دیگری بود که دولت سیزدهم 

از ابتدای فعالیت خود مورد توجه قرار داده 
بــود؛ در واقع زمزمــه اجرای رتبــه بندی 
معلمــان از ســال ۹۷ به گوش می رســید 
اما وزارت آموزش و پرورش بررســی و رفع 
ایرادهای لوایــح این طــرح را در چند ماه 
ابتدایــی آغاز دولــت برای همــه معلمان 

رسمی و پیمانی به کار گرفت.
این طرح ویــژه معلمان رســمی و پیمانی 
اســت. آن دســته از معلمانی که ۳۰ سال 
سابقه خدمت به بالا تا ۳۵ ســال دارند نیز 
از امتیاز بیشتری نسبت به سایر مشمولان 

برخوردارند. 
در مجموع هر معلم رسمی و پیمانی با بیش 
از ۲ سال سابقه کار می تواند از مزایای طرح 
رتبه بندی برخوردار شــود. بر اساس نظام 
رتبه بندی، ســنجش صلاحیــت معلمان 
طبق شایســتگی های عمومی، تخصصی و 

حرفه ای انجام می شود.
شایســتگی های عمومی شــامل شرایط 
عمومــی اســتخدام بــر اســاس مقررات 
اســتخدامی مورد عمل، شایســتگی های 
تخصصی شامل رشــته، مدرک تحصیلی، 
دانــش موضوعــی مرتبــط بــا محتوای 
تخصصی دروس آموزشــی و امور تربیتی، 
روش ها و فنون تدریــس و هدایت و نظارت 
آن و شایستگی های حرفه ای شامل اخلاق 
حرفه ای، توانایی ها و مهارت های آموزشی، 
پرورشــی و پژوهشــی )کاربردی و مساله 
محور( بر اســاس آزمون های الکترونیکی 

می شود.

مشــمولان در صورت کســب صلاحیت ها 
و داشتن شــرایط مربوط، می توانند به رتبه 
بالاتر ارتقا یابنــد و از مزایای جدول افزایش 
امتیازات موضوع این تصویب نامه برخوردار 
شــوند همچنین، به منظور ایجــاد انگیزه 
برای معلمانی که براساس ضوابط و مقررات 
مربوط، آخرین طبقه و رتبه شــغلی را اخذ 
کرده یا می کنند، به ازای هر ســال ســابقه 
تجربی که بعد از تاریخ لازم الاجرا شدن این 

تصویب نامه کسب می کنند.
این طرح پس از تصویب در مجلس شورای 
اســلامی، به شــورای نگهبان رسید که در 
آنجا به برخــی از لوایح ایراداتی وارد شــد؛ 
اول اسفند ۱۴۰۰ اعلام شد که نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی ایرادهای شورای 
نگهبان به لایحه نظــام رتبه بندی معلمان 
را رفع کردنــد و در نهایت معاونت حقوقی و 
امور مجلس وزارت آموزش و پرورش اعلام 
کرد: مجلس شــورای اســلامی اشکالات 
شورای نگهبان با لایحه رتبه بندی معلمان 
را برطــرف و ۴۰ هزار میلیــارد تومان برای 
اجرای ایــن طرح در ۶ ماهــه دوم ۱۴۰۰ و 

سال ۱۴۰۱ تعیین کرد
براساس اعلام مسئولان آموزش و پرورش، 
این طرح شــامل همه معلمان می شــود و 
بیش از ۸۵۰ هزار معلم مشــمول این طرح 
هستند که براســاس قانون از ۳۱ شهریور 

۱۴۰۰ برای آنها پیش بینی شد.

افتتاح 1100 طررح آموزشی و پرورشی
افزایش و افتتــاح ۱۱۰۰ مدرســه و طرح 
آموزشی و پرورشــی در سراســر کشور با 
حضور رئیس جمهــور گام بلنــد دیگری 
است که در دولت ســیزدهم در حوزه تعلیم 

و تربیت صورت گرفت.
براین اســاس، تعــداد ۵۱۶۴ کلاس درس 
در زیربنایی به متراژ ۷۳۰ هــزار متر مربع 
با اعتباری بالغ بر ۶ هــزار میلیارد تومان به 
سیستم آموزشــی کشــور اضافه شد. ۷۲ 
درصد طرح ها در مقطع ابتدایی و ۲۸ درصد 
در سایر مقاطع تحصیلی اســت. از ۱۱۰۰ 
طرح، ۵۸۲ طرح دولتی و ۵۱۸ طرح هم به 

صورت مشارکتی افتتاح شد.
اســتان لرســتان با ۹۳هــزار متــر مربع 
بیشــترین زیربنــای تحویلــی را به خود 
اختصاص داده اســت و در این طرح تعداد 
۱۶۰هــزار دانش آمــوز بهره مند شــندن 
همچنین از تعــداد ۵۱۶۴ کلاس درس در 
این طرح، استان خوزستان با ۷۴۶ کلاس، 

بیشترین سهم را دارد.

خریدار   رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت با تاکید بر توســعه همکاری های 
محیط زیستی ایران و ترکیه گفت: شرایط 
اقلیمی اقتضا می کند که در بهره برداری از 
منابع آبی مشترک، حقابه کشورهای پایین 

دست مراعات شود.
به گزارش سازمان حفاظت محیط زیست، 
علی ســلاجقه در دیدار با ســفیر ترکیه در 
ایران، با تبریک انتخاب مجدد رجب طیب 
اردوغان به ریاســت جمهوری این کشور، 
روابط دو کشور دوست و برادر ایران و ترکیه 
را دیرینه، تاریخی و دائمــی توصیف کرد و 
افزود: روابط کشــور ما با ترکیــه همواره بر 
اساس حسن همجواری و در راستای تامین 

منافع ملی و منطقه ای بوده است.
معاون رییس جمهور بــا تاکید بر ضرورت 
توسعه همکاری های محیط زیستی بین دو 
کشور، تصریح کرد: مسایل محیط زیستی 
مرز نمی شناسند و هر گونه آلودگی محیط 
زیستی در یک کشــور می تواند کشورهای 

منطقه را درگیر کند.
ســلاجقه با اشــاره به افزایش چالش های 
محیــط زیســتی ناشــی از تغییــر اقلیم، 
کاهش نزولات جوی، کمبــود منابع آبی و 
بروز آتش ســوزی ها را از جمله پیامدهای 

تغییر اقلیــم عنوان کرد.وی بــا بیان اینکه 
قرآن کریم، حیات همــه موجودات در کره 
زمین را وابســته به آب بیان کرده اســت، 
گفت: ما از رشــد و توســعه کشــور ترکیه 
بســیار خوشــحالیم اما شــرایط اقلیمی 
اقتضا می کند که در بهره بــرداری از منابع 
آبــی مشــترک، حقابه کشــورهای پایین 
دست مراعات شود.ســلاجقه، مرزهای دو 
کشــور را مرزهای صلح و دوستی توصیف و 
خاطرنشان کرد: در بحث دیوارکشی هایی 
که انجام می شود باید شرایط تنوع زیستی 
و پوشــش گیاهی هم در نظر گرفته شــود. 
چرا که ایــن دیوارکشــی ها یــک انقطاع 
اکوسیســتمی بــه وجــود می آورنــد که 
می تواند به حیات وحش و پوشــش گیاهی 

لطمه وارد کند.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
با اشــاره به تفاهم نامه های متعدد بین دو 
کشور در زمینه های مختلف، یادآور شد: ما 
دو تفاهم نامه محیط زیســتی در سال های 
۱۳۸۹ و ۱۳۹۴ و یــک قــرارداد عملیاتی 
در ســال ۱۳۹۶ داریم که اینها تقریبا راکد 
مانده اســت و باید به دور از هرگونه هیاهو و 

حاشیه سیاسی به اجرا درآیند.
سلاجقه با اشــاره به برگزاری موفقیت آمیز 

نشست منطقه ای وزرای محیط زیست در 
۲۱ تیرماه سال گذشــته به میزبانی تهران، 
به اهداف و دستاوردهای این نشست اشاره 
کرد و خواستار همکاری بیشــتر ترکیه در 

جهت نیل به اهداف این نشست شد.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست در 
ادامه عنوان کرد: بعد از برگزاری نشســت 
منطقه ای وزرای محیط زیست، با تصویب 
مجمــع عمومــی ســازمان ملــل متحد، 
کنفرانس بین المللی مقابله بــا گرد و غبار 
در ۱۸ و ۱۹ شــهریورماه امسال به میزبانی 
کشورمان برگزار خواهد شد که مقامات ۶۰ 
کشــور جهان برای حضور در این کنفرانس 

اعلام آمادگی کرده اند.
ســلاجقه با دعوت از وزیر محیط زیســت 
و ســفیر ترکیــه در ایــران بــرای حضور 
در ایــن کنفرانــس، گفت: برگــزاری این 
کنفرانس نشــان از آن دارد که دیپلماسی 
محیط زیست ظرفیت بســیار خوبی برای 
دیپلماسی سیاســی و اقتصادی فراهم می 

کند.
وی در ادامه بر لــزوم اســتفاده از ظرفیت 
های بسیار خوب دو کشــور برای همکاری 
در زمینه حفظ گونه هــای در خطر انقراض 

تاکید کرد.

معاون رییس جمهور با اشــاره به برگزاری 
اجلاس کاپ ۲۸ در کشــور امارات، تصریح 
کرد: کشــورهای منطقه نباید اجازه دهند 
کشــورهای دیگر در این اجلاس، شــرایط 
محیط زیســتی را به آنها تحمیل کنند بلکه 
باید با هماهنگی یکدیگر، نظــرات خود را 
مطرح و با کلیدواژه های مشترک در راستای 
منافع کشــورهای منطقــه در این اجلاس 

حضور پیدا کنند.
همچنین حجابی کرلانگیچ؛ سفیر ترکیه در 
ایران نیز با قدردانی از مهمان نوازی دولت و 
ملت ایران در مدت حضورش در این کشور، 
مسایل محیط زیســتی را پیچیده توصیف 
کرد و خواســتار تعامل و همکاری بیشتر دو 

کشور در زمینه مسایل محیط زیستی شد.
حجابی کرلانگیچ با اشاره به اهمیت موضوع 
آب در منطقه و جهان، گفت: کشــور ترکیه 
این روزها با مشــکل کمبود آب به ویژه در 
شــهرهای بــزرگ مواجه اســت و اراضی 
کشاورزی این کشور از کم آبی رنج می برند.

کرلانگیــچ در عین حــال تاکیــد کرد که 
کشورهای همسایه هم حق بهره برداری از 

منابع آبی مشترک را دارند.
ســفیر ترکیه در ایران با اشــاره بــه لزوم 
فعالســازی تفاهم نامه مشــترک بین دو 
کشــور، اظهار امیدواری کرد به همراه وزیر 
محیط زیســت ترکیــه در کنفرانس بین 

المللی گرد و غبار در ایران شرکت کند.

رییس فراکسیون محیط زیست مجلس:وضعیت اشعه فرابنفش در تهران بحرانی شده است



گفت وگو با تهیه کننده ملاقات با حسین)ع(«

مدیر شبکه نسیم می خواست اعمال سلیقه کند؛ نپذیرفتیم!
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وایت امیر نادری از »سازدهنی« ر
امیر نادری می گوید:»با ساختن »ســازدهنی« که موضوع آن از اعماق 
کودکی ام سرچشمه می گیرد، مســیر واقعی خود را در این حرفه پیدا 
کردم که مرا سپس به ساختن فیلم های »انتظار« و » دونده « سوق داد.

 فیلم سینمایی »ساز دهنی« در بخش مســابقه فیلم های کلاسیک و 
ترمیم شده جشــنواره فیلم ونیز به نمایش درخواهد آمد، این فیلم به 
نویسندگی و کارگردانی امیر نادری سومین فیلم بلند و اولین همکاری 
این کارگردان با کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان می باشــد که 

در سال ۱۹۷۳ میلادی تهیه شده است.
امیر نادری می گوید که »با ســاختن این فیلم که موضوع آن از اعماق 
کودکی ام سرچشمه می گیرد، مســیر واقعی خود را در این حرفه پیدا 
کردم که مرا سپس به ساختن فیلم های »انتظار« و » دونده « سوق داد.

این سه فیلم با هم به ســه گانه دوران کودکی من تبدیل شدند. من این 
ســه گانه را مدیون الهام گرفتن از فیلم های » چهار صد ضربه « و » سه 
گانه آپو« ساخته ویتوریو دسیکا و »Los Olvidados« ساخته بونوئل 

می دانم. دیدن این فیلم ها به من کمک کرد تا راه خودم را پیدا کنم.
» ساز دهنی« در جنوب ایران در سرزمینی که آنجا بزرگ شدم و کار با 

کودکانی که هرگز دوربین ندیده بودند، ساخته شده است. «
 Centre Pompidou« یاد آور می شود که در سال ۲۰۱۸ مرکز پومپیدو
« برنامه سینمایی وســیعی را بنام » امیر نادری و سینمای مدرن ایران« 
در پاریس و به مــدت دو ماه برگزار کرد، این برنامــه با حضور امیر نادری 
و مجید نیرومند بازیگر فیلم » دونده« و با نمایــش کلیه فیلم های امیر 
نادری و اجرای مستر کلاس توســط این کارگردان و نیز نمایش بیست 
فیلم به کارگردانی زنده یاد عباس کیارســتمی و فیلم هایی از ســهراب 
شــهید ثالث و پرویز کیمیاوی، فروغ فرخزاد و کامران شــیردل برگزار 
شد.در ســال ۲۰۲۳ و به همت کانون پرورش فکری کودکان و نو جوانان 

و استودیو روشنا » ساز دهنی « بازسازی، ترمیم و به تبدیل به ۴k شد.
»ساز دهنی« به نویسندگی و کارگردانی امیر نادری، فیلمبردار علیرضا 
زرین دست، تدوین زنده یاد سهراب شهید ثالث، صدا گذاری و میکس 

هرایر آتشکار، صدا بردار احمد عسگری می باشد.

از ابوالفضل پورعرب تا علی مطهری در مراسمی 
به یاد کیومرث پوراحمد

جمعی از سینماگران در حالی که حدود پنج ماه از درگذشت کیومرث 
پوراحمد می گذرد، به تماشــای آخرین اثر ســینمایی این کارگردان 
نشســتند و یاد او را گرامی داشتند. شامگاه پنجشــنبه ۱۲ مرداد ماه 
مراسمی برای یادبود کیومرث پوراحمد با حضور تعدادی از چهره های 

سینمایی در پردیس ملت برگزار شد.
در این مراســم که اجرای آن را امیرمحمد زند )بازیگر( برعهده داشت، 
سیروس الوند )فیلمســاز( و علیرضا زرین دســت )فیلمبردار( با ذکر 
خاطرات و خصوصیــات اخلاقی پوراحمد، از این کارگــردان فقید یاد 
کردند.همچنین نسیم ادبی به نمایندگی از بازیگران فیلم »پرونده باز 
است« از ویژگی های اخلاقی و حرفه ای پوراحمد هنگام تولید این فیلم 

صحبت کرد.

در این مراســم هنرمندانی و ســینماگرانی همچون مسعود جعفری 
جوزانی، کیانوش عیاری، ابوالفضل پورعرب، هارون یشایایی، غلامرضا 
موســوی، محمدرضا دلپاک، اصغر هاشمی، بهاره رهنما، احمد امینی، 
بهزاد عبدی، شهره ســلطانی، حســن زاهدی، دانش اقباشاوی، اصغر 
نعیمی، فرهاد قائمیان، قربان محمدپور، نفیسه روشن، المیرا دهقانی، 
علی ژکان، آرش لاهوتی، هدیه آزبدهــاک، آرش برومند، محمد رضا 
غفاری، شادی مختاری، سعید خانی، روانبخش صادقی، کامران ملکی، 
علی قائم مقامی )تهیه کننده فیلم پرونده باز است( و نیز علی مطهری و 

محمود صادقی )نمایندگان سابق مجلس( حضور داشتند.  
»پرونده باز اســت« داســتان فرهاد نوجوان ۱۵ ســاله ای اســت که 

ناخواسته مرتکب قتل می شود و حالا منتظر حکم دادگاه است.
در این فیلم که در سینماها در حال اکران اســت، علاوه بر نسیم ادبی، 
شــادی مختاری و محمدرضا غفاری، بازیگران دیگری از جمله پژمان 

بازغی و حسین پاکدل نقش آفرینی کرده اند.

وم اطلاع رسانی ناشران درباره کاغذی که برای  لز
کتاب استفاده شده است

 با اینکه هنوز الزامی بــر درج جمله »این کتاب با کاغذ ایرانی منتشــر 
شده است« در کتاب نیســت، به نظر می رســد برای احترام به حقوق 
مخاطب و همچنین حفاظت از اعتماد او بهتر اســت ناشران این جمله 
را در کتاب هایی که با اســتفاده از کاغذ مازندران منتشر می شود، ثبت 
کنند. در ســال های گذشــته، کاغذی که با اســتفاده از یارانه دولتی 
خریداری می شد، میان ناشران توزیع شده است. هرقدر موسسه خانه 
کتاب و ادبیات ایران روی عدالت بر توزیع کاغذ میان ناشران توسط این 
موسســه و نظارت اتحادیه ناشران و کتاب فروشــان و بعد از آن انجمن 
فرهنگی ناشران کتاب کودک و نوجوان تاکید داشت، همیشه ناشرانی 
بودند که از عدم دریافت کاغذ یا دریافت آن به مقداری که نیاز انتشــار 

تنها یک کتاب را تامین کند، ناراضی بودند.
این در حالی است که اواســط دی ماه ۱۴۰۱ علی رمضانی در جلساتی 
که با خبرنگاران حوزه کتاب داشت، روی این موضوع تاکید کرد. او سه 
شــرط برای دریافت کاغذ دولتی اعلام کرد. او اولویت دریافت کاغذ با 
یارانه دولتی را بر ناشرانی گذاشت که کاغذ دریافت نکردند. ملاک دوم، 
شمارش بعد از قراردادن کتاب های منتشر شــده در انبار، چاپخانه، یا 
محل دیگری از سوی ناشر اســت.در این بخش باید ناشر به میزانی که 
کاغذ دولتی دریافت کرده است، کتاب منتشــر کرده باشد. نظارت بر 
این بخش ابتدا تا پایان مهرماه از سوی اتحادیه ناشران و کتاب فروشان 
تهران انجام می شــد امــا از اول آبان ماه ۱۴۰۱ این نظــارت به انجمن 

فرهنگی ناشران کتاب کودک و نوجوان واگذار شده است.
این بخش دارای اهمیت بالایی است، به همین دلیل چند مساله در این 
بخش مطرح می شود تا در صورت داشتن آن خصوصیات، به ناشر باز هم 
کاغذ دواتی تعلق بگیرد. از جمله اینکه باید حداقل به میزان ۸۰ درصد 
کاغذهای دریافتی قبلی، در شکل کتاب شــمارش شوند. شمارش در 
این بخش از روی عبارت »این کتاب با کاغذ دولتی چاپ شــده است« 
انجام می گیرد.به گفته مدیرعامل موسســه خانه کتاب و ادبیات ایران، 
درج این جمله از ملاک هــای تخصیص کاغذ به ناشــران بود؛ البته در 
دوره قبل این بند آئین نامه اجرایی نمی شد. از ابتدای زمان توزیع کاغذ 
در دوره جدید، درج این عبارت »این کتاب با کاغذ دولتی چاپ شــده 
است« برای ناشران الزامی شد. کتاب هایی که این عبارت را نیاوردند در 
شمارش پذیرفته نشد. این در حالی اســت که برخی ناشرانی که حجم 
بســیار زیادی کاغذ گرفتند، پرچمدار قیمت گذاری بالا هم بودند و به 

مخاطب اجحاف کردند.

قاب

خریــدار  تهیه کننده برنامــه »ملاقات 
با حســین)ع(« کــه پیش تر برنامــه »با 
حســین)ع( حرف بزن« از او گرفته شــده 
بود، معتقد است »اتاق فکر« گمگشته این 
روزهای برنامه ســازی مذهبی در تلویزیون 
اســت و می گویــد: ما بیشــتر به ســمت 
دکورهــای بــزرگ رفته ایم امــا در محتوا 

پیشرفت زیادی نداشتیم!
محمد امین پــرواس تهیه کننــده برنامه 
»ملاقــات بــا حســین)ع(« و تهیه کننده 
ســابق برنامه »با حســین)ع( حرف بزن«، 
در گفت وگویی با ایســنا دربــاره  ضرورت 
برنامه سازی جذاب و به روز در مناسبت های 
مذهبــی در تلویزیــون و نمایــش خانگی 
گفت: امروزه در فضایــی زندگی می کنیم 
که به واســطه تکنولوژی و یک تلفن همراه، 
محتوای بســیاری جلوی چشممان است، 
مواردی که حتی بعضــا بودجه های عجیب 
و غریبی به آن هــا اختصاص پیــدا کرده و 
دغدغه های خاص خودشان را دارند. در این 
شرایط، برای اینکه مخاطب بتواند ویدئویی 
را دنبال کند، طبیعتاً بایــد اقتضائات او در 
نظر گفته شود اما متأسفانه وقوع این اتفاق 
در حوزه های مختلف آسان نیست. ما گاهی 
حتی نیاز مخاطب را احســاس نمی کنیم و 
گاهــی تصمیم گیران حتی نیــازش را نیز 
احســاس نمی کنند. به همین دلیل است 
که کمتر شــاهد کارهای فاخر اجتماعی و 
فرهنگی هستیم و تولید این  کارها، نیازمند 

اتاق فکرهای طولانی مدت و تیمی است.

محتوای ما در جامعه اثر عکس دارد
پرواس پیش تر برنامه »با حســین)ع( حرف 
بزن« را به مدت هشت ســال تهیه و پخش 
کرده  بود، اما فصــل جدید ایــن برنامه در 
تلویزیون، توسط تیم دیگری در حال تولید 
است.او با بیان اینکه مخاطبان هوشمندند و 
محتواهایی که طلب می کنند، محتواهای به 
روز است، اظهار کرد: اصل داستان این است 
که ما باید متناسب با نگاه مخاطب کار کنیم 
و رسیدن به این امر، مستلزم دغدغه  داشتن 
سیاستگذاران است. چیزی که گاهی مردم 
را بدبین می کند، این است که مخاطب باید 
ببینید که عملکرد منِ برنامه ســاز، با فضای 
مذهبی ام همسان اســت و چون گاهی این 
اتفاق نمی افتــد، تاثیرگذاری محتوای ما در 

جامعه اثر عکس دارد.

چرا در برنامه سازی نگاه بالا 
به پایین داریم؟

پرواس ســپس بیان کرد: طبیعتاً مخاطب 

امروز اگر حتی از حوزه فنــی تولید محتوا 
چیزی نداند، می داند نور، صدا و تصویر با چه 
کیفیتی تولید می شود و این درحالی است 
که این موارد، گاهی به واسطه کمبود بودجه 
مورد توجه قرار نمی گیرد. درر بحث محتوا، 
هم محتوایی در فضای مذهبی درســت کار 
می کند که حس مشترکی با مخاطب تولید 
کند اما متاســفانه چون معمــولا نگاه بالا 
به پایین در برنامه ســازی داریم، مخاطب 
نمی تواند با برنامه ارتباط برقرار کند. اگر از 
جنس دغدغه مــردم صحبت نکنی و از نگاه 
بالا به پایین و منبــری صحبت کنی، برنامه 

ارتباطی با مخاطب برقرار نمی کند.
به باور وی، تولید برنامه مناســب، مستلزم 
آن است که ســازنده همراه و کنارِ مخاطب 
بنشیند و از جایگاه او به موضوعات بپردازد. 
این چیزی اســت که در محتــوای برنامه 

سازی مسئله است.

در برنامه »ملاقات با حسین)ع(« ما با 
یک جامعه مواجهیم

وی بــا اشــاره بــه برنامــه »ملاقــات با 
حســین)ع(« بیان کرد: ما هــم در زمینه 
محتوا، هم فنــی و تولید با توجــه به اینکه 
در طول مدت ۹ ســال به اشــکال مختلف 
فعالیت داشــتیم، تجربه ای پشت کارمان 
وجــود دارد. آن چیزی که بــه ظاهر دیده 
می شود، یک فرم ساده مرتب و منظم است. 
در سه آیتمی که داریم، نگاهمان این است 
محتــوا را از دید افراد مختلــف بیان کنیم. 
جنس برنامه »ملاقات با حسین)ع(« یا »با 

حسین)ع( حرف بزن« این بوده که بگوییم 
امام حســین )ع( با همه آدم هــای جامعه 
ارتباط دارد و می شــود او را دوست داشت. 
این جمله را ما در ســه آیتم در برنامه پیاده 
کرده ایم. آیتم اول گفت و گوی اســکایپی 
اســت که تجربه آن را از قبل داشــته ایم. 
گفت وگو با افراد غیرمســلمان در خارج از 
ایران که پیدا کردن آنها و ســوژه یابی آنها 
زمان بر بود. شما ابتدا یک کشیش مسیحی، 
یک فرد زرتشتی و یا فردی که دین ندارد اما 
با امام حســین)ع( ارتباط دارد و حس دارد 
را می بینید و از او می شــنوید و سپس وارد 
آیتم و گفت وهایی می شوید که تلاش کرده 
با آدم های مختلــف جامعه ارتباط بگیرید و 
می بینید روی صندلــی در برنامه، رفتگر یا 
چای ریز روضــه امام حســین )ع( حضور 
دارد، دکتر روانشناس و افراد با پوشش های 
مختلف کنار هم نشســته اند، آن هم بدون 
اجبار یا تلاش خاص. در هر قسمت هر کدام 
از مهمانــان از حال و جنس ارتباطشــان با 
امام حســین )ع( می گوینــد، رخدادی که 
خروجی آن می تواند این باشــد که ما با یک 
جامعه به همان شــکل که هســت مواجه 

هستیم.

مدیر شبکه نسیم درخواست هایی 
داشت که نمی توانستیم ادامه بدهیم

پرواس در پاسخ به اینکه تا چه میزان برنامه 
»ملاقات با حسین)ع(« را در رقابت با برنامه 
سابق خود که )»با حسین)ع( حرف بزن«( 
که از تلویزیون پخش می شــود، ســاخته 

اســت؟ اظهار کرد: اساســاً نیت ما از همان 
ابتدا و در ســال ۹۴ که با بودجه شــخصی 
سراغ ساخت »با حســین)ع( حرف بزن« 
رفتیم ایــن نبود که به هر روشــی به دنبال 
دیده شدن و یک اتفاق شــخصی باشیم. به 
همین دلیل هیچگاه کار زرد و حاشیه داری 
هم انجام ندادیــم. این در حالی اســت که 
متأســفانه برنامه هایی را می بینیم که به هر 
ریسمانی چنگ می زنند که مخاطب آنها را 
ببیند. سال اول به درخواست آپارات برنامه 
را ساختیم و سپس تلویزیون تقاضا کرد که 
اجازه پخش برنامه را داشــته باشد و تا سالِ 
گذشــته هم این پخش ادامه داشت. امسال 
هم از سمت ما نکته ای نبود و مشخصاً مدیرِ 
کنونی شبکه نســیم علاقه ای به همکاری 
با تیم ما نداشــت. علت آن هــم این بود که 
به دنبــال اعمال نــگاه و درخواســت های 
مشــخصی با زاویه دید خودشــان بودند و 
این موضوع با ســلیقه ما همخوانی نداشت 
و ماهیت برنامه را تغییر مــی داد. به همین 
دلیل مدیریــت صلاح دانســتند بــا تیم 
دیگری کار کنند! در ادامــه با چالش هایی 
مواجه شــدیم که ادامه دار است و بخشی از 
آن به بحــث مالکیت و حواشــی اینچنینی 

اختصاص داشت.
وی تاکید کرد: بنای ســاخت این برنامه بر 
اســاس رقابت نبود و نیســت، بلکه تنها به 
دنبال تولید محتوای فاخــر و موثر بودیم. 
حتی اگــر پلتفرمــی هم همراهــی نمی 
کرد مثل ســال ۹۴ من بــرای همان تعداد 
محدودی از مخاطبان آن را پخش و منتشر 

می کردم. القصه که ما مشــکلی با تلویزیون 
نداشتیم و شــیوه تعامل به صورتی بود که 

امکان همراهی وجود نداشت.

»حسینیه معلی« و »باب قبله« 
مخاطب خودشان را می شناسند

ایــن تهیه کننــده، عملکــرد تلویزیون 
درباره ســاخت ویژه برنامه های مناسبتی 
امسال از جمله »حســینیه معلی« و سایر 
برنامه ها نیز توضیــح داد: بعضی برنامه ها 
در تلویزیون درســت ســو گرفته اند و به 
نوعی محتوا با مخاطب همراه اســت؛ مثل 
»حسینیه معلی« که مشخصاً مخاطبش 
را معلــوم می کنــد و می گویــد با قشــر 
خاکستری کاری ندارد و مخاطب هدفش 
بچه هیئتی ها، کسانی که روضه می روند، 
مداحان را می شناسند و... است؛ این اتفاق 
خوبی محســوب می شــود چرا که نشان 
می دهد مخاطبش را درست انتخاب کرده 

است. 
»باب قبله« هم برنامه ای بود که محتوایش 
با جامعه مخاطبش همسوست اما به عقیده 
من، برنامه ای مثل »از سرگذشت« تا حدی 
ســر درگم بود و با این دکور جذاب می شد 
محتواهــای بهتری را دریافــت کنیم، ولی 

رخداد تازه ای را در آن ندیدیم.

علی درستکار حرفش را به تنُگ آب 
می گفت و مخاطب را منقلب می کرد

این کارگردان ســپس با یــادآوری برنامه 
»این شب ها«ی تلویزیون که با اجرای علی 
درستکار چندین سال پخش می شد، بیان 
کرد: یادم می آید ۱۰ سال پیش ایشان با یک 
دکور ســاده و تنها یک صندلی و میهمان، 
مخاطب خودشــان را داشــتند. در دکور 
فقط یک تنگ آب بود! با این تنگ آب حرف 
می زد، روضه می خواند و حــال مخاطب را 

منقلب می کرد.
امین پرواس در پایان با ابراز تاســف از اینکه 
بیشــتر از محتوا، دکور برنامه های مذهبی 
مورد توجه است، گفت: این روزها متأسفانه 
ما به ســمت دکورهای بــزرگ رفته ایم اما 
در حوزه محتوا حرفــی نداریم که مخاطب 
را با خود همــراه کنیم و این اتفــاق از دل 
سیاستگذاران رسانه بیرون می آید. افرادی 
شــبیه آقایان درستکار یا شــهیدی فر که 
صاحب ایده بودند، حواسشان به مخاطب و 
محتوا بود حال یا با دکور ســاده یا با دکوری 
متفاوت. در آن مقطع، اتاق فکرهایی بود که 
حالا دیگر نیســت و حتی عنوان آن هم در 

تیتراژها دیده نمی شود.

مراسم تشییع پیکر حمید منوچهری در ارگ رادیو

تشییع مردی که همه از او خوب می گفتند!
خریدار  مراسم تشییع حمید منوچهری 
در میدان رادیو ارگ تهــران برگزار و پیکر 
این پیشکسوت عرصه رادیو و دوبله بر دوش 

دوستدارانش به خانه ابدی بدرقه شد.
 مراســم تشــییع پیکر حمید منوچهری 
پیشکســوت رادیو و عرصه دوبله با حضور 
خانواده و اهالی رادیــو از جمله وحید و امیر 
منوچهری، محمود قنبری- پیشکســوت 
دوبلــه، علی بخشــی زاده- معــاون صدا، 
محسن ســوهانی- مدیر هنرهای نمایشی 
رادیو صبــح امروز جمعــه ۱۳ مردادماه در 
حیاط میدان ارگ رادیو برگزار شــد.اجرای 

این مراسم را فرزاد حسنی بر عهده داشت.

از کسی صحبت نمی کنم که نقطه 
پنهانی داشته باشد

فرزاد حسنی در ابتدای مراسم، سخنانش را 
ضمن تســلیت به منظور درگذشت مرحوم 
حمید منوچهری اینگونه آغاز کرد: مراســم 
را در قدیمی ترین میعادگاه اهل صدا و رادیو 
ارگ آغــاز می کنیم و آنچنان که شایســته 
مراســم بدرقه اســتاد حمیــد منوچهری 
است. من از کســی حرف می زنم که لفظ و 
کلام و نگاهش برای همه ما آشــکار اســت. 
از کســی صحبت نمی کنم که نقطه پنهانی 
داشته باشــد و در زندگی اش محجوب بود. 
چگونه می توانم از کسی که نه فقط در بستر 
بیماری، بلکه هر زمان که می خواســت قد 
برافرازد  و قیام کند؛ نه فقط وقتی در مزیقی 
قرار می گرفت، بلکه در هر لحظه نام علی)ع( 
را می گفت ســخن بگویم؟ کسی که در ایام 
عزای فرزند علی )ع( ما را ترک کرد.حسنی 
گفت: حمید منوچهری در هنگام نصیحت، 
در هنگام مشکل، در هنگام کارگردانی، نام 
مولا را می گفت.در ادامه پیام تسلیت پیمان 
جبلی- رئیس سازمان صدا و سیما به در پی 

درگذشت حمید جبلی قرائت شد.

حمید منوچهری خستگی را خسته کرد
علی بخشــی زاده- معــاون صــدا نیز در 
ســخنانی بیان کرد: چنــد صباحی در این 
دنیاییم و در میان بنــدگان خدا تنفس می 

کنیم و بعــد به خدا وارد می شــویم. خوش 
به حال حمید منوچهری کــه در این دنیا با 
بندگان خدا طوری رفتار کــرد که بندگان 
خدا هنگام رفتــن او گریســتند و کمبود 

محبت و مهر او را حس کردند. 
وی ادامــه داد: دو ســالی با اســتاد عزیزم 
بیشــتر دم خور بودم. خدا شاهد است بیان 
کردن کلمه »اســتاد عزیــزم« لقلقه زبان 
نیســت  و از عمق جانم اســت. هر کسی در 
زندگی اش تجربیاتی دارد و با انســان های 
مختلفی روبرو شده است. من اگر می دیدم 
استاد همیشــه می گوید مولا یارتان، یا  در 
پناه مولا باشید، خودشــان از مولا علی )ع( 
خوب رنگ و بو گرفته بودند. به عنوان نمونه 
امیرالمومنین)ع( در کتاب نهج البلاغه که 
اســتاد عزیز با آن صدای بســیار زیبایشان 
توفیق داشــتند و عرض ادب شان را نسبت 
به ســاحت مولا کامل کردند، یک عبارتی 
در این کتــاب دارند که به نظــر حقیر یکی 
از رموز انســانیت را بیان کردند.معاون صدا 
افزود: یک انســان چه وقت می تواند بگوید 
من انســانم، شاید شــاه بیت این حرف این 
باشد که وقتی که منافع دیگران را به منافع 
خــودش ترجیح دهد. »دوســت بدار برای 
دیگری آنچه را که برای خودت« این یعنی 
چه؟ یعنی نفی خودخواهی، ترویج روحیه 
دیگر خواهــی، دیگری را بــر خودت مقدم 
بداری. من شــهادت می دهم در این مدت 
۸۰۰ روزی کــه محضر اســتاد را نزدیک تر 
درک کردم، ندیدم ارتباطی داشــته باشم 
چه حضوری و چــه تلفنی حرفــی را برای 
خودشــان بزنند. دائما دغدغه همکاران و 
دوستان را داشــت. ایشان حقیقتا خستگی 
را خسته کردند، باها به ایشــان گفتم شما 
بفرمایید من خدمت شما می آیم ایشان می 
فرمودند  لذتش این اســت که خودم بیایم و 

پیگیر کارها شوم.
وی در پایــان گفــت: آیــا دیده اید اســتاد 
منوچهری نکته ای را بگویند که دال مرکزی 
صحبت شان خودشــان باشــد؟ اصلا و ابدا. 
خوش به حال این مرد کــه در تربیت خودش 
کوشید و این خیلی ســخت است. ریشه تمام 

اشــتباهاتی که ما آدم ها مرتکب می شــویم 
در خودخواهی اســت. ایشــان اصل ماجرا را 
کنار گذاشت. آن ریشــه ای که آدم ها به گناه 
می افتند و انســانیت را کنار می گذارند، کنار 
گذاشــت. این چیزی بود که مشاهده کردم. 
خوش به ســعادت این مــرد.در ادامه وحید 
منوچهــری- فرزنــد حمیــد منوچهری در 
سخنانی ضمن تشکر از معاون صدا بیان کرد: 
دو طول دو ســه ماهی که پدر در بیمارستان 
بودند و شما همواره لطفتان شامل حال ایشان 
بود. او همــواره دنبال کار بچه هــا بود، دنبال 
ســاماندهی بچه های رادیو و بچه های دوبله 
بود و اینهــا بود که امید زندگی بــه او می داد. 
او از مدیــرکل هنرهای نماشــی رادیو نیز به 
پاس همراهی اش تشــکر کــرد.وی در پایان 
ســخنانش گفن: پدرم به غیر از کار، دغدغه 
اصلی اش این بود که نوع دوســت و انســان 

باشیم و به قول خودش الباقی مهم نبود.

64 سال در رادیو عاشقانه و پرتلاش 
کار کرد

محمود قنبری از پیشکسوتان عرصه دوبله 
در این مراسم در ســخنانی ضمن تسلیت 
به خانواده و اهالی رادیــو گفت: »از صدای 
سخن عشــق ندیدم خوش تر یادگاری که 
در این گنبد دوار بماند«.حمید، سرشــار از 
عشــق بود و وفا و صفا. ابتــدا ذوق وافری به 
رادیو داشت به طوری که ۶۴ سال در رادیو 
عاشــقانه و پرتلاش کار کرد و با گویندگی 
در نمایش های رادیویی دیــری نپایید که 
خود به کارگردانی نمایشــنامه ها پرداخت 

و کم کم با جذب جوانــان علاقه مند هر چه 
را تجربه کرده بود به آنها استادانه آموخت. 
نتیجه آن، ده ها و بلکه بیشــتر بازیگر صدا 
و نمایش های رادیویی بــود. در میانه کار با 
رادیو به توصیه بزرگان وقت به دوبله هم پای 
گذاشت و با صدای خاص خودش گوینده ای 
موفق شــد و بعد از مدتی به مدیر دوبلاژی 
هم روی آورد. در خلال کار در رادیو و دوبله 
پای در صحنه تئاتر هم گذاشت و از آنجا به 
ســینما هم روی آورد و در چند فیلم بازی 
کرد و اینها همه ثمره عشقش به هنر هفتم 
یا صدا و تصویر بود و لحظــه ای را به بطالت 

نگذراند و وفایش را ثابت کرد.
این پیشکســوت دوبله بیان کــرد: حمید 
منوچهری ایمان قوی به خداوند داشــت و 
نام مولا علی)ع( همانگونه که سایر دوستان 
گفتند وِرد زبانش بود. همواره خدا را شــاکر 
بود و مدد می جست از مولا علی)ع(. نمازش 
ترک نمی شد و در مراســمات خاص و ویژه 
شــرکت می کرد و همین صفــای باطنش 
را تشــکیل می داد. او مردی بود شکرگذار 
الهی و متواضع. در ســکوت و آرامش بدون 
هیچ حاشیه ای ۶۴ سال تمام در این میدان 
هنری با اشتیاق و ذوق فراوان خود را بارورتر 
و شایسته تر ســاخت. همه این ویژگی ها را 
گفتم تا شمه ای از تلاش او را در وَرطه ی هنر 
به کسانی که او را از نزدیک نمی شناختند، 
گفته باشــم. ولی آثار و کارهایش در رادیو 
چون گنجینه ای باقی اســت. تنها صداست 
که می مانــد و در آرشــیو واحــد دوبلاژ و 
اســتودیوهای مختلف فیلم هایش ماندگار 
اســت.قنبری در پایــان گفــت: حمیــد 
منوچهری زندگی سالمی داشت و ثمره آن 
همسری گرامی و دو پسر هنرمندش، وحید 
و امیر بودند. دو فرزندی کــه در رکاب پدر 
گرامی شان بودند و تا آخرین لحظه زندگی 
او خدمت گذاری کردند و چه نیکو اقبالی در 
این رهگذر داشــتند. خداومند می فرمایند 
بعد از پرستش من به پدر و مادر خود احسان 
کنید و وحید و امیر به حق درباره پدرســان 
احســان کردند و مــن به عنوان دوســت 
خانوادگی و همکار ایــن لحظات را دیده ام. 

رفتن حق است و سرنوشت هر چچه در عالم 
هستی است، همین است ولی خوب بودن و 
با کوله باری از نیکوها رفتن است که انسان 
را ابدی می کند که همــه هنرمندان دوبلاژ 
رادیو و ســیما و مردمی کــه از آثار حمید 
منوچهری بهره برده اند او را ماندگار و ابدی 

می دانند، روحش شاد و یادش جاویدان.

برای بار دوم پدرم را از دست دادم
ایوب آقاخانــی از هنرمنــدان رادیو نیز در 
سخنانی بیان کرد: کســی نیست اینجا که 
اســتاد حمید منوچهری را نشناسد و اینجا 
باشد، میدان ارگ جای نشــان گم کرده ها 
نیســت، پس همه می داننــد. فکر می کنم 
شاید به این دلیل پشت میکروفن هستم که 
موقعیت من تراژیک تر از برخی از شماست. 
من اواخر اردیبهشــت پدر خودم را از دست 
دادم و هنوز این زخم ترمیم نشــده و بهبود 
نیافته، این زخم دوباره ســر باز کرد و برای 
بار دوم بدون هرگونه تعارف و تشــریفاتی، 
احساس می کنم پدرم را از دست دادم. این 
تقدیر پیچیده اســت که یک نفــر با فاصله 
دو ماه پدر از دســت بدهد.ایــن کارگردان 
ســپس گفت: من اینجا نیامدم که از حمید 
منوچهری بگویم؛ ما اینجا جمع شــده ایم 
تا با هم به ســوگ خودمان بنشینیم. با تمام 
ایمانــم می گویم جای حمیــد منوچهری 
الان از تک تک ما بهتر اســت. ما شایســته 
ســوگواری هســتیم که دیگر بــرای رفع 
تشــنگی سرچشــمه ای نداریــم. آخرین 
فردی از نسل فعالی که می توانست تشنگی 
ما را رفــع کند، رفت!وی ادامــه داد: حمید 
منوچهری سنگر را با همه دلایلی که وجود 
داشــت ترک نکرد. هر بار در بیمارستان به 
ملاقات او رفتم درباره کاری که می خواست 
بعد از ترخیص در رادیــو انجام دهد، حرف 
زد. این حد از عشــق به حرفه فکر نمی کنم 
برای هیچ کدام از ما پیدا شــود. ما شایسته 
ســوگواری هســتیم که دیگر فانــوس راه 
نداریم؛ آن هم در دورانــی که مفاهیم جا به 
جا و گمراه شــدند و خودمان باعث شدیم 

که گم شوند. 
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میدان

خریدار  رییس فدراسیون فوتبال درباره 
حاشیه های قانون سقف بودجه باشگاه های 
لیگ برتــری توضیح داد و ایــن نکته را هم 
گفت که ممکن است بخشــی از این قانون 

تغییر کند.
مهدی تاج،  رئیس فداسیون فوتبال درباره 
قانون سقف بودجه باشگاه های لیگ برتری 
اظهار کرد: این قانون از تمــام اطلاعات به 
دســت آمده از باشــگاه ها بود. ایفمارک را 
جدی کردیم و گفتیم همه باید تســت های 
پزشــکی را رد کنند چون نیاز بود. آپشــن 
۲۰ درصد قــرارداد را اعمــال کردیم چون 
قبــلا آپشــن های عجیبــی در قراردادها 
بود. فدراســیون قانون ۲۰ درصد آپشن را 
گذاشــت که بازیکنان بیشتر نگیرند. انعقاد 
قرارداد با پول رایج مملکت را اعمال کردیم 
تا بــه گرفتاری شــکایت ها دچار نشــویم. 
گفتیم قراردادها به صورت یک ساله نباشند 
تا پای دلال ها وسط نیاید. بازیکنی که یک 
ســاله می بندد، ایجنت هر ســال از او پول 

می گیرد.
او ادامــه داد: بازگشــت بازیکــن لژیونر به 
صورت قرضــی را ممنوع کردیــم. بازیکن 
خارجــی باید ۶۰ درصــد از بازی هــا را در 
زمین بازی کند چــون خارجی ها باید یک 
مزیت داشته باشــند و به تیم کمک کنند. 
ما بازیکنان باکیفیتــی داریم و اگر خارجی 
می آوریم، باید ســطح خوبی داشته باشد. 
مورد دیگر این اســت که پرداخت مالیات 
با بازیکن باشد. هیچ باشــگاهی حق ندارد 
مالیات بپردازد. برای جوانگرایی و کم شدن 
میانگین سنی قانون گذاشــتیم. در بعضی 
از باشــگاه ها هیچ بازیکن جوانی در ترکیب 
حضــور نداشــت. ایجنت، بازیکــن جوان 
می داد اما بزرگســالان بــازی می کردند. 
قانون به این صورت اســت کــه ۱۹ بازیکن 

بزرگسال و بقیه بازیکن زیر ۲۵ سال باشند.
رییــس فدراســیون فوتبال اضافــه کرد: 
۱۳ باشــگاه مــا دولتی اند. با ارفــاق فقط 
شش باشــگاهمان مجوز حرفه ای گرفتند. 
فیرپلی مالی و ســقف بودجه را گذاشــتیم 
تا بازی ها رقابتی شــوند. دلیلش این است 
کــه ۴ تیم بیــش از ۶۳ درصــد هزینه کل 
لیگ را انجام می دادند. مــا مخالف فوتبال 
نیستیم. باشگاه ها حتما باید در بحث مالی 
مشکلاتشــان را حل کنند و نمی شود همه 
چیز با هم حل شود. ما فعلا برای بهتر شدن 

شرایط این قوانین را وضع کردیم.
او ادامه داد: باشــگاهی مثل ملوان ســطح 
بودجه پایینی دارد اما برخی از باشــگاه ها 

اصلا مشــکل مالی ندارنــد و راحت هزینه 
می کنند. ما دربــاره آن هــا کار را محدود 
کردیم. ما باشــگاهی را به بورس فرستادیم 
که زیان ده اســت. باید جلوی این مساله را 
بگیریم. پرسپولیس، اســتقلال، گل گهر و 
سپاهان ســقف بودجه را به ما داده اند. ما دو 
راه کنترل داریــم. الان علاوه بر مدیرعامل، 
اعضای هیات مدیره و رییس مجمع )رییس 
کارخانه( هم باید قراردادها را امضا کنند تا 
اگر تخلفی صورت بگیرد پای همه شان گیر 
باشد. بازرسی کل کشور هم در مجموعه ها 
مستقر شــده و وظیفه  نظارتی اش را انجام 

می دهد.
تاج در رابطه با بحــث زیرمیزی ها، میل گرد 
و ســیمان و ... که علاوه بر مبلــغ قرارداد به 
برخی بازیکنان داده می شــود عنوان کرد: 
این مساله دیگر عملیاتی نیست. زیرمیزی 
دیگر عملی نیســت چون بازرسی در همه 
مجموعه ها مســتقر اســت. خیلی جدی 

هستیم و چاره ای هم نداریم.
او درباره وضعیت مجوز حرفه ای اســتقلال 
بیان کرد: برای کســب مجمــوز حرفه ای 
بیش از ۳۰ مــورد نیاز بود ولی اســتقلال 
در زمانی کــه کارهای مجــوز حرفه ای را 
انجام داد، ۱۹ موردش را انجــام داده بود و 
ایرادات محتلفی داشت. یکی از آن ها بدهی 
استراماچونی بود. ســوال این است که چرا 
مدیران عامل این بدهی را پرداخت نکردند. 
من خــودم در دوره آقــای کریمی کمک 
کردم. حالا خطیر آمده و بســیار با دانش و 

تحصیل کرده است. او در بحث سقف بودجه 
هم بســیار کمک کرد و جزو قانون گذاران 
بود. اســتقلال جزو بهترین های آسیاست و 
باید مشکلش برای سال آینده باید حل شود. 
مطمئنم با روندی که باشگاه دنبال می کند، 

این مشکل حل می شود.
رییس فدراسیون فوتبال اضافه کرد: یکی از 
درآمدهای اصلی باشگاه ها حق پخش است. 
ما از قله های آسیا هســتیم. در فوتبال دوم 
آسیا هســتیم. در فوتبال ساحلی و فوتسال 
هم اول آسیا هستیم. نوجوانان ما، فوتسال 
و فوتبال ســاحلی به جام جهانی رفته اند و 
حالا باید برخی از مشکلات نظیر حق پخش 
را حل کنیم. مجلس باید این مســاله را حل 

کند.
 شــک ندارم به زودی یکی از شرایط مجوز 
حرفه ای حق پخش خواهــد بود. فوتبال به 
وســیله تلویزیون به خانه ها رفت اما امروز 
تلویزیون به خاطر فوتبال در خانه هاســت. 
به هر حال باید با فوتبــال تعامل کنند. این 
تلویزیون ملی اســت و باید بیایند و بشینند 
تا تعامل کنیــم و با مجلــس در این رابطه 
صحبــت کنیم. بایــد یک لایحه درســت 

تدوین شود که همه مسائل حل شوند.
او درباره اختلاف فوتبال ایران و عربســتان 
بیان کرد: پــول برای آکادمی ها و توســعه 
آزاد اســت. ما این قوانین را برای لیگ وضع 
کردیم. من با واقعیت هــا صحبت می کنم. 
من رییس فدراســیون عربســتان دوست 
هســتم و همــکار هســتیم. آن هــا روی 

گردشگری و صنعت ســینما کار می کنند. 
توســعه بایــد همه چیــز را باهــم بیاورد. 
مورینیو را برای اســتعدادیابی آوردند. اگر 
خودشــان به ایران بیایند بــاز هم می بازند 
اما جام باشــگاه های آســیا محــل تقابل 

پول هاست.
تاج در رابطه با اصلاح قانــون لژیونرها که 
در صورت بازگشــت به ایران جزو بازیکنان 
خارجی حســاب می شــوند، بــا توجه به 
درخواســت باشــگاه تراکتور بــرای ثبت 
قرارداد محمد نادری گفت: فردا )شــنبه( 
جلسه ای در این رابطه داریم. کارگروهی را 
تشــکیل دادیم که لیگ را رصد کنیم. این 
لیگ باید درست شــود و در آن مسائلی هم 

وجود داد. 
مــا وارد ایــن ماجــرا شــدیم و پایش هم 
ایســتادیم. تراکتور در مساله محمد نادری 
مشکل دارد. آن ها می گویند ایرانی بودنش 
را در نظر بگیریــم اما وقتی با آی تی ســی 
می آید، بازیکن خارجی حساب می شود. به 
نظر من حرف تراکتور منطقی اســت. فردا 

بررسی می شود و ببینند راهی دارد یا خیر.
او درباره حواشی باشــگاه سپاهان هم بیان 
کرد: هیچ فرقی بین باشــگاه ها نیست چون 
قانون زیر سوال می رود. همه باشگاه ها باید 

قوانین را رعایت کنند.
او دربــاره مطالبــات فدراســیون از فیفا و 
آخرین وضعیت کمــک داور ویدیویی بیان 
کرد: ما تحریم هســتیم و پولمان را به هیچ 
وجه نمی دهند. اینفانتینیو گفت نمی توانیم 

کاری کنیم که فوتبال دنیا تحریم شود ولی 
هر مبادله ای که اســم ایران روی آن باشد، 
انجام نمی شــود. محدودیت هــای خیلی 
زیادی داریم اما پذیرفتیم در این شــرایط 
فدراســیون را اداره کنیم و باید برایش راه 
حل پیدا کنیم. ۳ میلیــون یورو بابت پروژه 
گذشــته در فیفا داریم که برای کمک داور 
ویدیویی هزینه می شــود. ما با EVS جلو 
رفتیم و اما به مشــکل خوردیــم و می دانم 
چه کسی از مجموعه داخلی شیطنت کرد. 
طبق قانــون هر چیزی بیــش از ۱۲ درصد 
تجهیزات آمریکایی داشــته باشد، ممنوع 
اســت. اگر کمک داور ویدیویی را نیاوریم 
۲۰ درصد بازی های لیگ را تحت تاثیر قرار 
می دهد. ما از طریق فیفا این مســاله را حل 
می کنیم. فیفا خودش باید این مشــکل را 
حل کند و در این رابطه یک کارهایی انجام 

دادیم.
تاج درباره بحث حضور بانوان در لیگ عنوان 
کرد: از نظر حل شــدنش، حل شده اما باید 
زیرساخت ها فراهم شــوند. فعلا این کار در 
ورزشگاه سیرجان و شهدای فولاد احتمالا 

انجام می شود.
او درباره وضعیت تیم ملی بزرگســالان هم 
بیان کرد: خداراشــکر وضعیت خوبی دارند 
و از کادر فنی و مســئولان تیم ملی تشــکر 
می کنم که بسیار تلاش می کنند. دو رویداد 
برای تیم ملی داریم. یک بازی دوســتانه ما 
با بلغارســتان خواهیم داشــت و یک تیم 
آفریقایی به نام کیــپ ورد را هم احتمالا به 
تهران می آوریم تا در کشــور خودمان بازی 
کنیم. مهر ماه هم در تورنومنت بین المللی 
اردن بازی می کنیم. ما جزو کافا هســتیم 
اما با صحبت هایــی که انجــام دادیم، ما را 
دعوت کردند. دو بازی خوب در آن مسابقات 
خواهیم داشت. سرمربی ما تصمیم می گیرد 
با چه تیم هایــی بازی کنیــم. اردن، قطر و 
عراق حریفــان خوبی هســتند چون جام 

ملت های آسیا را پیش رو داریم.
تاج اضافه کرد: از شــهردار تهران تشــکر 
می کنم که وضعیت ما و کمــپ تیم ملی را 
دید. مشــکل آب داشــتیم و چاه ما خشک 
شــده بود که خداراشــکر در ایــن رابطه 
صحبت هــای خوبــی شــد و شــهرداری 

چمن های ما را آب می دهد.
او درباره قرارداد مربیان تیم ملی هم گفت: 
قرارداد تمام کادر فنی بزرگســالان و امید 
بسته شــده اســت. شــرایط در قراردادها 
مشخص اســت. قرارداد آقای قلعه نویی تا 

جام جهانی است.

 نایب قهرمان کراسفیت آســیا که به دلیل عدم صدور 
روادید فرصت حضور در کراســفیت گیمز آمریکا را از 
دســت داد گفت: نمی توانم بگویم ناراحت نشــدم اما 

دلسرد نیستم و قوی تر از سال قبل باز می گردم.
 مرتضی صداقت که با کســب عنوان نایــب قهرمانی 
رقابت هــای آســیا بــه ســهمیه کراســفیت گیمز 
آمریکا رســیده بود تصریح کرد: با وجــود تلاش ها و 
برنامه ریزی های انجمن کراســفیت ایران متاسفانه از 
این اعزام باز ماندم. رقابت های کراسفیت گیمز آمریکا 
از امروز آغاز شــده و به جای من نفر ســوم رقابت های 

آسیایی در این رویداد حضور دارد.

وی با اشــاره به اینکه پس از پایان مسابقات 
قهرمانی آســیا در کــره جنوبــی بلافاصله 
کارهای اخذ روادیدم آغاز شــد، فرصت ۵۵ 
روزه ای برای دریافت روادید آمریکا داشتیم 
و حداقل باید ده روز زودتر خــودم را به آنجا 
می رساندم که عملا ۴۵ روز وقت پیش روی 
ما بود. کشــورهای نزدیک مثل ارمنستان، 

دبــی، ترکیه وقت ســفارت ندادند و بــرای این کار به 
ترکمنســتان رفتم. آنجا به دلیل ســختی های صدور 
روادید آمریکا برای شهروندان ایرانی جواب منفی به ما 

دادند و باعث شدند تا از سفر بازبمانم.

او تصریح کرد: نا امید نشــدم و باز هم تلاش 
می کنم تا ســال بعد در آســیا اول شوم و به 
کراســفیت گیمز آمریکا برســم. بعد از این 
اتفاق با حامیان مالی و مســئولان برگزاری 
مسابقات تماس داشــتم که همگی آنها ابراز 
تاســف کرده قول کمک در آینــده دادند. 
همچنین بــه دلیل بــر هم نخــوردن نظم 
رقابت ها جای من نفر ســوم آســیا به کراسفیت گیمز 

آمریکا رفت.
صداقت افزود: من دانشــجو هســتم امــا با کمک 
ســهراب آزاد و انجمن کراســفیت ایران توانســتم 

مجوز خروج از کشــور را به عنوان ورزشــکار بگیرم 
که ابتدا در رقابت های کره جنوبی شــرکت کردم و 
سپس تمام کارهای ســفارتم هم با همکاری انجمن 

شکل گرفت.
نایب قهرمان کراســفیت آســیا خاطرنشان کرد: حالا 
که رقابت ها آغاز شده خیلی دوست ندارم مسابقات را 
دنبال کنم، شاید قســمت نبود بروم. در ایران کارهای 
بســیاری دارم که باید آنها را دنبال کنــم. نمی توانم 
بگویم ناراحت نشدم اما دلسرد نیستم و قوی تر از سال 
قبل برمی گردم. بالاخره من یک روزی در آنجا مسابقه 

می دهم اما نمی دانم این روز در چه سالی باشد.

کراسفیت

وادید برای نایب قهرمان کراسفیت ایران؛ ناراحت شدم اما دلسرد نه عدم صدور ر

هنوز پاداش صعود را نگرفتیم

هاشمیان: تاج نامه های من را جواب نداد 
خریدار   مربی ســابق تیم ملــی فوتبال 
ایران گفت: برای روشــن شــودن تکلیفم 
چهار بار به مهدی تاج نامه زدم اما او جوابی 

نداد.
گفت وگویــی  در  هاشــمیان  وحیــد   
تلویزیونــی در مورد نحــوه جدایی اش از 
تیم ملی فوتبال کشــورمان اظهار داشت: 
در همه جای دنیا قطــع رابطه وجود دارد 
و یک مربی بــرای همیشــه نمی تواند در 
آن تیم بماند. معمولا تغییر کادرفنی یک 
قوانینی دارد. اگر یــک کادر نتواند نتیجه 
خوب بگیــرد و به تعهداتــش عمل نکند 
و یا مشــکل اخلاقی داشته باشــد، تغییر 

می کند.
 اما با این حال و بر خــلاف میلم، چون تیم 
ملی به منافع شخصی من ارجحیت داشت، 
تصمیم گرفتم حاشیه ای درست نکنم. این 

نه از ترس بود و نه از وابستگی.
وی ادامــه داد: من چهار بار بــه مهدی تاج 
نامه نوشــتم و او جوابی نــداد. دو مرتبه به 
هیئت مدیره نامه زدم. سه بار به هدایت الله 
ممبینی نامه نوشــتم. در مرحله اول به من 
گفتند ۳۰ مرداد قرارداد شــما فســخ شده 

است.
 شما نمی توانید سر کار باشــید و به قطر یا 
بازی های لیگ برتر را ببینید و بعد تازه رای 
گیری شــود و بعد از آن مســوولان بگویند 

می خواهیــم وحیــد را حفظ کنیــم و بعد 
بگویند قرارداد شــما فسخ شــده است. ما 
اصلا آن موقع رییس فدراســیون نداشتیم 

و میرشاد ماجدی سرپرست بود.
هاشــمیان عنوان کرد: فکر می کنم بعد 
از نامه دوم مــن به تاج بود که مســوول 
حقوقی فدراســیون فوتبــال وکیل من 
را صــدا می زنــد و می گوید کــه وحید 
هاشــمیان آدم با شــخصیتی است و از 
ایــن حرف های شــعار گونــه و همانجا 
اعلام می کنــد که قــرار داد او ۳۰ مرداد 
فسخ شده اســت. وکیل من هم می گوید 
چگونه زمانی که او داشــته کار می کرده، 
قراردادش فســخ شــده اســت؟ او هم 

می گوید من نمی دانم.
مربی ســابق تیم ملی گفت: این کار اگر در 
آلمان انجام می شــد، چه کاری با مسوول 
حقوقی آن جــا می کردند. بعــد از آن همه 
نامه ای که دادم، آقــای ممبینی به من نامه 
زده که زمان فســخ قرارداد شــما به اینجا 
نیامدیــد. آیا من بایــد هــر روز جلوی در 
فدراسیون بایســتم تا ببینیم سر کار هستم 

یا نه؟
هاشــمیان در پاســخ به این پرسش که آیا 
پاداش جام جهانی به او رســیده یا نه، اظهار 
داشــت: ما یک پاداش صعــود داریم و یک 
پاداش حضور. اگر صعودی نباشد، حضوری 

هم نیست. آیا کادرفنی در این صعود نقش 
نداشته است؟ آیا مربیان نبیاد از این پاداش 
بهره مند شــوند. بعد از قــرارداد فاجعه بار 
ویلموتــس، او چهــار و نیم میلیــون یورو. 
گرفت. وحید هاشــمیان کــه ۲۴ ماه طول 
کشــید تا حقوق اولش را بگیرد و کار خود را 
ترک نکرد، به جای پاداش، جزا گرفت. ما به 

خاطر صعود مجازات شدیم.
وی افــزود: هیچ کــدام از مربیــان ایرانی 
کادرفنی پاداش خود را نگرفتند. تاج ۶ ماه 
پیش مصاحبه کرد و گفت مــا تمام بدهی 
مربیــان قبلی را پرداخــت کردیم. موضوع 
پول و عدد نیست. بعد از بازی با عراق، محمد 
مخبر معاون رییس جمهور به رختکن آمد و 
گفت که همه شامل این صعود می شوند اما 
به کادر ایرانی هیچ پاداشی جز پاداش های 

وزارت و رزش و فدراســیون که بابت بردها 
می دادند، داده نشد.

مربی ســابق تیم ملی فوتبال کشورمان در 
مورد نحوه شــنیدن خبر جدایــی دراگان 
اسکوچیچ گفت: من خودم از اخبار شنیدم 
که اسکوچیچ برکنار شــده و کی روش قرار 
است ســرمربی باشــد. من دیگر اطلاعی 
نداشتم اما بعد از مدتی آقای محمد مهدی 
نبــی در تلویزیــون مصاحبه کــرد و گفت 
می خواهیم وحید هاشمیان را نگه داریم اما 
خبری نشــد. با تاج تماس گرفتم و از طریق 
منشــی او قرار شــد با هم دیداری داشته 

باشیم. 
به آقای تاج گفتم من برای این تیم زحمت 
کشیدم و اســتعفا هم نمی دهم. اگر استعفا 
می دادیم یک موضوع دیگر برای من درست 
می کردند و می گفتند خودش استعفا داده 

است. 
هاشــمیان عنوان کرد: دیدم دوباره خبری 
نشــد. مجدد به آقای نبی زنگ زدم و گفتم 
لطفا وضعیتم را مشخص کنید. بعد از دیدار 
با ســنگال به نبی زنگ زدم و دوباره گفتم به 

من بگویید من هستم یا نه. 
من ســال ها در اروپا کار کــردم و می دانم 
نمی شود ترک کار کرد. ما به قوانین احترام 
می گذاریم. بعد از آن دوباره به تاج نامه زدم. 
این ها خودشــان یک قانونی گذاشتند که 

اگر شخصی در ســه ماه اول فسخ کند، باید 
سه ماه خســارت بدهد. این بند در قرارداد 

همه مربیان بود. 
وی افزود: یکبار به من گفتند قراردادت در 
تاریخ ۳۰ مرداد فسخ شده و بار دیگر گفتند 
قراردادت در زمان ویلموتس فســخ شــده 
است. فســخ کردن به این شکل نیست. باید 
او را دعوت کنیــد و او را برکنار کنید. من به 
آن ها پیشــنهاد دادم که پول مــن را از فیفا 
بدهید اما آن ها گفتنــد که ما می توانیم این 

کار را انجام دهیم.
 بعد نبــی به وکیل مــن گفته کــه ما اصلا 
قــرارداد را فســخ نکردیــم. شــما یکبار 
می گویید فسخ شده، ممبینی می گوید قبلا 
فسخ شــده و بعد نبی در یک پیام صوتی از 
من معذرت خواهــی می کند. آقــای تاج، 
آقای نبی، شــما اگر زرنگ هستید چرا این 
کار را برای ویلموتس نکردید؟ یک میلیارد 
و ســیصد من زیاد اســت یا ۴ و نیم میلیون 

یوروِ ویلموتس؟ 
مربی ســابق تیــم ملی فوتبــال ایران در 
مــورد پیشــنهادات خود در ایــران بیان 
کرد: قبل از شــروع بازی های بحرین، دو 
پیشنهاد خوب از ایران داشتم. به گذشته 
برگردیم باز هم در بازی های سخت بحرین 
می ماندم. یک فشــار بســیار زیادی در آن 

موقع وجود داشت.

وزنه برداری قهرمانی آسیا-دهلی نو
و کردند وزنه برداران ایران طلاها را در

پســران وزنه بردار ایران در رقابت دســته های ۱۰۲ و ۱۰۲+ کیلوگرم 
قهرمانی نوجوانان و جوانان آســیا موفق به دریافت هفت نشــان طلا و 
هشــت مدال نقره شــدند.در ادامه مســابقات وزنه برداری قهرمانی 
نوجوانان و جوانان آســیا بــه میزبانی هنــد، وزنه بــرداران ایران در 
دسته های ۱۰۲ و ۱۰۲+ کیلوگرم روی تخته رفتند که موفق به کسب ۷ 

مدال طلا و ۸ مدال نقره شدند.
ابوالفضل زارع در دســته ۱۰۲ نوجوانان با کسب سه مدال طلا و عنوان 

قهرمانی و در رده جوانان با یک طلا و دو نقره نایب قهرمان آسیا شد.
ابوالفضل کیانی نیز در دســته ۱۰۲ نوجوانان نایب قهرمان آسیا شد و 
سه مدال نقره گرفت.در دســته ۱۰۲+ کیلوگرم نوجوانان، طاها نعمتی 
با ســه مدال طلا قهرمان و حمیدرضا محمدی تنها با ســه مدال نقره 
نایب قهرمان آســیا شــدند.عملکرد نمایندگان ایران در دســته ۱۰۲ 
کیلوگرم نوجوانان:ابوالفضل زارع از ایران با رکورد ۱۵۸ یکضرب، ۱۹۰ 

دوضرب و مجموع ۳۴۸ کیلوگرم )۳ مدال طلا(
ابوالفضل کیانــی از ایران با رکــورد ۱۴۱ یکضــرب، ۱۷۷ دوضرب و 

مجموع ۳۱۸ کیلوگرم )۳ مدال نقره(
عملکرد نماینده ایران در دسته ۱۰۲ کیلوگرم جوانان:

ابوالفضل زارع از ایران با رکورد ۱۵۸ یکضرب، ۱۹۰ دوضرب و مجموع 
۳۴۸ کیلوگرم )مدال طلای یکضرب و ۲ نقره دوضرب و مجموع(

عملکرد نمایندگان ایران در دسته ۱۰۲+ کیلوگرم نوجوانان:
طاها نعمتی از ایران با رکورد ۱۶۶ یکضــرب، ۲۰۰ دوضرب و مجموع 

۳۶۶ کیلوگرم )۳ نشان طلا(
حمیدرضا محمــدی تنها با رکــورد ۱۵۸ یکضــرب، ۱۹۲ دوضرب و 

مجموع ۳۵۰ کیلوگرم )۳ مدال نقره(

صعود مقصودلو و طباطبایی به مرحله سوم 
جام جهانی شطرنج

۲ ملی پوش مدعی شــطرنج ایران موفق شــدند حریفان خــود را در 
رقابت های جام جهانی شطرنج شکست دهند.

در جریــان جام جهانی شــطرنج ۲۰۲۳ که در باکو در حــال برگزاری 
است، پرهام مقصودلو مرد شماره یک شــطرنج ایران که در مرحله اول 
این مسابقات با قرعه استراحت روبرو شده بود، در مرحله دوم به مصاف 
آیدین سلیمانلی استاد بزرگ آذربایجانی رفت و موفق شد با نتیجه ۱.۵ 

بر ۰.۵ از سد حریفش بگذرد و به مرحله سوم این رقابت ها صعود کند.
مقصودلو که دارای ریتینگ ۲۷۱۹ است درحالی مقابل حریف خود به 
یک پیروزی و یک تساوی رسید که حریفش دارای ریتینگ ۲۵۸۶ بود.

ســید محمد امین طباطبایی دومین مرد شــطرنج باز ایران که در جام 
جهانی دست به مهره شده اســت، در مرحله دوم این رقابت ها به مصاف 
حریف شیلیایی خود رفت و با نتیجه ۱.۵ بر ۰.۵ از سد این حریف گذشت 
و به مرحله ســوم مســابقات صعود کرد.بردیا دانشــور دیگر ملی پوش 
شطرنج ایران که از مرحله اول صعود کرده بود، در مرحله دوم به مصاف 
گریشوک سوپر استاد بزرگ روس رفت و موفق شد این حریف قدرتمند 
را متوقف کند. ملی پوش شــطرنج ایران که با ریتینــگ ۲۵۷۷ در این 
مسابقات حضور دارد، در دو بازی مقابل حریف روس با ریتینگ ۲۷۳۶ 

به تساوی رسید تا تکلیف صعود به بازی سوم و تکمیلی کشیده شود.
 مگنوس کارلسن مرد شماره یک شــطرنج جهان که در این مسابقات 
حضور دارد، موفق شد با پیروزی مقابل حریف گرجی به دور بعدی این 

مسابقات راه پیدا کند.

بهترین فصل فوتبالی رشفورد در پیش است
مارکوس رشفورد پیش بینی کرد که در این فصل ۴۰ گل بزند تا رکورد 

گلزنی  وین رونی در منچستریونایتد را بشکند.
 به نقل از بی ساکر، وین رونی با ۲۵۳ گل  در صدر فهرست گلزنان تاریخ 
یونایتد قرار دارد اما رشفورد ۲۵ ساله با امضای قراردادی ۵ ساله شرایط 
خوبی دارد تــا بتواند روزی به این رکورد برســد. ۳۰ گلــی که او فصل 

گذشته زد باعث شد تا رشفورد به رکورد ۱۲۳ گل برای یونایتد برسد.
رشفورد در پاسخ به سوالی درباره رســیدن به رکورد تاریخی رونی در 
یونایتد گفت: شما هرگز نمی دانید قرار اســت چه اتفاقی بیفتد اما من 
تمام تلاشــم برای گلزنی و برای پاس گل دادن است. قطعا این احتمال 
وجود دارد که این اتفاق بیفتــد. من در واقع با ویــن رونی در مورد آن 
صحبت کرده ام. او از من خواست که این کار را انجام دهم. امیدوارم این 

فرصت را پیدا کنم تا آن را محقق کنم.
مهاجم منچســتریونایتد در مصاحبه ای با گری نویل گفت که معتقد 
اســت اگر بتواند فصل آینده آمادگی خود را حفظ کنــد، می تواند ۴۰ 
گل بزند. او افزود: قبل از فصل گذشــته، همیشــه می گفتم باید به ۲۰ 
گل برســم که برای یک وینگر آمار خوبی اســت اما در فصل قبل، من 
به عدد ۳۰ رســیدم، بنابراین باید تلاش کنم و رکورد گلزنی ام را فراتر 
ببــرم. در اواخر فصل قبل، من بــا چند مصدومیت دســت و پنجه نرم 
کردم و شرایط خوبی نداشــتم. اگر مصدوم نشــوم و احساس راحتی 
کنم می توانم  ۳۵ یــا ۴۰ گل در فصل جدید به ثمر برســانم. تجربیات 
شگفت انگیزی در یونایتد داشــتم. جام هایی کسب کردم ولی مصمم 
به کســب جام های بیشتر در سال های آینده هســتم. می توانم به شما 

اطمینان دهم که همه توانم را برای کمک به تیم انجام دهم.
این مهاجم که ســال ۲۰۱۶ اولین بازی اش را برای یونایتد انجام داده 
اســت تاکنون ۳۵۹ بازی انجام داده و ۱۲۳ گل برای این باشگاه به ثمر 
رسانده است و فصل گذشته ســتاره یونایتد بود. رشفورد فصل گذشته 
۳۰ گل در تمام رقابت ها به ثمر رساند تا جایزه بهترین بازیکن سال را به 
دست بیاورد. درخشش رشفورد به یونایتد کمک کرد تا در جمع چهار 
تیم برتر لیگ برتر باشــد و به لیگ قهرمانان صعود کند.یونایتد اکنون 
یک دهه تمام را بدون قهرمانی در لیگ برتر ســپری کرده ولی امیدوار 
اســت این فصل با هدایت تن هاخ هلندی بتواند با ســیتی برای کسب 
قهرمانی تلاش کند. با حضور تن هاخ و کســب سهمیه لیگ قهرمانان، 
پیشرفت هایی به دست آمده و برخی امیدوارند که این بار یونایتد برای 

قهرمانی تلاش کند.



ون  بوشــهر –رضا حیــدری معا
ر  ندا ســتا قتصادی ا مور ا هماهنگــی ا
رد  ر میلیا ا ۳ هز ز اختصاص  بوشــهر ا
یی  ا شــتغال ز ا تســهیلات  تومــان 
ز واحدهــای تولیدی و  یــت ا و حما
ز محــل تبصــره ۱۸ بــه  تــی ا خدما

د. ســتان بوشهر خبر دا ا
علــی باســتین در جلســه بررســی 
تســهیلات  خــت  پردا نحــوه 
ن کل  تبصــره ۱۸ بــا حضور مدیــرا
بانک هــا  و  یــی  ا جر ا ه های  دســتگا
ر  یدا شــتغال پا ز تولید و ا یــت ا حما
لویت های مهــم بخش  و ز ا ا یکــی ا ر
ر  ظها نســت و ا ســتان دا قتصــادی ا ا
ز  ا یــت  حما منظــور  بــه  شــت:  دا
ز  قتصــادی، رشــد تولید ا فعــالان ا
ز  ر ا یدا شــتغال پا طــرق مختلــف و ا
ری،  یه گذا ســرما یــش  فزا ا جملــه 
ء بهــره وری، تکمیل طرح های  تقــا ر ا
حیا واحدهای  م، ا تولیــدی نیمه تمــا
راکد، بازســازی و نوسازی واحدهای 
تولیدی تســهیلات تبصــره ۱۸ قانون 
بودجــه به اســتان بوشــهر اختصاص 

است. یافته 
ر  ا ۳ هز ختصــاص  ه به ا ر شــا وی با ا
ز محل  رد تومــان تســهیلات ا میلیــا

فه  ضا ســتان بوشــهر ا تبصره ۱۸ به ا
ده  ســتفا ســتا برای ا ا ین ر کرد: در ا
ه هــای  بنگا لــی  ز ظرفیت هــای خا ا
رزش  قتصــادی و تکمیــل زنجیره ا ا
کیــد بر یکپارچه ســازی  تولیــد با تا
لت  حمایت هــای دولت و بســط عدا
ســرزمینی برای رشــد و پیشــرفت 
نش بنیان  لویــت طرح هــای دا و بــا ا
ســتان  ا ۱۸ در  تســهیلات تبصــره 

بوشــهر توزیع می شود.
قتصادی  مــور ا معــاون هماهنگــی ا
کــرد:  کیــد  تا بوشــهر  ر  ندا ســتا ا
ســتان  ا یــی  ا جر ا ه های  دســتگا
در  هســتند  موظــف  بوشــهر 
لویت هــای  و ا خــود  دات  پیشــنها
مه های  یــه برنا ا ر ا در ا مورد نظــر ر

. یند. یــت نما خود رعا
ن  پیشــرا طرح هــای  باســتین 
تولیــدی  پروژه هــای  قتصــادی،  ا
درات محــور و بــا صرفه جویی  صــا
بــا  نش بنیــان  دا لا،  بــا رزی  ا
د، تکمیــل و  یجــا وری نویــن، ا فنــا
م  زی طرح هــای نیمــه تما نــدا ه ا ا ر
بــا  قتصــادی  ا ری  یه گذا ســرما
ز جمله  ا ا لا ر پیشــرفت فیزیکــی بــا
تســهیلات  خــت  پردا لویت هــای  و ا

 : نســت و بیــان کرد ۱۸ دا تبصــره 
یــی کــه در هفتــه دولت و  طرح ها
فتتاح  بلیــت ا مســال قا دهــه فجــر ا
خــت  پردا لویــت  و ا در  رد  دا

ر گیرد. تســهیلات قرا
طرح هــای  ینکــه  ا بیــان  بــا  وی 
و  بانک هــا  بــه  شــده  معرفــی 
مــل مربوط بــه تبصره  موسســات عا
 ۱40۱ و   ۱400 ســال های   ۱۸
فــزود:  ا رد  دا ر  ا قــر لویــت  و ا در 
یی  ا شــتغال ز طرح هــای با هزینــه ا
لویــت مناطــق محروم  و یین بــا ا پا
تولیــد  و  مصــرف  بهینه ســازی  و 
نرژی خورشــیدی  یــژه ا نرژی به و ا

ر گیری  و طرح های مربــوط به بــکا
قل  ن حدا نش آموختــگان به میــزا دا
ز دیگر  ۵0 درصــد تعهــد اشــتغال ا
در  بوشــهر  اســتان  ولویت هــای  ا

پرداخت تســهیلات تبصره ۱۸ است.
قتصادی  مــور ا معــاون هماهنگــی ا
فه کرد: دوره  ضا ر بوشــهر ا ندا ســتا ا
گــردش  در  یه  ســرما خــت  زپردا با
تســهیلات  یکســال،  کثــر  حدا
تکمیلــی  و  توســعه ای  یجــادی،  ا
ه  دور شــامل  ســال   ۵ کثــر  حدا
کثر ۲  مشــارکت و تنفس جمعــاً حدا
کثر ۳  زپرداخت حدا ه با ســال و دور

ســال تعیین شده است.

دوره  بــه  ه  ر شــا ا بــا  باســتین 
ی  یــن تســهیلات برا خــت ا زپردا با
ن کــه پیوندهای  طرح هــای پیشــرا
یر واحدهای تولیدی  بیشتری با ســا
دوره  کــرد:  خاطرنشــان  نــد  ر ا د
ین تســهیلات  مشــارکت و تنفــس ا
خــت  زپردا ه با جمعــاً ۲ ســال و دور
۵ ســال تعییــن شــده و  کثــر  حدا
ســت و شــامل  در مجموع ۷ ســال ا
زی  ندا ه ا ا ســت که بــا ر یی ا طرح ها
لیت هــای  فعا ز  ا ی  مجموعــه ا نهــا  آ
نند  ا نــق می گیــرد و می تو مرتبط رو
قتصــادی در حوزه  د رشــد ا یجا بــا ا
مثبتی  ر  ثــا آ ســتان  ا یی  ا شــتغال ز ا

ئیــس  ر گرگان-مهنازمحمدزمانــی 
عــی و ورزشــی  جتما زمان فرهنگــی، ا ســا
زی نخســتین  ندا ه ا ا ز ر ری گرگان ا شــهردا
شــتغال  ا و  فرینــی  آ ر کا فرهنگســرای 
ی نزدیــک خبر  ینــده ا ســتان در آ مرکــز ا
کیــد بــر رویکرد  د. کریــم علمــی بــا تا دا
زمان فرهنگی،  جدیــد محلــه محــوری ســا
ری گــرگان  عــی و ورزشــی شــهردا جتما ا
نه هــای  خا محــلات،  ســرای  رکــرد:  ظها ا
و  فرینــی  آ ر کا فرهنگســرای  و  فرهنــگ 
شــتغال فردوســی، ظرفیت بزرگ و مهمی  ا
ن و فرهنگ ســازی  ندا برای آموزش شــهرو

ره موضوعات مختلف هســتند. با در
شــتغال و حمایت  ره به کمک به ا شــا وی با ا
ین شــهر به ویژه  فرینــی در محلات ا آ ر ز کا ا
 : ر بیــان کرد ا محله هــای کمتــر برخــورد
مــوزی در محــلات شــهر  تقویــت مهارت آ
قتصــادی و در پــی آن  ز نظــر ا نــد ا ا می تو
عــی و فرهنگی  جتما کاهــش آســیب های ا

یفا کند. نقش موثــری ا

عــی  جتما ا فرهنگــی،  ن  ما ز ســا ئیــس  ر
ه  ر شــا ن با ا گا ری گــر ا د زشــی شــهر ر و و
ی  ا فرهنگســر نخســتین  زی  نــدا ه ا ا ر بــه 
فردوســی(   ( ینــی  فر آ ر کا و  ل  شــتغا ا
م  لاز ی  فق هــا ا تو گفــت:  شــهر  یــن  ا ر  د
یــی، حمــل و نقــل و  بنا یر نــت ز و بــا معا
ر  به منظــو ن  گا گــر ری  ا د شــهر فیــک  ا تر
و  موزشــی  آ ی  یرســاخت ها ز توســعه 
ی  گوســتیک کــردن فضــا حــی و آ ا طر ز با
ســت  م شــده ا نجــا ا ا خلــی فرهنگســر ا د
ت  مــا ا قد ا  ، م لاز ی  دهــا ر و آ بر ز  ا پــس  و 

. هد شــد ا م خو نجا نی ا ا عمر

مشــهد  عملیــات اجرایی توســعه مجتمع 
ر راســی آســتان قدس  مپــروری ۵ هــزا دا
فرزاد نیا مدیرعامل شــرکت  رضوی آغاز شــد.
صنایــع دامپروری و لبنیات رضــوی گفت: این 
طرح جدید که در مرحله ســوم توســعه اســت 
در زمینــی بــه مســاحت ۳0 هکتــار اجرا می 
شــود و پیش بینی شده اســت تا ۲۲ بهمن ماه 
۱404 به بهره برداری برســد.او افزود: مرحله 
یک طــرح توســعه مجتمــع دام شــیری کنه 
بیســت رضوی، در ۲۲ بهمن ماه ۱۳۹۸ افتتاح 
شــد، در این مرحلــه با ســرمایه گذاری ۳۲0 
میلیــارد تومانی عملیات اجرائی طرح توســعه 
۵000 راس دام مولــد در منطقــه عمومی کنه 
بیســت رضوی در اراضی موقوفــه رضوی آغاز 
شــد.مدیرعامل شــرکت صنایــع دامپروری و 
لبنیات رضوی ادامه داد: ایــن مجتمع با ایجاد 
اشــتغال مســتقیم برای ۲۵0 نفر و ۲۵00 نفر 
اشــتغال غیر مســتقیم در منطقه های محروم و 
حاشیه نشین مشهد، نقش بســزایی در محرومیت 
د نیا بیــان کرد:  زدایــی خواهــد داشــت.فرزا

یــن مجتمــع همچنیــن بعنــوان بزرگترین  ا
تولیدکننده شــیرخام مخصوص شیرخشــک 
نوزاد در کشــور محســوب می شــود. مروی 
تولیــت آســتان قدس رضــوی هــم در این 
مراســم بر تولید شیر خشــک غذای نوزادان 
و کــودکان تاکید کــرد و گفت: بــا توجه به 
ظرفیــت بــالای صنایــع دامپــروری و لبنی 
ندازی  ه ا رضوی نیاز اســت تا با احــداث و را
ندازی  ه ا کارخانه شــیر خشک و یا توســعه را
کارخانه هــای تعطیــل انحصار تولید توســط 

چندکارخانه شکســته شود.

گلستان خراسان رضوی

فرهنگسرای نخستین  اندازی  راه 
 کارآفرینی و اشتغال شهر گرگان

آغاز عملیات اجرایی توسعه 
وری ۵ هزار راسی آستان قدس رضوی مجتمع دامپر

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار خبرداد؛

اختصاص ۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال زایی در بوشهر
وستای  آبرسانی سیار به ۱۲۰ ر

وین استان قز
م  ئــم مقا یرنــا - قا قزوین-مریم نقــدی  قزویــن - ا
ر  نی سیا برســا ســتان قزوین گفت: آ شرکت آب و فاضلاب ا
نکر در فصــل گرمای  ســتان بوســیله تا به ۱۲0 روســتای ا

است. نجام شده  ا مسال  ا
ین  نی بــه ا برســا فــزود: حجم آ نــی  ا مهــدی حســین خا

نکر بوده است. ر و ۵۷۸ تا ها تاکنون ۲ هزا روســتا
مخــازن  در  نکرهــا  تا ز  ا برخــی  آب  کــرد:  ر  ظهــا ا وی 
رای مشــکل ذخیره ســازی شــده و برخی  روســتاهای دا

ســت. ر گرفته ا ده قرا ســتفا نکرها نیز مســتقیما مورد ا تا
ســتان قزویــن گفت:  ئــم مقــام شــرکت آب و فاضلاب ا قا
یی  روســتا مناطــق  در  میدنی  آشــا مشــکل کمبــود آب 
ســت و  یه ای ا قزوین عمدتــا مربوط به روســتاهای کوهپا
قع در دشــت  ا مین آب روســتاهای و مشــکل خاصــی در تا

ریم. ندا قزوین 
میدنی  آشــا آب  مشــکل  کــرد:  فــه  ضا ا مســوول  یــن  ا
د شــده نیز محدود به روزهای گرم سال در  روســتاهای یا

بســتان است. فصل تا
ز جمله  ندیشــیده شــده ا بیر ا : بــا تدا فزود نی ا حســین خا
لیان  یی در ســا نی روســتا برســا زی مجتمع های آ نــدا ه ا ا ر
میدنی  یل و مشــکلات کمبود آب آشــا ز مسا خیر بخشــی ا ا
یی  لی در مناطق روســتا ز خشکســا ثر ا در فصل گرمــا و متا

ســتان قزوین حل و فصل شده است. ا

 

تولید برق ایران به ۹۱ هزار
 مگاوات رسید

ن به ۹۱  یــرا اصفهان-مریــم مومنــی تولیــد بــرق ا
ز واحدهــای جدید  ری ا بــا بهره بردا وات رســید . ر مگا هزا
ســمی  ، ظرفیت ا کنده تــی، تجدیدپذیــر و تولیــد پرا ر ا حر
وات  مســال، ۲۲4 مگا ه  نخســت ا تولید برق کشــور در ۳ ما
یان  ســمی تولیــد بــرق در پا فــت و ظرفیــت ا یــش یا ا فز ا

وات رســید. ر و ۱۳۱ مگا ه به ۹۱ هزا دما خردا
در  ا  ر ســهم  بیشــترین  ســیکل ترکیبی  ه هــای  نیروگا

ند. ر ا ن د یرا ظرفیت منصوبــه نیروگاهی ا

۶۰ درصد گاز مایع منطقه کرمانشاه 
با ایجاد تراکنش بانکی توزیع شد

ده سرپرســت شــرکت ملی  کرمانشاه-حســنافخارزا
ز توزیع ۶0  ه ا نشــا ورده هــای نفتــی منطقه کرما پخش فرآ
ز طریق زیر ســاخت  یــن منطقــه ا یع در ا ز ما درصــدی گا
هیم  برا »ا د. خیر خبــر دا ه ا نکــی در یک مــا نیکــی با لکترو ا
ز  ر و 4۲۵ تن گا ز مجمــوع یک هــزا : ا فــزود نی«ا یزدا پور
نکی توزیع  کنــش با خیر ۸۳۷ تن بــا ترا ه ا یع در یک مــا ما
ز  یع مــورد نیا ز ما به گفته وی ۶0 درصــد گا ســت. شــده ا
لیــن  ر فعا ا نــو ز در بخشــهای خا مصــرف کننــدگان مجــا
ســتان  یر بخش ها در ا ورزی و ســا صنفــی و صنعتی کشــا
ر شــرکت های  ختیــا ز طریــق پوزهــای در ا ه ا نشــا کرما
د  یجا نان و بــا ا یر پوشــش آ ملیــن ز یــع و عا ز ما مــوزع گا

نکی توزیع شــده است. کنش های با ترا
ئه خدمــات مطلوب  ا ر : بــه منظور ا نــی تصریح کرد ا یزد پور
یــع هماهنگی  ز ما ن و مصــرف کننــدگان گا ندا بــه شــهرو
ه های ذیربط جهت  نی و دســتگا ســتا مات ا های لازم بــا مقا
یع طی جلســات  ز ما نیکــی گا لکترو یــع ا جرای طــرح توز ا

م شــده و یا در دســت پیگیری است. نجا مختلف ا
ه ســوخت  یگا ه ۱۳0 جا نشــا ســتان کرما کنــون در ا هــم ا

نه هوشمند ســوخت فعال است. ما مجهز به ســا

منشور اخلاقی محیط زیستی 
کارکنان اداره کل فرهنگ و ارشاد 

ونمایی شد اسلامی خوزستان ر

ئیــن  ز – محمدمجــدم  علــی بنــی عگبــه در آ اهــوا
ره کل  دا رکنــان ا ز منشــور محیــط زیســت کا یــی ا نما رو
لین  و : ا ر کــرد ظها ســلامی خوزســتان  ا د ا رشــا فرهنگ و ا
رات کل خوزســتان با دیــد و نظر  دا نــه محیط زیســت ا خا
ین  ســتان در ا ســلامی ا د ا رشــا والای مدیرکل فرهنگ و ا

فتتاح شد. ا ره کل  دا ا
یجاد  ز تشــکیل خانــه محیط زیســت، ا فــزود: هــدف ا وی ا
ئه آموزه  را رتباط تنگاتنــگ بین محیط زیســت و مــردم و ا ا

های محیط زیست به صورت مســتقیم به مردم است.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت اهواز با بیــان اینکه امروزه 
محیط زیســت به یک چالش بزرگ جهانی تبدیل شــده است، 
تصریح کــرد: اگر همــه مردم در بحــث حل مشــکلات محیط 
زیست مشارکت نداشــته باشــند هیچ ســازمان و ارگانی نمی 

تواند در این راستا اقدامی انجام دهد.
بتدای تشــکیل  یــن مســئله مهــم در ا بنــی عگبــه گفت: ا
ن در اصل ۵0  ا ر نــون گــذا ســلامی توســط قا جمهوری ا
بلاغ گردیده است،  ساســی نوشــته شــده و به همه ا نون ا قا
م  بلاغــی مقا ز طرفی در سیاســت هــای محیط زیســتی ا ا
ســت که  کید و توصیه شــده ا معظــم رهبــری نیز بــرآن تا
ر  قشــا ز طریق همه ا ید ا ئل مربوط به محیط زیســت با مســا

گیرد. مردم صورت 
مه  دا ر جدیــد و نوینــی در ا هــکا ا : یــک ر وی بیان کــرد
د  رشــا ره کل فرهنگ و ا دا نه محیــط زیســت ا تشــکیل خا
ن منشــور اخلاقــی محیط زیســتی  ســلامی، تحت عنــوا ا
ره ارشــاد تدوین  دا ره توســط کارکنان ا دا یــن ا رکنان ا کا
نجام شــد تا یک  ز این منشــور ا مــروز رونمایی ا گردیــد که ا

ه برای نیل به اهداف محیط زیست داشــته باشیم. نقشــه را

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ز ســال گذشــته  رت نیرو ا ا گرگان-مهنازمحمدزمانی وز
ر و بــرای ترغیب کاهــش مصرف  یــدا میــن برق پا بــا هدف تا
ر  ا در دســتور کا مه تشــویقی ر نگــی، برنا بــرق مشــترکان خا
ســت. چراکه اجرای طرح های متنوع و مشــوق  ده ا ر دا ا خود قر
فزایش  محور مدیریــت مصرف مشــترکان در کنــار برنامه های ا

ر است. ز اهمیت بســیاری برخوردا ظرفیت تولید برق، ا
یــن زمینــه با هــدف صرفه جویــی و کاهــش مصرف برق  در ا
ی بهره مندی همه مشــترکان  نگی، طرحی بــرا مشــترکان خا
ســاس آن  ز پاداش کاهــش مصرف برق تعریف شــده که برا ا
د تا  ول خــردا ز ا نگــی بــا کاهش مصــرف برق ا مشــترکان خا
ز  به ســال قبل ا مســال نســبت به دوره مشــا یان شــهریور ا پا
ر تومان  ا تــی ۵00 تومــان تــا ۲ هــز ا ز کیلوو رت نیــرو ا ا وز

هند کرد. فــت خوا یا پاداش در
رت نیــرو در ســال ۱40۱ طــرح پــاداش صرفه جویی در  ا وز
ســتقبال مشــترکان  ا کــرد که مورد ا جر ا ا ۱ ر لــب طرح ۵= قا
ســت  ین ا مســال در ا مــا تفاوت آن بــا طرح ا ر گرفــت، ا قرا
ین طرح محــدود به مشــترکان با  ی ا جرا که ســال گذشــته ا

مســال برای همه مشــترکان  ما ا ، ا لگو بــود یر ا مصرف بــرق ز
لگو هم تعریف شــده  ز ا و حتــی مشــترکان با مصــرف بیــش ا

. ست ا
۱، قبوض برق 4۲ درصد مشترکان  در طرح ســال گذشــته ۵=
ز  مشــمول پــاداش صرفه جویــی شــده و قبــض بــرق بیش ا
لــغ بر  ر شــد و با نکا یــگان یــا بســتا ا ۸ میلیــون مشــترک ر
ز  ین عده ا ی ا رد تومان پــاداش صرفه جویی بــرا ۱۳۵0 میلیــا

مشــترکان تخصیص یافت.
4 درصدی مصــرف برق  عــث کاهــش ۵. یــن طرح با ی ا جرا ا
ز آن شــد. بر مبنــای همین  بســتان ســال قبل ا نســبت به تا
بســتان ســال جاری  مســال هم در تا رت نیرو ا ا موفقیــت، وز
ی پــاداش صرفه جویــی در مصرف برق  ا بــرا ی ر یژه ا طــرح و
یش  فزا نــون ا ی قا جــرا نگــی در نظــر گرفت کــه ا بخــش خا
ســری  نــی مصــرف بــرای پرمصرف هــا و نیــز طرح سرا پلکا

صلی آن است. ز سیاســت ا پاداش صرفه جویی، ا
ن مصــرف مشــترکان نســبت به  ســاس طــرح فعلــی میزا برا
بی می شــود و مشــترکان  یا ز ر نهــا ا به ســال قبل آ دوره مشــا

هند  فــت پاداش صرفه جویــی خوا یا ئز در نی حا به صــورت پلکا
. شد

ن پاداش در نظر گرفته شــده بســته  د شــده میــزا در طرح یا
ســت، یعنی هر  ن مصــرف برق مشــترکان متفــاوت ا بــه میزا
یافت پاداش  ن کاهش مصرف بیشــتر باشــد رقــم در چه میزا
زای هــر کیلووات  ســاعت برق نیز بیشــتر می شــود.  هم بــه ا
ندکــی صرفه جویــی در مصرف  ن با ا ندا ن گفت شــهرو می توا
ر تومــان یعنی  ا زای هر کیلــووات  ســاعت تا ۲ هــز برق بــه ا
بــر هزینه فــروش بــرق، پــاداش می گیرند.  ا معــادل ۲0 بر
ده شــده تا با  رتی یــک فرصت به همــه مشــترکان دا بــه عبا
به گذشــته، نرخ پاداش  کاهــش مصرف نســبت به دوره مشــا
ین همه مشــترکان  برا یــش دهنــد، بنا فزا بر ا ا ا تــا 4 بر خود ر
ردی چون  یت مــوا بــا مدیریت مصــرف بهینــه برق و بــا رعا
یشــی بــر روی دمای آســایش )دمای  یل سرما تنظیــم وســا
فی، هم  ضا یل برقــی ا رج کردن وســا ر خا ز مدا ۲4 درجــه( و ا
ر برق  یدا میــن پا ا در تا فــت می کنند هم کشــور ر یا پاداش در

می کنند. یاری 

بگیریم پاداش   ، دهیم  کاهش  را  برق  مصرف 
گلستان

مازندران

ن  ا ندر ز مــوزش و پــرورش ما میری فر  مدیرکل آ ســاری-ا
کنــون ۳ میلیــون و ۸00 جلد کتاب درســی  ینکــه تا عــلام ا با ا
یــی تــا متوســطه در  بتدا ز ا یــه هــای مختلــف تحصیلــی ا در پا
ز  ن ا ا مــوز نــش آ ا یــع میــان د رشــته های مختلــف جهــت توز
کنــون ۳ میلیون جلد  ســت، گفــت: تا یافت شــده ا نه در رتخا ا ز و
ن توزیع  ا نــدر ز کتب درســی بــرای ســال تحصیلی جدیــد در ما

است. شده 
ســت کــه ثبت  لی ا ینکه چند ســا ه به ا ر شــا لــی  با ا  حســین کما
م  نجا نه ا ما ز طریــق ســا ن ا ا مــوز نش آ ســفارش کتب درســی دا
ز  نند ا ا ده هــا می تو نوا ن و خا ا مــوز نش آ ر کرد: دا ظها می شــود، ا
نه نســبت به ثبت ســفارش کتب درســی  ما جعه به ســا طریق مرا

م کنند. قدا دوره های تحصیلــی ا
م کتب درســی اطلاع  فزود: آموزش و پرورش بــرای ثبت نا وی ا
م  هتما ده هــا ا نوا رس و خا ن مــدا شــته و مدیرا ا دا نی لازم ر رســا

ند. ر مناســبی نسبت به ثبت ســفارش کتب درسی دا
ینکــه توزیع  ن با بیــان ا ا نــدر ز مــوزش و پــرورش ما مدیرکل آ
ثیر  موزشــی تا و تحویــل به موقــع کتــب درســی در کیفیــت آ
م تعلیــم و تربیت در  رد، تصریح کــرد:  مجموعــه نظا مســتقیم دا
م کتب درســی( نســبت  ثبت نا همیت موضوع ) ســتان به دلیــل ا ا

ند. ر ا ا د مر جدیت لازم ر ین ا به ا
خیــر آموزش و پرورش  ینکه در دو ســال ا علام ا ین مســئول با ا ا
یافت  نه و در ما ن در ثبت ســفارش کتب درســی در ســا ا نــدر ز ما
ور شــد: ۹۷  دآ ا کســب کــرد، یا ول کشــور ر تبه ا تحویــل آن ر
م به ثبت ســفارش  قدا ن مدرســه ا ن و مدیرا ا مــوز نش آ درصد دا
نگــر جدیــت و پیگیری  نه کردند کــه بیا ما کتب درســی در ســا

ستا است. ا ین ر آموزش و پرورش در ا
نش  م کتب درســی دا ینکه بــرای ثبت نــا ا کیــد بر لــی بــا تا کما
ز به  یــه هفتم و دهــم متوســطه نیا یی، پا بتدا ول ا یــه ا ن پا ا موز ا

ده ها  نوا یــم خا ر : تقاضا دا ر کــرد ظها ســت، ا پیگیری بیشــتری ا
رس نســبت به ثبت ســفارش کتب درســی جدیت  ن مدا و مدیــرا
یافت و  ا در ر گیرنــد تــا بــه موقع کتــب درســی ر ا بــه کا لازم ر

ن دهیم. موزا نش آ تحویــل دا
رس  ن خاطرنشــان کرد: مدا ندرا ز مدیرکل آموزش و پــرورش ما
یی  گــر جا در ثبــت و ســفارش کتــب درســی مکمــل هســتند ا
ن مدرســه در  ن کــم کاری کنند، مدیرا موزا نش آ ده ها و دا نوا خا

شــت. هد دا ا خوا ین خصوص همکاری لازم ر ا

مدیرکل آموزش و پرورش استان:
۳ میلیون جلد کتاب درسی در مازندران توزیع شد

شنبه      14 مرداد 1402    شماره 1379



رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد
عرضه ارز اربعین برای هر متقاضی ۲۰۰ هزار دینار

رئیس کل بانک مرکزی گفت: در ارائه خدمات ارزی به زائران مراســم 
اربعین حسینی، امسال چهار بانک عامل نسبت به عرضه ارز اربعین به 

هر یک از متقاضیان ۲۰۰ هزار دینار اقدام می کنند.
 محمدرضا فرزیــن رئیس کل بانک مرکزی گفت: به منظور تســریع و 
تسهیل در ارائه خدمات ارزی به زائران مراسم اربعین حسینی، امسال 
چهار بانک عامل نسبت به عرضه ارز اربعین به هر یک از متقاضیان ۲۰۰ 

هزار دینار اقدام می کنند.
وی افزود: جزئیات این اقدام بزودی توسط روابط عمومی بانک مرکزی 
اعلام می شــود. بانک ها نیز بر اساس سیاســت داخلی خود نسبت به 

اعطای تسهیلات اربعین اقدام خواهند کرد.

هزینه وام مسکن افزایش یافت
آخرین ارقام حاکی از آن است هزینه وام مسکن برای متقاضیان نسبت 
به حدود ۱۰ روز قبل افزایش یافته اســت و متأهل های ساکن پایتخت 

برای دریافت این وام باید بیش از ۱۷۲ میلیون تومان پرداخت کنند.
هر برگ اوراق وام مسکن )تسه( در مرداد سال ۱۴۰۰ با قیمت ۸۴ هزار 
و ۷۰۰ تومان و در شهریور همان ســال با قیمت ۸۸ هزار و۱۰۰ تومان 
داد و ستد می شود. این اوراق در ماه مهر ســال ۱۴۰۰ معادل ۸۹ هزار 
تومان، در آبان ماه ســال ۱۴۰۰ معادل۸۹ هزار و ۳۰۰ تومان  و در آذر 

نیز۹۰ هزار  تومان قیمت دارد.
اوراق تسهیلات مسکن در دی  و بهمن ســال ۱۴۰۰ نیز با قیمت های 
۸۸ هزار و ۴۰۰ و ۸۸ هزار و ۳۰۰ تومان معامله می شــود. این اوراق در 
ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ معادل ۸۹ هزار و ۸۰۰  تومان قیمت داشته 

که این گزارش بر اساس قیمت سال ۱۴۰۲ نوشته شده است.

قیمت اوراق برای مجردها و متأهل های تهرانی
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا ۵۶۰ میلیون تومان 
تسهیلات دریافت کنند که شامل ۴۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید 
مسکن و۱۶۰  میلیون تومان وام جعاله می شود؛ لذا برای دریافت ۴۰۰ 
میلیون تومان وام باید ۸۰۰ برگه تســهیلات مســکن خریداری کنند 
که هزینه این تعداد با اوراق ۸۹ هزار و ۸۰۰ تومانی، ۷۱ میلیون و ۸۴۰ 
هزار تومان می شود. همچنین با در نظر گرفتن ۱۶۰ میلیون تومان وام 
جعاله که برای آن باید ۳۲۰ ورق به مبلغ ۲۸ میلیون و ۷۳۶ هزار تومان 
خریداری کنند، مجموع هزینه خرید اوراق به ۱۰۰ میلیون و ۵۷۶ هزار 

تومان می رسد.
زوج های تهرانی نیز بر همین اســاس می توانند تا سقف ۹۶۰ میلیون 
تومان شــامل ۸۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مســکن برای هر 
نفر و ۱۶۰  میلیون تومــان وام جعاله دریافت کننــد؛ بنابراین زوجین 
باید ۱۶۰۰ برگه تسهیلات مســکن خریداری کنند که هزینه آن ۱۴۳ 
میلیون و ۶۸۰ هزار تومان می شود که همراه با هزینه ۲۸ میلیون و ۷۳۶ 
هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید ۳۲۰ ورق تســهیلات مســکن 
خریداری کننــد، در مجموع بایــد ۱۷۲ میلیــون و ۴۱۶  هزار تومان 

پرداخت کنند.

شهرهای بالای 200 هزار جمعیت
سقف این تســهیلات برای مراکز استان و شــهرهای با جمعیت بیش 
از ۲۰۰ هزار نفر برای مجردها به ۳۲۰ و بــرای زوجین به ۶۴۰  میلیون 
تومان رسیده اســت. با توجه به اینکه مجردها باید ۶۴۰  و متاهل های 
ساکن این شــهرها نیز باید ۱۲۸۰ برگه تســهیلات مسکن خریداری 
کنند، مجردها بایــد ۵۲ میلیون و ۴۷۲ و متاهل هــا نیز ۱۱۴ میلیون 

و۹۴۴ هزار تومان پرداخت کنند.

جهش پرداخت  وام ازدواج و فرزندآوری در تیرماه
 پرداخت ۲۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات 

وز در ۲۰ ر
نزدیک به ۱۰۹ هزار نفر از ابتدای تیرماه تا بیســتم همان ماه موفق به 
دریافت وام ازدواج و فرزندآوری از شبکه بانکی کشور شدند؛ این میزان 
از ابتدای ســال تا ۲۰ تیر بیش از ۳۹۴ هزار نفر به ارزش نزدیک به ۵۳ 

هزار میلیارد تومان بوده است.
 به نقل از وزارت امور اقتصــادی و دارایی، از ابتدای ســال تا ۲۰ تیر به 
۳۹۴ هزار متقاضی وام ازدواج و فرزند، نزدیک به ۵۳ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات توسط شــبکه بانکی پرداخت شده اســت؛ ۲۰۴ هزار نفر از 
متقاضیان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ ۴۱.۲ همت دریافت 
کرده اند که نســبت به مدت مشابه ســال قبل ۱۷ درصد رشد داشته 

است.
همچنین بنابر اعلام بانک مرکزی تاکنون ۱۹۰ هزار فقره تســهیلات 
قرض الحســنه فرزند به مبلغ ۱۱.۵ همت به متقاضیان پرداخت شده 
است که این میزان رشد ۹۳ درصدی نســبت به مدت مشابه سال قبل 

داشته است.

در همین حال از تیر ســال ۱۴۰۱ تاکنون در قبال تســهیلات ودیعه 
مسکن ۲۷۷ هزار و ۵۳۶ پرونده تشکیل شده که از این تعداد ۲۴۳ هزار 

و ۶۸۵ نفر به میزان ۱۴.۲ همت تسهیلات دریافت کرده اند.
مقایسه این آمار با آمار پرداخت تســهیلات ازدواج و فرزند آوری شبکه 
بانکی از ابتدای ســال تا پایان خرداد ماه ســال جاری نشــان می دهد 
که فقط در ۲۰ روز از تیــر ماه ۱۰۹ هزار نفر بــه دریافت کنندگان این 
تسهیلات اضافه شــده و در همین بازه قریب به ۲۴ هزار میلیارد تومان 

تسهیلات ازدواج و فرزندآوری پرداخت شده است.
 از ابتدای ســال جاری تا ۳۱ خرداد ماه امســال، ۱۴۳ هزار و ۴۸۵ نفر 
معادل ۲۸ هزار و ۹۸۲ میلیارد تومان تســهیلات ازدواج دریافت کرده 

اند.
براســاس این گزارش، متقاضیــان در صــف دریافــت وام ازدواج تا 
۱۴۰۲/۰۳/۳۱ تعداد ۳۰۵هزار و ۹۹۸ نفر هســتند که از این تعداد ۶۶ 
هزار و ۴۴۳ نفر با تکمیــل مدارک در مرحله تکمیل مــدارک و انعقاد 
قرارداد برای دریافت تســهیلات قرار دارند. علاوه بر این از ابتدای سال 
۱۴۰۲ تا کنون ۴ هزار و ۶۸۱ هزار ایثارگر از این تسهیلات به مبلغ ۴۴۰ 

میلیون تومان استفاده کرده اند.
در حوزه تسهیلات قرض الحســنه فرزندآوری در طول سال ۱۴۰۱ در 
مجموع ۳۳ هزار و ۱۱۸ میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به ۸۲۳ 
هزار و ۶۵۳ نفر پرداخت شــده و از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا ۳۱ خرداد ماه، 
۸ هزار و ۶۲۴ میلیارد تومان تســهیلات به ۱۴۱ هــزار و ۵۸۹ نفر اعطا 

شده است.
دراین بخش تعداد متقاضیان در صف از ابتدای ســال ۳۰۷هزار و ۵۲۰ 
نفر است که از این تعداد ۵۰ هزار و ۴۱۶ نفر در مراحل تکمیل پرونده و 

انعقاد قرارداد برای اخذ تسهیلات فرزندآوری هستند.

ودهنگام گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی  آغاز تولید ز
 تا پایان مردادماه

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس گفت: اکنــون ۴ حلقه چاه فاز ۱۱ 
پارس جنوبی تکمیل شــده و تا پایان مردادماه امسال تولید زودهنگام 
از این فاز آغاز می شــود.به نقل از وزارت نفت، محمدحسین مدیرعامل 
شــرکت نفت و گاز پارس متجلی در نشســت مدیران دســتگاه های 
اجرایی کشــور با مدیران صنعت نفت در پارس جنوبی با اشاره به اینکه 
پارس جنوبی خط مقدم جبهه اقتصادی کشــور اســت، اظهار کرد: بر 
اســاس تاکید رهبر معظم انقلاب که خرمشهرها در راه است، باید برای 

خط مقدم جبهه اقتصادی باید برنامه مشخصی وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: ناترازی گاز در زمســتان و تابســتان وجود دارد و باید با 

برنامه ریزی از مشکلات آینده جلوگیری کنیم.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس تأکید کرد: افت فشار مخزن پارس 
جنوبی و نا ترازی گاز در آینده نیز وجود خواهد داشــت و برای حل این 
مشکل باید مســیرها را کوتاه کرد و بتوانیم به هدف بزرگی که در پیش 
داریم برسیم.متجلی با بیان اینکه در دو سال اخیر تصمیم های بزرگی 
در کشور گرفته شــده است که می توان به نصب ســکوی فاز ۱۱ اشاره 
کرد، گفت: در سال های گذشــته یک دکل حفاری با کارایی ۴۰ درصد 
در فاز ۱۱ کار می کرد اما در دولت ســیزدهم این دکل جابه جا شــد و 
اکنون چهار حلقه چاه تکمیل شده و تا پایان مردادماه تولید زودهنگام 
از این فاز آغاز می شــود.وی افزود: احداث خط لوله جدید فاز ۱۶ نیز در 

حال اجراست و تا مهرماه امسال به بهره برداری می رسد.
مدیرعامل نفت و گاز پارس گفت: در فشار افزایی باید به سمت استفاده 

از کمپرسورهای به روز دنیا حرکت کنیم.

فرآورش ۷۵ درصد گاز کشور در ۱۳ پالایشگاه 
پارس جنوبی

مدیرعامل مجتمــع گاز پارس جنوبی گفت: ۷۵ درصد گاز کشــور در 
۱۳ پالایشگاه گازی پارس جنوبی فرآورش شده و به خطوط سراسری 
تزریق می شــود. احمد باهوش در نشست مدیران دستگاه های اجرایی 
کشــور با مدیران صنعت نفت در پارس جنوبی با اشــاره بــه اینکه در 
گذشته مشــکل نا ترازی گاز در زمستان وجود داشــت، اظهار کرد: اما 

اکنون در تابستان نیز این نا ترازی وجود دارد.
وی ادامه داد: با وجود تعطیلی سراســری در کشور، اما نیروگاه های این 
منطقه برای تأمین گاز به صورت ۲۴ ســاعته فعال است تا نیاز مردم را 
تأمین کنند.مدیرعامل مجتمع گاز پــارس جنوبی به نیروگاه بعثت در 
این مجموعه اشــاره کرد و گفت: این نیروگاه بخــش زیادی از نیاز برق 
سراسری را تأمین می کند.باهوش تاکید کرد: شرکت نفت و گاز پارس، 
گاز غنی را در ســکوهای دریایی تولید می کند و گاز تولیدشده پس از 
انتقال به خشــکی، در ســایت های یک و دو در ۱۳ پالایشگاه فرآورش 
می شــود.وی با تاکید بر اینکه ۷۵ درصد گاز کشور از این منطقه تأمین 
می شود، تصریح کرد: بخشــی از محصولات تولیدی به عنوان خوراک 
پتروشیمی مورد استفاده قرار می گیرد و گاز سبک به خطوط سراسری 

گاز تزریق می شود.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد
شرایط رکودی در دلار باعث رکود در بازار سرمایه 

شده است
محمد غفوری گفت: دو ماهی اســت که به تبع نزولی بودن دلار شرایط 

آن چنان رونقی نداریم و بازارسرمایه هم در این وضعیت ریزشی است.
محمد غفوری کارشناس بازار ســرمایه گفت: دو ماهی است که به تبع 
نزولی بودن دلار شــرایط آن چنان رونقی نداریم و بازارسرمایه هم در 
این وضعیت ریزشی است.غفوری افزود: دلیل منفی بودن دلار عبارت 
است: طبق سنوات گذشته در ۶ ماهه اول سال همیشه شاهد افت تقاضا 
در دلار هستیم، از طرفی هم با نزدیک شــدن به ماه های محرم و صفر 

بسیاری از تقاضاها برای دلار فروکش می کند.

محمد غفوری در پایان گفت: وضعیت بازارهــا منفی بوده و مهمترین 
عامل رکودی بودن قیمت دلار است، دولت برای کسری بودجه امسال، 
دلار را در وضعیت رکودی قرار داده است و اگر شاهد گشایش اقتصادی 
نداشته باشیم بیشتر شبیه یک فشــردگی قیمت بوده و در سال آینده 
می توان شاهد رها شــدن فنر تورم بود، با این نقدینگی و تورم وضعیت 
اقتصاد کشــور را دچار رکود تورمی کرده اســت و با افزایش نرخ بهره 
سیاســت گذار نتوانســته تورم را کنترل کند و می توان انتظار افزایش 

دلار باشیم.

تعاونگران ۲۰۰ هزار واحد مسکونی می سازند
 رییس اتاق تعــاون ایران گفت:اتــاق تعاون برای ســاخت ۲۰۰ هزار 
واحد مسکونی توســط تعاونی های مســکن با وزارت راه و شهرسازی 

تفاهمنامه همکاری امضا کرده است.
»بهمن عبداللهی« در حاشــیه بازدید از بیست و ســومین نمایشگاه 
بین المللی صنعت ســاختمان در گفت و گــوی اختصاصی با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا افــزود: اقدامات لازم در این زمینه صورت گرفته اســت 
و تعاونگران ساخت ۱۰ هزار واحد مســکونی را شروع کرده اند و کلنگ 
ســاخت ۲۰ هزار واحد مســکونی نیز تا چند هفته آینده به زمین می 
خورد.رییس اتاق تعاون ایران ابراز امیدواری کــرد: تعاونگران بتوانند 
در یک فاصله زمانی معقول به اهداف ســاخت مسکن در طرح نهضت 

ملی دست یابند.
وی به نقش تعاونی های مســکن در احیای بافت فرســوده اشاره کرد 
و گفت: در قالب طرح ۲۰۲۰ که نماینگر ۲ هــزار و ۲۰ محله یا منطقه 
فرسوده در کشــور است اتاق تعاون مسوولیت تشــکیل تعاونی ها را بر 

عهده دارد.
عبداللهی عنوان کــرد: بهترین قالب برای احیای بافت های فرســوده 
با حضور تعاونی ها در قالب مشــارکت عمومی مردم است که بازخورد 

خوبی به همراه خواهد داشت.
وی با اشاره به تشکیل ۹۵ تعاونی مسکن در احیای بافت فرسوده گفت: 
برای تعاونی های جدید با همــکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

شرایط و سیاست هایی در نظر گرفته شده است.
رییس اتاق تعاون ایران خاطر نشــان کرد: تعاونی ها بعد از تشکیل می 
تواننــد در محله های خود کار را شــروع کنند تا اقدامــات خوبی را در 
بازسازی و احیای بافت های ناکارآمد شــهری شاهد باشیم.به گزارش 
ایرنا، بیست و سومین نمایشــگاه بین المللی صنعت ساختمان از سوی 
اتاق تعاون ایران، با شرکت بیش از ۸۵۰ شرکت داخلی و خارجی تا ۱۵ 

مرداد ماه در نمایشگاه بین المللی تهران برپاست.
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 تلاش بی وقفه دولت سیزدهم برای تامین 
آب پایدار در سیستان و بلوچستان

خریدار   دولــت ســیزدهم و وزارت نیرو برای 
حل مشکلات آب سیســتان و بلوچســتان از ۴ 
جبهه جغرافیایی در شمال، شرق، مرکز و جنوب، 
پروژه های متفاوتی را تعریف و اجرایی کرده است 
که پیش بینی می شــود با تکمیل و نهایی شدن 
این پروژه ها وضعیت آب شــرب این اســتان به 

شکل قابل ملاحظه ای بهبود یابد.
 یکی از اقدام هــای مهم دولت ســیزدهم تلاش 
برای برطرف کردن مشــکلات کم آبی در مناطق 
مختلف کشور اســت که در دولت های قبل مورد 
توجه قرار نگرفته بود. بر همین اساس اقدام های 
گسترده ای از ابتدای دولت ســیزدهم برای حل 

مشکلات رقم خورد.
یکی از مناطقی که ســایه مشــکلات آبی بر آن 
چنبره زده اســت استان سیســتان و بلوچستان 
اســت که وزارت نیرو برای حل مشــکلات آنکه 
ناشــی از رها نشــدن حقآبه هیرمند هم هست 
تدارک های وســیعی دیده اســت. طبــق اعلام 
وزارت نیرو، اســتان سیســتان و بلوچســتان از 
جمله استان های دارای تنش آبی کشور است که 
در سال های گذشته با مشــکلات فراوانی در این 

حوزه رو به رو بوده است.
اســتان سیســتان و بلوچســتان، اســتانی بــا 
پایین ترین میانگین بارندگی ســالانه در کشور 
اســت که عمــده بارندگی های آن بــه صورت 
مونســون و در مرکز و جنوب آن ثبت می شود. به 
لحاظ آب و هوایی اســتان سیستان و بلوچستان 
در مقایسه با دیگر استان های کشور دارای شرایط 
منحصر به فردی اســت، به طوری که بیشترین 
دمای هوای تابستان در بیشــتر روزهای سال به 
شهرهای این استان اختصاص دارد و در عین حال 
در بعضی از روزهای زمستان، شمالِ این استان در 

لیست سردترین نقاط کشور قرار می گیرد.
میانگین بارندگی ســالانه اســتان سیســتان و 
بلوچستان در میان دیگر استان ها در پایین ترین 
ســطح قرار دارد و این بارندگی های ناچیز نیز در 
بیشتر مواقع به صورت سیلابی در مرکز و جنوب 
اســتان ثبت می شــود که به دلیل نبــود تغذیه 
یا ذخیره سازی مناســب این منابع به سرعت از 

دسترس خارج می شوند.
به دنبال تشــدید روند گرمایش جهانی و افزایش 
مشــکلات آبی در این اســتان، دولت سیزدهم 
مجموعه ای از اقدام هــا و پروژه های آبی مختلف 
را در قالــب برنامه های کوتاه مــدت، میان مدت 
و بلندمدت برای این اســتان وارد فــاز اجرا کرده 
اســت، برنامه هایــی کــه در ۴ جبهــه متفاوت 

جغرافیایی قابل دسته بندی است.
اهم برنامه های وزارت نیرو برای کاهش تنش آبی 
استان سیستان و بلوچســتان و تقویت شبکه آب 

شرب این است آنکه وارد فاز اجرا شده است.

برنامه ریزی و تلاش برای افزایش ظرفیت 
تصفیه خانه ها و نوسازی شبکه

در شــمال اســتان با توجه به منابع آبی موجود و 
چاه نیمه هــا در دهه هفتــاد به همه روســتاها 
آبرسانی شده است و آب تصفیه در همه روستاها 
توزیع می  شود، اما با توجه به قدمت تاسیسات و در 
نظر نگرفتن بعضی از مصارف و همچنین افزایش 
نیاز هم اکنون طرح بازنگری شبکه های آب شرب 
روســتایی و اصلاح شــبکه های توزیع با اولویت 
مناطــق دارای تنش بیشــتر وارد فــاز عملیاتی 
شده است.در شــمال اســتان با توجه به قدمت 
تاسیسات روســتایی در تابستان ها برخی از نقاط 
که از تصفیه خانه فاصله دارند و عمدتاً در شــمال 
هیرمند، نیمروز و هامون قــرار دارند، دچار افت 
فشار و قطعی آب می شــوند که در بعضی از نقاطِ 
این شهرستان ها برای رفع کمبود آب، تاسیسات 
شــهری و روســتایی به یکدیگر متصل شد و این 
امر سبب شــد تا ۳۶۰ لیتر در ثانیه در این نقاط به 

روستاها کمک شود.
در حال حاضر به همه شــهرها و روستاها شمال 
اســتان از طریــق ۲ تصفیه خانــه در مجموع به 
ظرفیت یک هزار و ۸۰۰ لیتر در ثانیه آبرســانی 
می شــود و همچنین برای رفع همه کمبودهای 
آب شــرب روســتاها در طرح جهاد آبرسانی، در 

۵ ناحیه فشاری اصلاح و نوســازی همه خطوط 
انتقال و شبکه های توزیع در حال اجراست.

حفر 11۵ حلقه چاه و خطوط انتقال برای حل 
مشکل آب

با توجه بــه جغرافیای طبیعی مرکز اســتان، در 
این منطقه از منابع آب زیرزمینــی برای جبران 
کسری آب شرب شهروندان اســتفاده می شود. 
در واقع فقر منابع آب زیرزمینی در دشت زاهدان 
باعث شده تامین آب این شــهر با جمعیت حدود 
یک میلیون نفر از نقاط دیگــر و از طریق خطوط 
و ایســتگاه های پمپاژ انتقال یابد چاه نیمه، دشت 
حرمک، آب شــیرین کن و چاه های سطح شهر از 
جمله اصلی ترین منابع تامین آب زاهدان هستند 
که دو هزار تا دو هزار و ۱۰۰ لیتــر در ثانیه آب از 

این منابع تامین می شود.
در واقع در حــال حاضر ۷۰۰ لیتــر از چاه نیمه، 
۵۰۰ لیتــر از طریق شیرین ســازی، ۴۰۰ لیتر از 
چاه های حرمــک و ۴۰۰ لیتر از چاه های ســطح 
شهر زاهدان برداشت می شــود. با این وجود نیاز 
آبی شهر زاهدان بر اساس سرانه های مصوب و در 
اوج مصرف با توجه به اضافه شدن نقاط جمعیتی 
جدید به شهر هم اکنون به بیش از دو هزار و ۶۰۰ 

لیتر در ثانیه رسیده است.
برای جبران این کســری نیز ۴۲ هزار مترمکعب 
در شبانه روز در سطح شهر شیرین سازی صورت 
می گیرد کــه ۱۵ هزار متر مکعــب آن در ابتدای 
سال گذشــته انجام شــد و در مجموع ۵۰۰ لیتر 
در ثانیه آب از طریق بخــش خصوصی و در قالب 
خرید تضمینی شیرین ســازی و به شبکه تزریق 
می شــود؛ همچنین برای رفع کمبود آب، وزارت 
نیرو منابــع حرمک را در دســتور کار قرار داد که 
با توجه به کاهش حجم آب چاه نیمه ها ناشــی از 
تحقــق نیافتن حقابــه این ظرفیت بــرای طرح 

اضطراری در نظر گرفته شده است.
طرح تامین آب اضطراری شــهر زاهدان و منطقه 
سیســتان که با حفــر ۱۱۵ حلقه چــاه در نقاط 
مختلف در دســتور کار وزارت نیرو قــرار دارد و 
هم اکنــون در مناطق حرمک، هامــونِ هیرمند، 
شیله، بندان و نوار مرزی جنوب شرق سیستان در 
حال اجرا است. این پروژه با وجود عملیات اجرایی 
مطلوب در کوتاه مدت و در مواقع بحران می تواند 
بخشی از نیاز آب شرب را تامین کند، این طرح در 
حرمک تکمیل و در هامــون هیرمند با ۸۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی در حال اجرا است که لازم است 

شیرین سازی نیز بشود.
برای نقاط حاشــیه شــهر زاهدان نیز که بیشتر 
در قســمت های شــمالی و غرب تحــت عنوان 
شــهرک های جدید و نقــاط روســتایی اضافه 
شده اند، طی چند ســال اخیر لوله گذاری شبکه 
توزیع صورت گرفته اســت و وزارت نیرو به دلیل 
اضافه نشــدن منابع تامین آب از منابع موجود یا 
از طریق برداشت آب از سفره شهر زاهدان مشکل 
تامین آب بهداشــتی را برطرف کرده است و برای 
شرب از طریق بخش خصوصی با واگذاری امتیاز 
شیرین ســازی آب بــا هماهنگی ســایر مراجع 

ذیصلاح توزیع آب شرب را انجام می دهد.
پیش بینی می شــود با تکمیل طرح انتقال آب از 
آبخوان شرقی استان و افزایش ظرفیت تامین آب 
شهر زاهدان که بر اساس برنامه ریزی وزارت نیرو 
پیش بینی شده است، در کوتاه ترین زمان ممکن 
توسط شــرکت آب نیرو اجرا شود مشکل کمبود 
آب شرب شهر زاهدان مرتفع شــود. برای تامین 
آب شرب شــهر خاش نیز انتقال آب از دو دشت 
دوربنٌ و کلچات صورت می گیرد کــه با توجه به 
ناپایداری حجم سفره در صورت کمبود بارندگی 
دچار افت سطح آب می شوند که با حفر چاه های 

جدید کمبود در کوتاه مدت مرتفع خواهد شد.
برای حــل مشــکل آب شــرب خــاش و همه 
روســتاهای بخش مرکزی انتقال آب از کارواندر 
به طول ۷۲ کیلومتر در دســتور کار شرکت قرار 
گرفته اســت که تاکنون ۹.۵ کیلومتــر آن انجام 
و پیش بینــی منابع مالــی از طریق مــاده ۵۶ و 
اعتبارات ملی برای پیشــبرد طرح صورت گرفته 

است.

بهره برداری از سد ماشکید علیا 
برای جبران کمبود آب شرق استان 

سیستان و بلوچستان
در شرق استان و در منطقه سراوان بزرگ )شامل 
سراوان، سوران و مهرســتان( نیز در حال حاضر 
آبرســانی از منابع آب زیرزمینــی در همه نقاط 
جمعیتی صورت می گیرد که وابستگی شدیدی 
به بارندگی های سالانه دارد. با بهره برداری از سد 
ماشکید عُلیا برنامه ریزی آبرســانی به شهرهای 
مهرســتان، ســوران و هیــدوچ توســط وزارت 
نیرو عملیاتی خواهد شــد، طرحی که هم اکنون 
توســط شــرکت آب نیرو در حال انجام اســت و 
برای روستاهای مســیر نیز اجرای خطوط انتقال 
و شبکه توزیع در طرح جهاد آبرسانی پیش بینی 

شده است.
هم اینــک عملیــات اجرایی این طــرح برای ۸ 
روســتای پرجمعیت آغاز شده است و پیش بینی 
می شود برای کلیه روستاهای بم پشُت و سیرکان 
آب از ســد در حــال احداث ماشــکید سُــفلی 
انتقــال یابد. بررســی ها حکایــت از آن دارد که 
دولت بالغ بــر ۷ هزار میلیارد تومــان منابع مالی 
لازم برای تکمیل ســد ماشکید ســفلی و ۳ هزار 
میلیارد تومان برای تکمیل ۳ خــط انتقال آب از 
سد ماشکید علیا به شهرســتان های مهرستان و 
سیب ســوران در نظر گرفته است.با اتمام اجرای 
خط لوله از سد ماشــکید علیا تا روستاهای بخش 
هیدوچ شهرســتان سیب و ســوران پیش بینی 
می شــود جمعیتی نزدیک به ۱۵ هزار تن که در 
روســتاهای این بخش زندگی می کنند، از نعمت 
آب شــرب پایدار برخوردار شــوند. همچنین با 
اجرای خط لوله دیگری از ســد ماشــکید علیا به 
سمت مناطق شــهری و روســتایی شهرستان 
مهرستان و خط انتقال ســد ماشکید علیا به شهر 
ســوران نیز جمعیتی بالغ بر ۱۰۰ هزار نفر دیگر 

نیز به آب شرب پایدار متصل خواهند شد.
علاوه بر این پروژه ها، عملیات احداث سد و انتقال 
آب دیگری تحت عنوان ســد ماشکید سفلی نیز 
با اعتباری بالغ بر ۱۰ هــزار میلیارد تومان در این 
استان آغاز شــده که تا کنون ۱۸ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشــته و مقرر اســت با اتمام این پروژه 
به جمعیتی بالغ بر ۲۰۰ هزار تن در شهرســتان 

سراوان آبرسانی پایدار صورت بگیرد.
در جنوب استان نیز با بهره برداری از سد زیردان و 
اجرای یک هــزار و ۸۰۰ کیلومتر خطوط انتقال و 
شبکه توزیع و ۲۰ هزار مترمکعب مخزن ذخیره، 
۳۵۰ روســتا به آب پایدار متصل شده است و در 
حال حاضر در شهرستان های چابهار، دشتیاری و 
قصرقند روستاهای بخش های پیرسهراب، پلان، 
تلنگ و مجموعه دلگان ها و تعدادی از روستاهای 
ریمدان به این سد متصل شــده اند که لازم است 
تعدادی از ساکنان این روستاها با گرفتن انشعاب 
و نصب کنتور در بهره برداری و نظام مند شــدن 

توزیع آب در شبکه این شرکت را یاری کنند.
از روســتاهای بخش مرکزی شهرســتان چابهار 
تاکنون در طرح جهاد آبرســانی برای ۵۰ روستا 
لوله گذاری شــبکه توزیع و خطوط فرعی انجام یا 
در مراحل نهایی قرار دارد که با تکمیل خط انتقال 
لاتیدان این روســتاها نیز به آب پایدار می رسد و 
مجموعه هــای کمبل ســلیمان و وشــنام آبدار 
می شوند.آبرسانی به شــهرهای چابهار و کنارک 
نیز در حال حاضــر از یک واحد آب شــیرین کن 
به ظرفیت ۴۰ هــزار مترمکعب صورت می  گیرد. 
پیرو سفر ریاست جمهور به اســتان، در راستای 
ارتقای شــاخص و افزایش ظرفیت شیرین سازی 
در فــاز اول ۲۵ هزار متــر مکعب در شــبانه روز 
شیرین سازی مصوب شده است که سرمایه گذار 
در حال طی کــردن مراحل خرید لــوازم و اخذ 

تسهیلات بانکی است.
به منظور اصلاح خط موجود آب شــیرین کن به 
چابهار و امکان افزایش ظرفیــت انتقال، اجرای 
۲۲ کیلومتر خط انتقال با لولــه ۱۰۰۰ میلیمتر 
توسط شــرکت در حال اجرا است که تاکنون ۱۰ 
کیلومتر اجــرا و ۵ کیلومتر لوله خریداری شــده 
است و پیش بینی می شود با تحقق اعتبارات لازم 

تا پایان سال تکمیل و به بهره برداری برسد.
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